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فعلاهمهمعلمانعليالحسابمبلغيرادريافتکنند

غزل لطف�ي | نظام رتبه بن��دي فرهنگيان يعني 
چه؟ رتبه بندي معلمان طرحي اس��ت كه برمبناي 
س��ند تحول بنيادين نظام آموزشي كشور و با هدف 
ارتقاي حرف��ه اي )كيفي��ت آموزش( و معيش��تي 
فرهنگيان تدوين شده است. هدف از طرح اين نظام، 
بالا بردن سطح كيفي آموزش و همچنين كمك به 
اقتصاد فرهنگيان بود كه درنهايت به بالا رفتن سطح 

سيستم آموزشي كشور ختم شود، اما در عمل با فراز 
و نشيب هاي گوناگون روبه رو شد و اين روزها قانوني 
كه قرار بود با ارتقاي همه جانبه فرهنگيان همراه باشد 
در اجرا دچار چالش شده است و تقريبا كمتر معلمي 
را مي بينيم كه از ارزيابي آن رضايت داش��ته باش��د.  
»اعتماد« با واكاوي نظ��ام رتبه بندي فرهنگيان، به  
جهت بررسي موانع پيش  رو و آنچه تاكنون رخ داده 

تلاش مي كند تصويري ش��فاف از اهداف اين قانون 
ارايه دهد و در همين راستا به گفت وگو با محمدباقر 
نوبخت معاون رييس جمهور و رييس سازمان برنامه 
و بودجه دولت يازدهم و دوازدهم و رامين كريمي نيا 
عضو س��ازمان معلمان ايران و كارگروه بررسي نظام 
رتبه بندي فرهنگيان پرداخته اس��ت ك��ه در ادامه 
صفحه 11 را بخوانید مي خوانيد:   

محسنمیرداماديدرگفتوگوياختصاصيبا
»اعتماد«ازبايدهاونبايدهايانتخابات۱۴۰2ميگويد

جیكسالیوان،مشاورامنیتمليكاخسفید
راهيمنطقهشد

کاخسفیداحیایبرجامراهمچنانبهترينگزينهمیداند

مهدي بیك اوغلي | | بحث »حضور« يا »عدم حضور« 
در انتخاب��ات، »تحريم« يا »تاييد« مش��اركت و س��اير 
دوگانه هايي از اين دست، سال هاست كه در فضاي عمومي 
كش��ور طرفداران و مخالفاني دارد. گروهي معتقدند با 
توجه به ردصلاحيت هاي گسترده و اينكه فرد يا جريان 
منتخب در انتخابات قادر نيست به وعده هايش جامه عمل 
بپوشاند، بنابراين مشاركت مردم در انتخابات دستاورد 
دندان گيري به همراه نخواهد داشت. اين دسته از فعالان 

سياسي دوران اصلاحات را به عنوان نماد برجسته يك 
چنين دوراني دانس��ته و مبتني بر رخدادهاي آن دوران 
اساس تاثيرگذاري انتخابات را زير سوال مي برند. در برابر 
اين دسته از مخالفان حضور در انتخابات اما گروه ديگري 
هم هستند كه معتقدند بخشي از مهم ترين دستاوردهاي 
مدني ايرانيان در زمان شكل گيري همين حاكميت هاي 
دوگانه در زمان پيروزي دولت هاي اصلاح طلب و ميانه رو 
شكل گرفته است.  صفحه 2 را بخوانید

انتخابات آزاد،  پتانسيل اعتراضي 
جامعه را كاهش مي دهد

 ايران مشاور  بايدن  را
 به منطقه كشاند

درنگ

آي��ت الله خامن��ه ای در 
س��خنرانی اخيرش��ان ب��ه 
مناس��بت، روز معل��م و 
گراميداشت ياد شهيد عزيز 
استاد مطهری، به اين نکته 
توج��ه داده اند ک��ه معلمان 
بايس��تی دانش آم��وزان را 
ايران دوست، تربيت کنند. سخن بَعدی يعنی تبديل 
ايده، به خط مشی و برنامه اين است که چگونه؟ مثلا ما 
اگر به فرزندمان  توصيه کرديم که غذای سالم بخورد، 
او می بايست طعم غذای سالم را چشيده باشد و رنگ و 
روی آن را ديده باشد. يکی از نگرانی هايی که در زمانه 
ما در فضای مجازی  و بين خانواده هايی که دغدغه 
ايران را دارند، موج می زند، همين موضوع است. گاه 
جوان��ان در باره ايران مطالبی را مطرح می کنند، که 
شما حيرت زده  برجای می مانيد، که عجب: مگر اينها 
ايرانی نيستند؟ ببينيد شاهدش همين روزا از غيب 
رسيد، مدير محترمی که از »ايران« تلقی روشنی ندارد 
و به اشاره يا صراحت و يا به هر حال می گويد: »ممکن 
اس��ت ناچار ش��ويم برای حل بحران صندوق های 
بازنشستگی خوزستان را بفروشيم.« اين سخن کسی 
است که از ايران دريافت دقيقی ندارد.اگر داشت اصلا 
تصور فروش بخشی از س��رزمين در ذهنش پديدار 
نمی شد. به نظر من کوتاه ترين و مؤثرترين و زيباترين 
راه آموزش و تربيت جوانان، که ايران را دوست بدارند، 
ترويج و تبليغ  شاهنامه فردوسی است! با خوشوقتی 
بسيار در همايش هويت ايرانيان در دانشگاه شيراز که 
در روز سه شنبه و چهارشنبه هفته پيش برگزار شد، 
امام جمعه محترم شيراز آيت الله دژکام سخنرانی بسيار 
دقيق و پرلطف و هوشمندانه ای در باره تبيين هويت 
ايرانی از نگاه فردوس��ی و شاهنامه مطرح کردند.  به 
اين نکته هم توجه دادند که اگر می خواهيم جوانان 
ما هويت ملی و ايرانی داش��ته باشند، می بايست 
شاهنامه بخوانند. ببينيد، ديگران برای پاسداری 
از تاري��خ و فرهنگ خود، چگون��ه دانش آموزان و 
دانش��جويان را با مفهوم تاريخ و تمدن و فرهنگ 
ادامه در صفحه 11 خويش آشنا می کنند .  

سید عطاءالله مهاجرانی

چگونهايرانرادوست
بداريم!؟

گاه جوانان در باره ایران مطالبی را مطرح 
می کنند، که شما حیرت زده  برجای می مانید

حکمرانی

چراحالمردم
اينگونهاست؟

راه حل کوتاه مدت 
حل مشکلات شفاف سازی است

حال كه مجلس شوراي اسلامي 
با اراي��ه طرحي بحران س��از در 
اوايل مجلس يازهم و با تحريك 
جريان خاص ض��د جمهوريت 
موجود در ساختار قدرت ، زمينه 
مشکل تراشی برای احيای برجام 
را فراه��م کرد ضروری اس��ت تا 
مقطع تعامل سازنده و برد- برد با دنيا و به فرجام رسيدن 
برجام در سال هاي آتي طرح يك فوريتي صرفه جويي 
مل��ي را تصوي��ب کنن��د و در آن طرح ن��كات مهمي 
همچون كاهش 80 درصدي هزينه سفرهاي خارجي 
حقوق بگيران نظام، كاه��ش هزينه هاي همايش هاي 
داخلي و بين المللي ، ممنوعيت استفاده از خودروهاي 
دولتي ب��راي نيازهاي ش��خصي، به حداقل رس��اندن 
كميسيون هاي بين كش��ورها، قطع ارز ماموريتي تمام 
مقام��ات از جمله نمايندگان مجل��س، وزرا، معاونان و 
س��ران س��ه قوا و معاونان و مديران كل و... را در دستور 
کار قرار دهند. البته به نظر بنده، تمام موارد صرفه جويي 
ضروری، از اختيارات و وظايف دولت به اصطلاح انقلابي 
و ساده زيست است و از ضروريات و واجبات وظايف دولت 
در مواجهه با بحران اقتصاد مالي كنوني است. نمايندگان 
شاسي بلند بگير و نگير، مگر نمي دانند كه منابع درآمدي 
دولت در برابر هزينه ها به قدري ناكافي است كه دولت 
براي تامين بخش��ي از منابع درآم��دی اش، اقداماتي 
همچون چاپ اسكناس و افزايش پايه پولي و نقدينگي 
و تورم لجام گس��يخته انجام داده است و با استقراض از 
سيستم بانكي، پيش فروش و فروش نفت به قيمت ارزان 
و كاهش تخصيص اعتب��ارات عمراني و عدم حمايت از 
واحدهاي صنعتي و مستمري بگيران شاغل و بازنشسته، 
تابلوي روزش��ماري را براي پايان فعالي��ت های دولت 
فعلي در نخس��تين دوره در روي ميز كار خويش نصب 
کرده است. مگر نمايندگان مجلس يازدهم، در جريان 
وضع معيشتي معلمان و كاركنان دولت و كل جماعت 
حقوق بگيران جامعه و تناس��ب حقوق هاي دريافتي با 
هزينه هاي فعلي و تورم كمرش��كن و افسارگس��يخته 
نيستند؟ مگر نمي دانند كه چاپ اسكناس و گرفتن قرض 
از سيستم بانكي داخلي، تورم زاست؟  ادامه در صفحه 3

کمال الدین پیرموذن

سلام  برآینده

آموزشعمومی
فشل

نظام آموزشی به ویژه آموزش ابتدایی و 
متوسطه در وضعیت ناکارکردی مفرط قرار دارد

اين يادداشت را بايد هفته پيش 
به عنوان روز معلم يا دانش آموز 
می نوش��تم که تاخير شد. شايد 
از نظر مردم مهم ترين مساله ای 
که با آن دست به گريبان هستند، 
تورم، درآمد پايي��ن و بيکاری و 
مسکن و غذا است. به طور قطع 
از نظر سلسله مراتب نيازهای بشر، اين اولويت ها درست 
است، ولی اگر قدری به آينده نگاه کنيم، می بينيم که 
مس��ائل مهم تری هم داريم. از نظر بنده نظام آموزشی 
به ويژه آموزش ابتدايی و متوسطه در وضعيت ناکارکردی 
مفرط قرار دارد و متاسفانه هيچ نوع سياستگذاری مفيد 
آموزش��ی نيز در جهت اصلاح اين نظام فشل آموزشی 
نيز وجود ندارد. بخش مهمی از مشکلات اجتماعی به 
ويژه در حوزه آسيب های اجتماعی نيز محصول همين 
ضعف است که گروهی از دانش آموزان را کاملا بيگانه با 
هنجارها و ارزش های مثبت و اخلاقی بار آورده اس��ت. 
اگر هم دانش آموزانی هس��تند که ويژگی های مثبت 
دارند، به طور مشخص تحت تاثير خانواده هستند، به 
عبارت دقيق تر نظام آموزش عمومی ايران قادر نيست 
به عنوان يک نهاد مس��تقل، نقش مثبتی را در تربيت 
فرزندان اين کشور برای آينده ايفا کند، همه بار تربيتی 
آنان همچن��ان بر دوش خانواده اس��ت. خانواده ای که 
خود درگير مشکلات فزاينده ای شده و کمر آن زير بار 
تامين نيازهای اوليه خميده شده است. مهم تر اينکه فقر 
خانواده موجب شده که از اقتدار آن بر فرزندان کاسته 
شود و در آينده احتمال ضد اجتماعی تر شدن نوجوانان 
و جوانان بيشتر خواهد شد، چرا که هيچ ساختار کنترلی 
بر آنها وجود ندارد، جز پليس و قاضی که اينها نيز کارايی 
لازم را ندارند چون بدون نهادهای نظارتی ايجابی مثل 
خانواده، آموزش و پرورش، رسانه و دين، آنها ناکارآمد 
هستند و هر چهار نهاد مذکور در ايران دچار ناکارآمدی 
مفرط ش��ده اند و حتی در م��واردی می توان گفت که 
ضد کارکردی هم هستند. تصور رسمی از مدرسه همان 
مکتب خانه های قديم است با اين تفاوت که مکتب خانه ها 
کارکرد تربيتی هم داشتند ولی مدرسه امروز فاقد اين 
کارکرد است...  ادامه در صفحه 2
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سبك رزمي كانگ فوتوآ-۲۱ ) طریقت دانایی(
پس از 9 سال تعلیق  در کنار  فدراسیون متبوعه خود آرام گرفت

این سبك با كمك روساي اسبق فدراسیون جناب آقاي حضرتي، آقاي دكتر دادگر و آقاي رضا حیدري سرپرست فعلي فدراسیون 
و آقاي دكتر رغبتي مشاور وزیر ورزش و جوانان در امور قهرماني و حرفه اي در آغوش فدراسیون كونگ فو و هنر هاي رزمي بعد از 9 

سال تعلیق آرام گرفت .
اكنون كانگ فوتوآ-21 با كسب امتیاز داشتن دانشگاه اختصاصي از وزارت علوم با اخذ مجوز پذیرش دانشجوي خارجي در این رشته با 
صدور مدارك مربیگري از فدراسیون جهاني مستقر در كشور فنلاند، با سابقه فعالیت 15 ساله با عنوان انجمن مردم نهاد كانگ فوتوآ-21 
مصوبه وزارت محترم كشور در سطح ملي، احداث نمودن 22 مركز اختصاصي در استان هاي كشور، اخذ مجوز خوشه فناوري از وزارت 
علوم جهت پرورش استعداد هاي درخشان اعضاي خود در صحنه ورزش حاضر شده و در هر شهرستان 4 نفر نماینده آقا و خانم در 

فرمانداري و تربیت بدني با شرایط ویژه نماینده فعال مي پذیرد.

العربيالجديدبهنقلازمنابععراقيفاشكرد
 ميانجيگري  عراق 

ميان  قاهره  و  تهران

رجوع به صفحه 10

نظامرتبهبنديدرسند
تحولبنیادينآموزش
وپرورش،مصوبسال
9۰شورايعاليانقلاب
فرهنگيبرایاستقرار
نظامسنجشصلاحیت

معلمانمطرحشد
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رشد كند
 تجارت ایران

 در یك بازه ۲3 ساله



رودررو با سوژهبازخورد
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»4وزير كابينه در نوبت اس��تيضاح مجلس ق��رار دارند.« 

اينها عباراتي هستند كه سيد احمد رسولي نژاد، نماينده 
مردم دماوند در مجلس يازدهم مطرح مي كند تا تصويري 
از آخرين مناس��بات ارتباطي مجلس با دولت ارايه كند. 
روابطي كه بسياري از تحليلگران معتقدند پس از استيضاح 
س��يد رضا فاطمي امين، وزير صمت ديگر از گرماي قبل 
برخوردار نيست و اندكي به سردي گراييده است. در اين 
ميان بدون ترديد، نزديك ش��دن به موعد انتخابات سال 
1402 در تغيي��ر ريل نمايندگان مجل��س اثرگذار بوده 
است. مجلسي كه 220 نفر از نمايندگانش شامل اعضاي 
جبهه پايداري و نواصولگرايان در نامه اي خطاب به ابراهيم 
رييسي خواس��تار حضورش در انتخابات شدند و در ادامه 
هم هرگز حاضر نشدند، گزندي به تركيب كابينه اي وارد 
سازند كه رييسي چيده بود. در همان برهه اما بسياري از 
فعالان اصولگرا و اصلاح طلب نسبت به اين شكل مراودات 
ميان دولت و مجلس هشدار داده و اعلام كردند، مجلس 
به جاي وكالت ملت، عملا به وكيل الدوله بدل شده است. 
اما در ماه هاي پاياني عمر مجلس يازدهم و در شرايطي كه 
نمايندگان متوجه شده اند، عنقريب بايد پاسخگوي عملكرد 
خود در پيشگاه مردم باشند، شاهد تغيير جهت رفتاري 
بسياري از نمايندگان هستيم. نمايندگاني كه تا ديروز خود 
را همه جوره همراه دولت نشان مي دادند، امروز به منتقدان 
جدي برنامه هاي دولت بدل شده اند و در امضاي برگه هاي 
اس��تيضاح وزرا، از هم سبقت مي گيرند. پس از استيضاح 
وزير صمت كه همراه با فساد تاييد شده خودرويي همراه 
بود، ديروز نماينده مردم دماوند و فيروزكوه از قرار داشتن 
چهار وزير در نوبت استيضاح خبر داد. وزرايي كه مجلس 
در خصوص تعيين تكليف آنها به شخص رييس جمهوري 

پيغام داده كه يا آنها را عزل و مجبور به استعفا كند يا اينكه 
منتظر استيضاح آنها باشد. رسولي نژاد هر چند از بيان صريح 
نام اين وزرا خودداري كرد، اما برخي گمانه زني ها، حاكي از 
آن است كه خاندوزي وزير اقتصاد، زارع پور وزير ارتباطات، 
سجادي وزير ورزش و ساداتي نژاد وزير كشاورزي از جمله 
اين وزرا محسوب مي شوند. اما سيد احمد رسولي نژاد كه در 
آيين گراميداشت مقام معلم كه به مناسبت سالروز شهادت 
استاد شهيد در اردوگاه مصطفي خميني صحبت مي كرد، 
اظهار داشت: مجلس و دولت يك مجموعه هستيم، اما بدين 
معنا نيست كه پيگير مطالبات و خواسته هاي مردم نباشيم. 
وي با بيان اينكه چهار وزير در نوبت استيضاح قرار دارند، 
گفت: به رييس جمهور اعلام شده كه اين چهار وزير عزل 
شوند يا استعفا دهند، در غير اين صورت مجلس به وظيفه 
خود عمل خواهد كرد. نماينده مردم دماوند و فيروزكوه در 
مجلس با اش��اره به اينكه اجراي طرح رتبه بندي معلمان 
نارضايتي هايي ايجاد كرد، عنوان داشت: طرح رتبه بندي 
معلمان بايد به طور دقيق اجرا ش��ود و نبايد بين دريافتي 
شاغلين و بازنشستگان فاصله وجود داشته باشد. رسولي نژاد 
با تاكيد بر اينكه بايد روند معرفي و انتخاب وزير آموزش و 
پرورش تسريع شود، بيان كرد: »توجه به فرهنگيان و مقام 
معلم نبايد در حد شعار باشد.« وي تاكيد كرد: رييس جمهور 
در خصوص انتخاب وزير، اشتباهات گذشته را تكرار نكند، 
چراكه امروز ميدان افراد كارآزموده و توانمند است.« با اين 
توضيحات بايد ديد وضعيت ارتباطي دولت و مجلس كه 
طي هفته هاي اخير، شكل و شمايل متفاوتي پيدا كرده، 
چه سرانجامي پيدا مي كند؟آيا مجلس استارت استيضاح 
4وزير را در دستور كار قرار مي دهد يا اينكه دولت زمينه عزل 
و استعفاي آنها را فراهم مي كند.احتمال ديگر هم آن است 
كه همه اين فضاسازي ها با هدف تطهير مجلس در روزهاي 

نزديك به انتخابات صورت گرفته باشد.

سيد احمد رسولي نژاد، نماينده دماوند:
4وزير در نوبت استيضاح قرار دارند

گروه سياسي

مسعود پزشكيان نماينده مردم تبريز و عضو كميسيون 
بهداشت در خصوص اينكه آيا جا به جايي هاي صورت گرفته 
در كابينه دولت ابراهيم رييسي را مثبت تلقي مي كند يا نه، 
مي گويد: نه اين روند مثبت نيست، به نظرم مشكل صرفا 
افراد نيستند و براساس تجربه هايي كه داشتيم هر كسي 
كه رييس جمهور و مسوول كشور شده است طبيعتا ابتدا 
خواسته آنچه در ذهن خود خوب است را اجرا كند. وقتي 
شما افرادي كه آورده شده را حذف مي كنيد آنها ذخيره اي 
را مي آورند كه پايين تر است؛ آنها هيچ وقت فردي بالاتر كه 
كارشناس و كاربلد است را نمي آورند. با عوض كردن وزرا 
مشكل تورم، گراني و ماشين حل نمي شود و تا نگاه مان را 
عوض نكنيم هر كسي بيايد همين است؛ ما نبايد راننده 
را عوض كنيم بلكه اول بايد راه را درس��ت كرد بعد راننده 
جابه جا شود، مشكلات در جهت گيري و راهي كه پيش 
گرفتيم اس��ت و اگر به همين منوال ادامه پيدا كند قطعا 

بدتر خواهد شد.
پزشكيان در پاسخ به اين سوال جماران كه راهكار حل اين 
مشكل چيست، گفت: ما دو مشكل داريم؛ اول اينكه مشكل 
در داخل اس��ت؛ اداره حاكميت با اقليت كه خودمان فكر 
مي كنيم خواص هستند و اكثريتي كه مي گوييم عده اي 
ضد انقلاب هستند پيش مي رود. تمام كساني كه در كشور 
زندگي مي كنند دل شان براي كشور مي سوزد؛ البته اين 
امر با شدت و ضعف همراه است. فرد كارشناس با هر باور و 
اعتقادي كارشناس است. ما بايد از افراد بدون توجه به اينكه 
چه قوميت، زبان، باور و اعتقاد كه دارند استفاده كنيم. بارها 
گفتم اگر فردي مريض مي شود در بيماري به دنبال پزشك 
حزب اللهي نمي گردد، دنبال كسي هستند كه كارشناس 
كار اس��ت و نيز در مسائل اقتصادي، صنعتي و كشاورزي 
اينچنين اس��ت؛ اما آنجا چون جان خودمان است حاضر 
نيستيم لزوما به دست حزب اللهي بدهيم، بلكه حاضريم 
دست كسي بدهيم كه نماز نمي خواند چون بهتر بلد است 
و البته ع��ده اي از بزرگان ما براي درمان به اروپا مي روند تا 
آدم هاي از ما بهتران آنها را ببينند! اگر ما دل مان براي جامعه 
مي سوزد بايد براي مسائل اقتصادي، صنعت و تجارت از 
اينها استفاده كنيم و اين يك مشكل داخلي است كه همه 
را به بازي نمي گيريم. در نتيجه اگر بخواهند مديري انتخاب 

كنند از اطرافيان خود استفاده مي كنند و اطرافيان شان 
نمي توانند بهترين باشند قطعا هميشه اينگونه نبوده است.

عضو مجمع نمايندگان آذربايجان شرقي اضافه كرد: مشكل 
بعدي ما مشكل با دنيا است، نمي توانيم با دنيا دعوا كنيم؛ 
تجربه بين المللي مي گويد كه هيچ كشوري در طول تاريخ 
نتوانس��ته مرزها را به روي خود ببندد و بعد توس��عه پيدا 
كند. همه كشورهايي كه عقب ماندند در فضاها، مرزها و 
سرزمين هاي بسته زندگي كردند. ديدن ، گفتن ، كسب 
تجربه و ايجاد اصلاح باعث مي شود كشور توسعه پيدا كند، 
وگرنه اينكه ادعا كنيم ما عقل كل هستيم و ما مي توانيم 
كه البته بله مي توانيم اما نمي شود؛ ماشيني كه ما توليد 
مي كنيم 10 تا 12 ليتر بنزين مي سوزاند و ماشيني كه آنان 
توليد مي كنند 3 ليتر مصرف مي كند، ماشيني كه آنها توليد 
مي كنند هوا را آلوده نمي كند اما در مقابل براي ما تا مي تواند 
خراب كاري مي كند براي آنها آنچه از كارخانه بيرون بيايد تا 
30 سال كار مي كند اما براي ما از كارخانه بيرون نيامده در 
مسير نگه مي دارد.  نماينده مردم تبريز در مجلس با رد كردن 
ارتباط استيضاح وزير صمت با انتخابات پيش روي مجلس، 
افزود: من كه نمي توانم از طرف نماينده ها صحبت كنم. من 
به استيضاح راي ندادم؛ امروز ذهن مردم را آرام مي كنند كه 
ماشين يا يخچال ارزان مي شود در حالي كه با رفتن وزير 
مشكل حل نمي شود. مشكل جاي ديگر است و ما به جاي 
ديگر گير مي دهيم، حال مشكلات ارز، گراني و تورم تا چه 

مقدار به وزير صنعت مربوط است؟!
اين نماينده مجلس در واكنش به اين سوال كه با اين اوصاف 
آيا با رفتن وزير با تغييري روبه رو نخواهيم شد، تصريح كرد: 
ما بايد دو مشكل را حل كنيم؛ يك، بايد وحدت و انسجام 
داخلي را اصلاح كنيم و از اقليت و غير خواص بودن بيرون 
بياييم و بر اساس كارشناسي عمل كنيم و ديگر اينكه با دنيا 
آشتي كنيم. اگر در اين وضعيت اين مساله را حل نكنيم 
مشكل برطرف نخواهد شد؛ س��رمايه كه اشتغال ايجاد 
مي كند و به همراه آن توليد افزايش پيدا مي كند از كشور 
خارج مي ش��ود و امروز خروج سرمايه افزايش پيدا كرده 
است. يعني مغزي كه مي تواند توسعه و نوآوري و خلاقيت 
ايجاد كند، از مملكت خارج مي شود كه شدت اين پديده 

بيش از گذشته است و بايد اينها را اصلاح كنيم.

 زيرا نقش آم��وزگار را در آموزش ک��م؛ و آنان را تبديل به 
ابزاری برای انتقال مطالب کتاب های درسی کرده است که 
نه خودشان اعتقاد جدی به آن دارند و نه دانش آموزان با آن 
همنوايی دارند و نه حتی خانواده ها آن را قبول دارند. نظام 
آموزشی بيش از پيش دولتی و از بالا شده است و در عين 
حال سياست گذاران اين نظام نيز بسيار ضعيف و ناتوان تر 
از گذشته شده اند و در نهايت شکاف عميقی ميان آموزش 
رس��می با نيازهای واقعی دانش آموزان به وجود آمده که 
نيازهای خود را از طريق س��اير ش��يوه ها، چون خانواده، 
رسانه های غير رسمی و دوستان و آشنايان تامين می کنند.

مشکل واقعی نظام آموزش��ی در غيبت مردم، نخبگان و 
معلمان در شکل گيری آموزش اعم از موضوعات آموزشی 
و شيوه و نيز محتوای آموزش است. در هر سه زمينه شکاف 
عميقی ميان يک نظام آموزشی مطلوب با آموزش رسمی 
موجود ديده می شود. شيوه موجود مبتنی بر حفظيات، 
محتوای آنها بعضا نادرست و سوگيرانه و موضوعات نيز به 
ش��دت بی ربط يا کم ربط با نيازهای روزمره و اولويت های 
جامعه است. و با توجه به وضعيت خطير معيشت آموزگاران 
و بودجه کم آموزش و پ��رورش، تصور می رود که در ادامه 
وضع آموزش بدتر هم خواهد شد. مشکل اصلی طبقاتی 
شدن آموزش نيست، مشکل فراتر از آن است. مشکل ضد 
کارکردی ش��دن نهاد آموزش رسمی و انتقال وظايف آن 
به خانواده و رسانه اس��ت و چون خانواده دچار مشکلات 
ويژه خود است و رسانه رسمی نيز در قعر موقعيت تاريخی 

خود قرار دارد، وظيفه اجتماعی کردن نوجوانان و جوانان 
اين کشور در عمل روی زمين مانده و تربيت آنان باری به 
هر جهت خواهد بود و اين خطری است که آينده ايران را 
حتی بيش از کمبود آب تهديد می کند، چون نس��لی که 
چنين رش��د کنند، ديگر نمی توان آنه��ا را به نقطه صفر 
آموزش برگرداند. نوجوانان تا سنين 12 تا 15 سالگی هر 
چه تربيت شوند، شده اند، ديگر به اين راحتی نمی توانند 

تغيير بنيادی کنند .
نظام اقتصادی ايران نيز در حداقل ها کار می کند، هر چند 
به عللی که جداگانه بايد بحث شود در آينده نزديک دچار 
نوعی عقب افتادگی می شود که آن را زمين گير می کند، 
ولی چون بخش مهمی از اقتصاد در دستان مردم است، 
به هر ح��ال حداقل هايی را دارد، و چون مش��کلات آن 
موضوعيت عاجل دارند، لذا فشار برای اصلاح آنها بالاست. 
ولی نظام آموزشی چنين نيست، هم اينکه مردم و نخبگان 
به کلی از آن دور هستند و هم اينکه مشکلات آن به فوريت 
تبديل به مساله نمی ش��ود. در هر حال اميد می رود که 
کارشناسان اين حوزه، به ويژه آموزگاران بيش از گذشته 
نس��بت به طرح مسائل اين حوزه اقدام کنند، چون فعلا 
مساله منحصر ش��ده به دستمزد و حقوق آموزگاران که 
البته مهم است، ولی اين بخش آشکار کوه يخ مشکلات 
اين نظام است و با وجود نيروهای به شدت ناکارآمد برای 
اداره اين وزارتخانه، آينده بيش از آنکه به نظر می رس��د 

خطير خواهد بود.

با رفتن وزير مشكل حل نمي شود، مشكل جاي ديگر است

آموزش عمومی فشل

دريچه

ادامه از صفحه اول

محسن ميردامادي در گفت وگوي اختصاصي با »اعتماد«
 از بايدها و نبايدهاي انتخابات 1402 مي گويد

انتخابات آزاد
  پتانسيل اعتراضي جامعه را كاهش مي دهد

دانش آموزان، صاحبان مشاغل اينترنتي، گروه هاي قومي 
و مذهب��ي و... از رفتارهاي سيس��تم گلايه مند و ناراضي 
هس��تند. اين چرخه به گونه اي اس��تمرار دارد كه به نظر 
مي رس��د برخي افراد و جريانات در حاكميت اصرار دارند 
كه بر حجم اعتراضات بيفزايند و ناراضي تراشي كنند. اين 
گروه هاي نامبرده اكثر از گروه هاي مرجع جامعه بوده و در 
حضور يا عدم حضور مردم در پاي صندوق هاي راي اثرگذار 
هستند. وقتي وضعيت اين گروه هاي مرجع اينگونه باشد، 
مي ت��وان پيش بيني كرد كه سرنوش��ت انتخابات 1402 

چگونه خواهد بود.
     دوگانه تحريم انتخابات يا مشاركت بالا در انتخابات، 
طي سال هاي اخير بارها در آوردگاه هاي انتخاباتي 
مطرح ش�ده و گروه هاي ميان�ه رو و اصلاح طلب را 
درگير خود ساخته است. درباره اين دوگانه توضيح 
مي دهي�د. اينكه آيا اساس�ا اصلاح�ات از تحريم 
انتخابات، ارزش افزوده اي كس�ب كرده است و آيا 
اصلاح طلبان در آينده ممكن است دوباره از تحريم 

انتخابات دفاع كنند؟
شما سوال كرده ايد آيا اصلاحات از تحريم انتخابات، ارزش 
افزوده اي كسب كرده كه در ادامه نظرم را بيان مي كنم. اما 
در نقطه مقابل مي توان اين پرسش را طرح كرد كه كساني 
كه در انتخابات سال هاي اخير شركت كرده اند، چه ارزش 
افزوده اي كس��ب كرده اند؟ به جز بدبيني بيشتر مردم به 
آنها؟ بايد توجه كنيم كه مهم ترين سرمايه گروه ها و احزاب 
سياسي، سرمايه اجتماعي آنهاست. بايد تلاش شود اين 
سرمايه حفظ و ارتقا پيدا كند. هر حزب يا جريان سياسي 
براي اداره كش��ور ايده ها و برنامه هايي دارد. در واقع احزاب 
بنا دارند در جهت منافع ملي و افزايش رضايتمندي مردم 
برنامه هايي ارايه كرده و در صورت حضور در قدرت اهداف 
م��ورد نظر را محقق كنند. وقت��ي اصلاح طلبان به وضوح 
مي بينند با شركت در انتخابات هيچ كدام از برنامه هاي شان 
را نمي توانند محقق كنن��د، اگر وعده اي دادن��د يا قول و 
قرارهايي با مردم گذاشتند، نمي توانند آنها را محقق كنند 
و... تنها خروجي حضورشان در انتخابات، كاهش سرمايه 
اجتماع��ي آنها خواهد بود. اين موض��وع زماني بحراني تر 
مي ش��ود كه مردم هم به اين نتيجه برسند كه با برگزاري 
يك چنين انتخاباتي گرهي از مشكلات آنها باز نمي شود و 
انتظارات آنها برآورده نمي شود. در واقع گزينه عدم شركت 
در انتخابات گزينه مطلوبي براي يك حزب سياسي نيست، 
اما در مواقعي تنها گزينه روي ميز است و عملا گزينه ديگري 
وجود ندارد. در واقع اصلاح طلبان در انتخابات هاي اخير با 
يك چنين ش��رايطي مواجه بوده اند. بنابراين در پاسخ به 
اين سوال كه عدم شركت در انتخابات چه ارزش افزوده اي 
خواهد داشت بايد پرسيد كه شركت در انتخابات چه ارزش 

افزوده اي مي تواند داشته باشد؟
    شخصا فكر مي كنم حضور مردم در انتخابات )حتي 
انتخابات هاي حداقلي( دستاوردهاي قابل توجهي 
داش�ته است. حفاظت از گس�ترش فضاي مجازي 
و شبكه هاي اجتماعي به عنوان يكي از مهم ترين 
ابزارهاي توسعه مدني در دولت ميانه روي روحاني 
رخ داد. ام�روز اما جناح راس�ت با ط�رح صيانت به 
دنبال محدودسازي اين فضاست. برجام دستاورد 
مهم ديگري است كه در دولت روحاني محقق شد. 
تشكيل شوراها، شكل گيري مطبوعات مستقل، 
توسعه نهادهاي مدني و... بخشي از دستاوردهايي 
اس�ت كه در اثر حضور مردم و فعالان سياس�ي در 
انتخابات حاصل شده است. اين دستاوردها به نظر 

شما ارزش ندارد؟
مثال هايي كه شما مي زنيد بيشتر يا همه مربوط به دولت ها 
اس��ت. فعلا بحث ما در مورد انتخابات مجلس است. ولي 
آنچه مشترك در آنها است فرآيند تراشيده شدن اختيارات 
اين نهادها است كه بيش از دو دهه قبل شروع شد و هرچه 
جلوتر آمديم بيشتر شد. به نظر من دولت اول آقاي روحاني 
آخرين دولتي بود كه هنوز مي توانست كارهايي انجام دهد 
كه برجام مهم ترين آنها بود. ولي همين روحاني در دولت 
دوم خود مي گفت اگر بگذارن��د من همين امروز برجام را 
امضا مي كنم ولي نمي توانس��ت. فضاي مجازي كه شما 
مثال مي زنيد امروز تحت سياست هاي شورايي است كه نه 
مجلس و نه دولت تسلطي بر آن ندارند. بنده حرفم اين است 
كه اگر توانستيم خودمان و مردم را قانع كنيم كه شركت 
در انتخابات در سرنوشت كشور و زندگي آنها تاثيرگذار است 
حتما بايد براي مشاركت بيشتر در انتخابات تلاش كنيم، 

ولي من چنين افقي نمي بينم.
    فكر نمي كنيد كه رسيدن به يك چنين شرايطي 
خواسته قلبي طيف هاي اصولگرا و حاميان فكري 
آنهاست. جناح راست ايران به خوبي مي داند كه تنها 
راه پيروزي آنها از مسير عدم شركت در انتخابات و 
مشاركت پايين انتخابات مي گذرد. فكر نمي كنيد 
اصلاح طلبان در واقع ب�ا تحريم انتخابات در زمين 

جناح راست بازي مي كنند؟
در رقابت هاي سياسي )نوعا( و در شرايط ما )به خصوص( 
نظريه حاصل جمع صفر حاكم نيست. اينطور نيست كه 
اگر يك طرف چيزي به دست آورد رقيب او به همان اندازه 
چيزي از دست داده اس��ت. در رقابت سياسي در مواردي 
ممكن است هر دو طرف بازنده يا برنده باشند. اين بستگي 
دارد ما برنده بودن يا بازنده بودن را چطور تعريف كنيم. يك 
حزب يا جريان سياسي بايد براي خود اصولي داشته باشد و 
از آن تخطي نكند. اگر ما مجلسي داشته باشيم كه در راس 
امور باشد و مسلوب الاختيار نباشد بايد احزاب و جريان هاي 
سياسي براي حضور در آن مجلس تلاش كنند حتي اگر در 
اقليت قرار بگيرند يا در انتخابات شكست بخورند. ولي اگر 
زماني مجلس فاقد اختيارات ذاتي خود ش��د به جاي يك 
نهاد كنترل كننده و بازدارنده فساد عملا تبديل مي شود به 
مركز توزيع رانت و كارهايي از اين قبيل. دل بستن به چنين 
مجلسي عدول از اصول يك جريان اصيل سياسي است، 

صرف نظر از اينكه رقيب چه مي كند. 
    با اين توضيحات فكر مي كنيد نحوه كنش�گري 
اح�زاب اصلاح طلب و ميان�ه رو در انتخابات به چه 

صورتي خواهد بود؟ 
اگر در تشكل هاي اصلاح طلبان بحثي در اين موضوع شده 
باشد از آن اطلاع ندارم. من طبعا سخنگوي اصلاح طلبان يا 
ديگران نيستم و نمي توانم از طرف آنها صحبت كنم، مطالبي 

هم كه عرض كردم ديدگاه شخصي خودم است.

مهدي بيك اوغلي| بحث »حضور« يا »عدم حضور« 
در انتخابات، »تحريم« يا »تاييد« مشاركت و ساير 
دوگانه هايي از اين دست، سال هاست كه در فضاي 
عمومي كشور طرفداران و مخالفاني دارد. گروهي 
معتقدند با توجه به ردصلاحيت هاي گسترده و اينكه 
فرد يا جريان منتخب در انتخابات قادر نيس�ت به 
وعده هايش جامه عمل بپوشاند، بنابراين مشاركت 
مردم در انتخابات دس�تاورد دندان گيري به همراه 
نخواهد داشت. اين دسته از فعالان سياسي دوران 
اصلاحات را ب�ه عنوان نماد برجس�ته يك چنين 
دوراني دانس�ته و مبتني بر رخداده�اي آن دوران 
اس�اس تاثيرگذاري انتخابات را زير سوال مي برند. 
در برابر اين دس�ته از مخالفان حضور در انتخابات 
اما گروه ديگري هم هس�تند كه معتقدند بخشي 
از مهم ترين دس�تاوردهاي مدني ايرانيان در زمان 
ش�كل گيري همين حاكميت هاي دوگانه در زمان 
پي�روزي دولت هاي اصلاح طلب و ميانه رو ش�كل 
گرفته اس�ت. دس�تاوردهايي چون ش�كل گيري 
بهار مطبوعات، توسعه تش�كل هاي مدني، بهبود 
مناسبات ارتباطي با جهان، تك نرخ شدن ارز، طرح 
ايده گفت وگوي تمدن ه�ا و... )در دولت اصلاحات( 
بخشي از دس�تاوردهايي اس�ت كه برآمده از راي 
مردم و مش�اركت بالاي آنها در انتخابات است. در 
روزهايي كه به دليل رخدادهاي اعتراضي پاييز 1401 
موضوع مش�اركت بالاي مردم در انتخابات 1402 و 
1404 به يك خواس�ته جدي حاكميت بدل ش�ده، 
سراغ محسن ميردامادي فعال سياسي اصلاح طلب 
رفتيم تا درباره دورنماي پيش روي انتخابات 1402 
گفت وگو كنيم. ميردامادي با اشاره به اينكه انتخابات 
مشاركتي ملزوماتي دارد كه در حال حاضر نشانه اي 
از تحقق اين ملزومات مشاهده نمي شود در خصوص 
مشاركت يا عدم مشاركت اصلاح طلبان در انتخابات 
پيش رو مي گويد: »اگر زماني مجلس فاقد اختيارات 
ذاتي خود ش�د ب�ه جاي يك نه�اد كنترل كننده و 
بازدارنده فساد عملا تبديل مي شود به مركز توزيع 
ران�ت و كارهايي از اين قبيل. دل بس�تن به چنين 
مجلسي عدول از اصول يك جريان اصيل سياسي 

است، صرف نظر از اينكه رقيب چه مي كند.«

     موضوع انتخابات سال 1402 به يك بحث جدي در 
فضاي عمومي كشور بدل شده است. انتخابات سالم، 
با مشاركت بالا و نهايتا رقابتي بودن انتخابات بارها از 
سوي مقامات ارش�د كشور مورد تاكيد قرار گرفته 
است. بدون ترديد انتخاباتي كه هم سالم باشد و هم 
رقابتي و با مش�اركت بالا به بسترهايي نياز دارد. از 
نظر شما مهم ترين بسترها براي برگزاري يك چنين 

انتخاباتي چيست؟
انتخابات با مشاركت بالا و رقابتي، پيش نيازها و لوازمي دارد 
كه بدون تحقق آنها، انتخابات پرشور نخواهد شد. با توصيه 
و دعوت و م��ن تكليف و امثال آن، ش��ور انتخاباتي ايجاد 
نمي شود. مهم ترين پيش نيازها، باور مردم به تاثيرگذاري 
انتخابات در سرنوشت كش��ور و زندگي آنهاست. در حال 
حاضر چنين باوري در مردم وجود ندارد و طبعا با سخنراني 
هم اين باور به وجود نمي آيد. اين عدم باور در طول سال ها 
و دهه ها در مردم ايجاد شده است. مردم در گذشته بارها به 
اميد تغيير وضعيت و بهبود شرايط زندگي شان در انتخابات 
شركت كردند، اما انتظارات شان برآورده نشد. لذا امروز به 
اين نقطه رسيده اند كه ديگر اميدي به حل مشكلات شان از 

طريق صندوق راي ندارند. 
    اما چرا يك چنين باوري در مردم ايجاد شده است؟ 
در گذشته مهم ترين مشكل انتخابات، نظارت استصوابي 
يا اگر درس��ت تر بخواهم بگويم دخالت استصوابي بود؛ اما 
مش��كلي كه امروز باعث رويگرداني مردم از صندوق هاي 
راي شده، مشكل بي خاصيت شدن ساختارهاي برآمده از 
انتخابات است. امروز شما درباره انتخابات مجلس 1402 از 
من سوال مي كنيد، اما بايد بگويم، مشكل انتخابات، فراتر 
از انتخابات مجلس است. اگر نظرسنجي مستقلي صورت 
بگيرد و از مردم سوال ش��ود، چقدر باور دارند كه از طريق 

انتخابات بتوانند وضعيت زندگي خود را تغيير دهند، تعداد 
اندكي به اثرگذاري انتخابات باور دارند.

    اما نگفتيد چرا يك چنين وضعيتي ايجاد ش�ده 
و افكار عمومي ب�اور خود را ب�ه اثرگذاري مجلس 
از دس�ت داده اس�ت. مگر غير از اين اس�ت كه بر 
اساس ديدگاه بنيانگذار جمهوري اسلامي مجلس 

مي بايست در راس امور قرار بگيرد؟
اين شرايط ناش��ي از آن اس��ت كه به گونه هاي مختلف، 
اختيارات مجلس سلب شده و در تصميم گيري هاي مهم، 
عملا مجلس، ديگر نقش��ي ندارد. بخشي از اين اختيارات 
توسط شوراي نگهبان سلب شده، بخشي از آن توسط مجمع 
تشخيص، بخشي را شوراي انقلاب فرهنگي، شوراي عالي 
فضاي مجازي، شوراي عالي امنيت ملي و نهايتا هم اجلاس 
س��ران قوا اين ظرفيت ها را سلب كرده است. اين در حالي 
است كه بر اس��اس قانون، وظيفه قانون گذاري انحصارا بر 
عهده مجلس است. اخيرا هم در جريان پلمب مراكز صنفي 
ك��ه در آنها حجاب مورد نظر حكومت رعايت نمي ش��ود، 
مي بينيم كه بدون مصوب��ه اي از مجلس اين مراكز پلمب 
مي شوند. در حالي كه هر نوع برخوردي در اين زمينه نيازمند 
تصويب قانون توس��ط مجلس است. برخوردهاي مرتبط 
با حجاب از جديدترين اقداماتي اس��ت كه بدون اخذ نظر 
مجلس انجام مي گيرد. طبيعي است كه اين مجلس با اين 
ميزان نقش آفريني، رغبتي در مردم براي آمدن در انتخابات 
ايجاد نكند. از سوي ديگر نحوه برخورد حكومت با مسائل 
اجتماعي مانند رخدادهاي اعتراضي پس از فوت مهس��ا 
اميني هم مزيد بر علت است كه رغبت مردم را براي مشاركت 
در آوردگاه هاي سياسي و حاكميتي كاهش مي دهد. در واقع 
مردم مي بينند، مجلسي كه قرار بوده در راس امور باشد و تنها 
نهاد قانون گذاري در كشور باشد، نه در راس امور است و نه، 
تنها نهاد قانون گذاري رسمي كشور است. بسياري از نهادها 
هستند كه بدون داشتن جايگاه قانوني، نقشه راه كشور را 
ترسيم مي كنند. طبيعي است مردم رغبتي براي حضور در 
يك چنين انتخاباتي نداشته باشند. من حتي فكر مي كنم 
نامزدهاي قابل، متخصص و شايسته هم براي حضور در يك 

چنين مجلسي به ميدان نخواهند آمد. 
    م�ردم چه زمان�ي راضي به حض�ور در انتخابات 
خواهند شد. به هر حال عدم مشاركت در انتخابات 

به كشور و مردم آسيب مي زند؟
تا زماني كه در مردم اين باور ايجاد نشود كه حضورشان در 
انتخابات در سرنوش��ت آنها و آينده كشور اثرگذار خواهد 
بود، نمي توان توقع داشت كه در انتخابات حضور پيدا كرده 
و انتخاباتي با مشاركت بالا شكل دهند. حتي اگر انتخابات 
آزادي هم شكل بگيرد، يعني زمينه حضور افراد مختلف 
فراهم شده و نظارت اس��تصوابي به حداقل برسد، باز هم 
به دليل عدم باور مردم به اثرگذاري س��اختارهاي برآمده 
از انتخابات، اين آوردگاه ها، رقابتي، مش��اركتي و پرش��ور 
نخواهند شد. براي مشاركت بيش��تر مردم در انتخابات، 
بايد اقدامات و اعمالي در دس��تور كار قرار بگيرد كه مردم 
احساس كنند انتخابات و ساختارهاي برآمده از راي مردم 
در تغيير سرنوشت آنها تاثيرگذار هستند. بايد مجلس در 
راس ام��ور قرار بگيرد و هيچ نهاد و جريان��ي نتواند در كار 

مجلس دخالت كند . 
    در صورتي كه اين گزاره هاي مورد اش�اره محقق 

شوند، شاهد افزايش مشاركت ها خواهيم بود؟
عينيت پيدا كردن اي��ن تغييرات، حتي اگ��ر اراده اي در 

حاكميت براي تحقق آن وجود داشته باشد، )كه در حال 
حاضر يك چنين اراده اي مشاهده نمي شود( زمانبر خواهد 
بود؛ اينطور نيس��ت كه ظرف چند ماه اين كار انجام شود. 
آنچه حاكميت در خصوص انتخابات مي پسندد آن است كه 
خروجي انتخابات همان چيزي باشد كه تا به امروز حاصل 
شده، اما در عين حال مردم هم در صحنه انتخابات حاضر 
شوند! اين يك انتظار غيرمنطقي است و نمي توان انتظار 
داش��ت كه مردم آن را قبول كنند. البته سوال شما درباره 
مجلس اس��ت، تمام اين گزاره ها را در خصوص انتخابات 
رياست جمهوري و اساسا تمام آوردگاه هاي انتخاباتي ديگر 

هم مي توان دنبال كرد.
    بس�ياري از تحليلگران معتقدند اساس�ا بخش 
مهمي از ريش�ه اعتراضات پاييز س�ال 1401 ناشي 
از انس�داد كنش�گري ها در عرصه هاي سياس�ي 
)انتخابات(، ارتباطي )محدودسازي فضاي مجازي و 
اينترنت( فرهنگي )برخورد با اهالي فرهنگ و هنر و 
ممنوع الكاري ها و...( بوده است. لطفا بفرماييد چقدر 
مهم است كه در انتخابات سال1402 زمينه كنشگري 
عمومي فراهم شود؟ به عبارت روشن تر، اگر زمينه 
كنشگري سياسي فراهم نشود آيا باز هم احتمال بروز 

اعتراضات عمومي وجود دارد؟
اعتراضات سال 1401 نتيجه انباشت نارضايتي ها در مردم 
بود. اين نارضايتي ه��ا اكثريت قريب به اتفاق مردم را در بر 
مي گرفت. البته در بسياري از كشورها ممكن است نارضايتي 
از وضع مديريت و حاكميت كشور وجود داشته باشد، اما در 
كشورهاي توسعه يافته ساز و كارهايي در نظر گرفته مي شود 
تا از طريق آن بتوان كاري كرد كه پتانسيل اعتراضي، دچار 
انباشتگي و بدل به يك انفجار اجتماعي نشود. انتخابات آزاد 
يكي از سازوكارهايي است كه اين توانايي را دارد كه پتانسيل 
اعتراضي جامعه را كاهش ده��د. در واقع مردم نارضايتي 
خود نسبت به دولت يا بخش هايي از حاكميت را از طريق 
انتخابات نش��ان مي دهند. دولتي را كنار مي زنند، دولت 
جديدي را روي كار مي آورند و از طريق جابه جايي اصحاب 
قدرت، بخشي از انرژي اعتراضي را هم تخليه مي كنند. علاوه 
بر انتخابات، بهره مندي از رسانه هاي آزاد، اعتراضات پذيرفته 
شده خياباني، اعتصابات قانون مند و نهادهاي مدني و... ساز 
و كارهايي هستند كه كشورهاي توسعه يافته از طريق آن 
نارضايتي ها را مهار كرده و مانع تبديل آن به اعتراضات غير 
قابل مهار و جدي مي ش��وند. البته در بين اين ساز و كارها 
انتخابات آزاد و رسانه آزاد مهم ترين آنها هستند كه  روي 
ساير موضوعات هم تاثير مي گذارند. مشكل ما در ايران اين 
است كه تقريبا هيچ كدام از اين گزاره ها را به كار نگرفته ايم. 
نتيجه فقدان اين ساز و كارهاي كاهنده اعتراضات عمومي، 
انباشت نارضايتي ها و بروز انفجاري آن در بزنگاه هاي مختلف 
و بدل آن به اعتراضات خياباني است. آخرين نمونه از اين 
نارضايتي هاي عمومي، اعتراضات تابستان و پاييز 1401 
است كه البته ريشه هاي آن به هيچ وجه از بين نرفته است 

و در مقاطع زماني ديگر ممكن است خود را نمايان كند. 
    ام�ا چگونه مي ت�وان اين فضاي منف�ي پيرامون 

انتخابات را از ميان برد؟
حكومت به طور مختلف گروه هاي مرجع و اقشار مختلف 
جامعه را زخمي كرده و مي كند و به اين نارضايتي ها دامن 
مي زند. امروز در جامعه اي��ران بخش هاي قابل توجهي از 
گروه هايي همچون زن��ان، هنرمندان، اصحاب رس��انه، 
روشنفكران، دانشگاهيان، دانش��جويان، معلمان و اخيرا 

   انتخابات با مشارکت بالا و رقابتی، پيش نيازها و لوازمی دارد که بدون تحقق آنها، انتخابات پرشور نخواهد شد.
  اگر نظرسنجی مستقلی صورت بگيرد و از مردم سوال شود، چقدر باور دارند که از طريق انتخابات 

بتوانند وضعيت زندگی خود را تغيير دهند؟
  بخشی از اختيارات مجلس، توسط شورای نگهبان ، بخشی توسط مجمع تشخيص، بخشی را شورای انقلاب 
فرهنگی، شورای عالی فضای مجازی، شورای عالی امنيت ملی و نهايتا هم اجلاس سران قوا سلب شده است.
  در جريان پلمب مراکز صنفی به دليل بی حجابی بدون مصوبه مجلس اين مراکز پلمب می شوند. 

در حالی که هر نوع تصميمی تصويب  قانون توسط مجلس است.
  برخورد حکومت با   رخدادهای اعتراضی پس از فوت مهس�ا امينی باعث شد که رغبت مردم 

برای مشارکت در انتخابات کاهش يابد.
   انتخابات آزاد يکی از سازو کارهايی است که می تواند پتانسيل اعتراضی جامعه را کاهش دهد.
وقتی اصلاح طلبان می بينند با شرکت در انتخابات هيچکدام از برنامه های شان محقق نمی شود 

و ...تنها خروجی حضورشان در انتخابات، کاهش سرمايه اجتماعی آنها خواهد بود.
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ماجرای شاس��ی بلنده��ا در مجلس وارد ف��از جديدی 
شده است؛ فاز تهاجمی دولت نسبت به مجلس. اين فاز 
تهاجمی پس از آن آغاز ش��د که »رييس دفتر بازرسی 
ويژه رييس جمهوری« و »نماينده ويژه رييس جمهوری 
در امر مبارزه با فس��اد«، واگذاری خ��ودرو در مجلس را 
تاييد کرد. پس از گفته های حس��ن درويش��يان، ايرنا، 
خبرگزاری رس��می دولت در گفت وگوهای س��ريالی با 
برخی نمايندگان، خواستار شفاف سازی در مورد واگذاری 
خودروها و همچنين اعلام اسامی از سوی هيات رييسه 
شدند، اما با وجود اينکه افکار عمومی نسبت به موضوع 
واگذاری ها واکنش های انتقادی زيادی داشته، فريدون 
عباسی، نماينده کازرون به »ايرنا«  گفته »نظام روزانه ای 
و دقيقه ای هزينه می کند تا اين نماينده در مجلس بنشيند 
اين همه کارمند، خودرو و ساختمان که نگهداری همه 
اينها هزينه است، چقدر پول هواپيما داده می شود و چقدر 
پول دفاتر نمايندگان اس��ت. چرا بايد اين گدابازی ها را 
درآوريم و به ماشين شاسی بلند گير بدهيم؟ مگر قيمت 

ماشين شاسی بلند چقدر است؟«

ماجرای شاسی بلندها
داس��تان شاس��ی  بلندها پس از آن آغاز ش��د که احمد 
عليرضابيگی، نماينده تبري��ز در مجلس و از نزديکان به 
احمدی نژاد چند روز مانده به استيضاح اخير وزير پيشين 
صمت، خواستار بررس��ی ارتباط واگذاری خودرو به 70 
تا 75 نماينده مجلس همزم��ان با هفته های منتهی به 
استيضاح آبان ماه گذشته  رضا فاطمی امين وزير پيشين 

صمت شد. 
با طرح اين ادعا از سوی عليرضابيگی، دادستانی و هيات 
نظارت بر نمايندگان مجلس، او را احض��ار کردند و از او 
مس��تنداتش را خواستند. فارغ از محتوای بحث، مطرح 
کردن اين موضوع از سوی نماينده ای نزديک به محمود 
احمدی نژاد، می تواند برای دولت و مجلس تبعات زيادی 

داشته باشد.
عليرضابيگی با افش��ای اين موضوع، دولت و مجلس را 
مجبور به واکنش کرد؛ و البته استيضاح وزير پيشين صمت 
را تحت تاثير خود قرار داد. اين موضوع از جايی که نهايتا به 
هيات رييسه و شخص رييس مجلس، محمدباقر قاليباف 
ختم می شود، می توان گفت در لايه های پنهان افشای 
اين خبر، رييس مجلس هدف قرار گرفته بود. از ديگر سو، 
باتوجه به زمان اعلام اين خبر، بيش از آنکه رييس مجلس 
هدف قرار بگيرد، وزير سابق صمت زير ضرب رفته بود؛ 

ضربی که نهايتا منجر به افتادن او از وزارت شد. 

تکذیب مجلس و دولت 
در همان روزهای منتهی به اس��تيضاح وزير، حراس��ت 
و س��خنگوی هيات رييس��ه مجلس، موضوع واگذاری 
خودروها را به کلی رد کردند. در طرف ديگر ماجرا، سخنان 

عليرضابيگی از سوی »رييس شورای اطلاع رسانی دولت« 
و »معاون پارلمانی رييس جمهوری« نيز تکذيب ش��د. 
روابط عمومی وزارت صمت هم ماجرای واگذاری 70 تا 
75 دس��تگاه خودروی شاسی بلند به برخی نمايندگان 

مجلس را »قويا تکذيب« کرده بود. 
تا اينجای کار دو طرف اين قضيه را نه گردن گرفته اند و 
نه به گردن طرف ديگر انداخته اند. در همين حال برخی 
نمايندگان مجلس هم خواستار عذرخواهی عليرضابيگی 
ش��دند، اما نهايتا وزير محبوب ابراهيم رييسی و جريان 
جبهه پايداری، در جلسه استيضاح نتوانست مجلس را قانع 
کند و با وزارت صمت خداحافظی کرد که قاعدتا نمی توان 

تاثير اين خبر را در افتادن وزير ناديده گرفت. 

»تک« مجلس؛ »پاتک« دولت!
مجلسی ها تصور می کردند با رفتن فاطمی امين ماجرا 
تمام می شود؛ اما طرف ديگر داس��تان، تازه برايش آغاز 
شده بود؛ هر چه باشد مجلس وزير محبوب رييس دولت 

را از وزارت انداخته است.
هرچند دولتی ها بر بی تاثير بودن استيضاح فاطمی امين 
بر رابطه دولت و مجلس تاکيد می کردند، اما گويا برکنار 
ک��ردن فاطمی امين را يک »حمله« يا »تک« از س��وی 
مجلس قلمداد کرده اند، چراکه سه روز پس از کنار رفتن 
وزير صمت، رييس دفتر بازرسی ويژه رييس جمهوری 
برگ جديدی رو کرد که می ت��وان آن را »ضدحمله« يا 

»پاتک« دولت به مجلس تصور کرد.
»حسن درويشيان« علاوه بر تاييد ادعای عليرضابيگی 
درباره واگذاری خودرو، تعداد خودروهای واگذار شده را 
بيشتر از آنچه نماينده تبريز گفته بود، اعلام کرده است: 

»بيش از يکصد خودرو«.

تایید رییس دفتر بازرسی رییس جمهوری
به نوش��ته خبرگزاری ايرنا، رييس دفتر بازرس��ی ويژه 
رييس جمهوری در پاسخ به س��والی »درباره اظهارنظر 
و ش��بهه  يکی از نمايندگان مجلس درخصوص تحويل 
خودروه��ای شاس��ی بلن��د ي��ک خودروس��از خاص 
به نماين��دگان قبل از اس��تيضاح« در س��خنانی گفته 
»بررسی های قبلی انجام ش��ده و مدارک به دست آمده 
حاکی اس��ت تفاهمنام��ه ای از تابس��تان 1400 و قبل 
از تش��کيل کابينه دولت س��يزدهم بين يک ش��رکت 
ش��به کاغذی غيرمرتبط )رادي��ن مبين غ��رب( با آن 
خودروس��از منعقد و طبق مس��تندات به دست آمده، 

با کارس��ازی يکی از مس��وولان وقت در مجلس نسبت 
ب��ه واگذاری بيش از يکصد خ��ودرو به قيمت کارخانه و 
بدون قرعه کشی به تعدادی از ايشان و براساس معرفی و 
واسطه گری شرکت صوری مذکور انجام شده و اين رويه 

تا اواسط 1401 ادامه يافته« است.
اين مقام دولتی مش��خصا وزير صم��ت وقت يعنی رضا 
فاطمی امين را از اطلاع داشتن درباره واگذاری خودروها 
تبرئه کرده و گفته: »طبق بررسی انجام شده، وزير وقت 
صمت اطلاعی از وقوع يا کم و کيف آن نداش��ته و ظاهرا 

تعدادی از نمايندگان هم از آن بی اطلاع بوده اند.«

چند ابهام
اما با سخنان درويشيان، سوالات جديدی مطرح می شود. 

اسفند 1400 و پس از اوج گرفتن آشفتگی در بازار خودرو، 
ابراهيم رييس��ی در دستوری 8 ماده ای واگذاری خودرو 
خارج از روال را ممنوع کرد: »از ابتدای سال 1401 پس 
از تکميل وجه، خودروهای پيش فروش شده بايد بدون 
تاخير بلاوجه، قابل تحويل به مش��تری شود و هرگونه 
واگذاری خودرو به ش��رکت ها و دس��تگاه های دولتی و 
غيردولتی به صورت رانتی و غيرشفاف و متفاوت با رويه 

معمول فروش خودرو به مردم ممنوع است.«
باتوجه به گفته های رييس دفتر بازرسی رييس جمهوری، 
اين واگذاری ها طبق »تفاهمنامه ای از تابستان 1400« 
بوده؛ اما او تاکيد کرده که تا »اواسط 1401« ادامه داشته؛ 
به عبارت ديگر گرچه تفاهمنامه در سال 1400 منعقد 
ش��ده، اما روند واگذاری تا نيمه 1401 يعنی حدودا 5 يا 
6 ماه پس از دستور رييسی ادامه داشته است. اين سوال 
مطرح می شود که دس��تور رييسی مبنی بر ممنوعيت 
واگذاری رانتی و غيرش��فاف، کجای اي��ن موضوع قرار 

داشته است.
مورد ديگر آنکه طبق گفته های درويشيان، واگذاری ها با 
»کارسازی يکی از مسوولان وقت در مجلس« بوده؛ طبق 
دو سندی که عليرضابيگی منتشر کرده، ليست نام های 
دريافت کننده خودرو، امضای مدير کل وقت منابع انسانی 
مجلس که زيرمجموعه معاونت اجرايی مجلس اس��ت، 
ديده می شود. در ابتدای فهرستی که عليرضابيگی منتشر 
کرده، آمده: »پيرو تفاهمنامه منعقده فی مابين اين شرکت 
و آن خودروسازی، به پيوست فهرست اسامی 55 نفر از 
متقاضيان خريد ...... جهت ارس��ال پيش فاکتور ارسال 
می گردد.« سوالی که مطرح می شود، اين است که با افراد 

متخلف آيا برخوردی صورت گرفته يا خير؟

به چالش کشیده شدن هیات رییسه مجلس
اما خبرگ��زاری ايرنا در ادامه س��خنان درويش��يان، در 
گفت وگوهايی که ب��ا نمايندگان مجل��س دارد، هيات 
رييسه مجلس را به چالش می کشد؛ به عبارت ديگر ايرنا، 
که در دولت جديد بيشتر به سمت تفکرات جبهه پايداری 
گردش کرده، گويا می خواهد توپ را به زمين هيات رييسه 

و کليت مجلس بيندازد.
محمد سبزی، نماينده ساوه در مجلس به »ايرنا« گفته: 
»مجل��س بايد در ماجرای دريافت خودرو شاس��ی بلند 
از س��وی عده ای در مجلس ش��فاف عمل کند و گزارش 
مربوط به اين ماجرا توسط بخش های نظارتی مجلس و 

کميسيون اصل ۹0 تهيه و ارائه شود.« 
جواد حسينی کيا، نماينده س��قز هم در گفت وگو با 
»ايرنا« تاکيد کرده که »ضروری اس��ت هيات رييسه 
مجلس برای ش��فافيت کامل و حفظ آبروی مجلس 
تمام ابعاد آن را به س��مع مردم و نمايندگان برساند.« 
او افزوده: »اگر برخی از نمايندگان يا کارکنان مجلس 
خودرو شاس��ی بلند خارج از ضوابط دريافت کردند، 
بايد اسامی آنها به صورت شفاف بيان شود، چرا که در 
اين شرايط بيان حقايق برای تنوير افکار عمومی از هر 

موضوعی مهم تر است.«
ابوالفضل ابوترابی، نماين��ده نجف آباد در مجلس گفته: 
»مجلس بايد س��از و کار واگذاری خودروهای شاس��ی 
بلند به تعدادی از نمايندگان را کاملا شفاف کند و اجازه 
ندهد که به خاطر عملکرد عده ای قليل، کليت مجلس 

زير سوال برود.«
اين نماينده هم در گفت وگو با »ايرنا«  گفته: »از کميسيون 
اصل ۹0 می خواهيم که بدون ط��ی مراحل اداری برای 
کسب مجوز از رياست مجلس، اسامی نمايندگانی را که 
خودرو شاسی بلند دريافت کردند به صورت شفاف اعلام 
کند تا همه در جريان کار قرار بگيرند.« او همچنين مدعی 
شده که »حدود 5 نفر از نمايندگان اين خودروها را دريافت 
کرده اند.« ابوترابی افزوده که »ما بايد خودمان با شفافيت 
اسامی کسانی که اقدام به دريافت خودروی شاسی بلند 

کردند را اعلام کنيم.«
علی يزدی خواه، نماين��ده تهران هم ب��ه »ايرنا«  گفته 
»هيات رييسه مجلس بايد در مورد واگذاری اين خودروها 
شفاف سازی کند.« او هيات رييسه مجلس را خطاب قرار 
داده و تاکيد کرده که »هيات رييس��ه بايد شفاف اعلام 
کند که با چه سازوکاری اين خودروها واگذار شده و آيا از 
اين ماجرا مطلع بوده است يا خير؟ هيات رييسه مجلس 
بايد دقيقا اسامی نمايندگانی که اين خودروها را دريافت 

کرده اند، منتشر کند.«
آنچه از خط اين خبرگزاری و نمايندگان مشخص شده، 
اين اس��ت که احتمالا اين داستان همچنان ادامه دارد و 
علاوه بر اينکه دولت بايد پاس��خ بدهد که چه برخوردی 
با متخلفان کرده است، حالا نوبت هيات رييسه مجلس 
است که بگويد چه کسانی خودرو دريافت کرده اند و چه 

برخوردی با متخلفان شده است.

محمدحسن   نجمی

عليرضا زاكاني ش��هردار تهران در حاشيه جلسه دولت 
هفته گذشته در جمع خبرنگاران در پاسخ به گزارش يك 
خبرنگار در مورد تعداد بالاي خرابي پله برقي ها در سطح 

شهر گفت: اينكه گفته مي شود همه يا بيشتر پله  برقي هاي 
مترو خراب است، گزاره غلطي است. من براي خبرنگاران 

تور مي گذارم بروند پله هاي برقي را چك كنند.

مهر| مرتض��ي ميرزايي فرمانده انتظامي اس��تان 
مازندران با اش��اره به طرح هاي ويژه فراجا در حوزه 
عفاف و حجاب گفت: در طرح ناظر يك، در مرحله اول 
برخورد با كش��ف حجاب در داخل خودرو به صورت 
تذكر و ارسال پيامك است كه اين كار در حال انجام 
اس��ت و در صورت تكرار توقيف خ��ودرو به صورت 

سيستمي و در مرحله سوم توقيف خودرو به صورت 
فيزيكي و معرفي فرد به دستگاه قضايي است. افراد 
مي توانند نس��بت به پيامك ارسالي اعتراض داشته 
باشند، براي بار اول پليس ادعاي آنان را قبول مي كند 
اما در صورت تكرار موضوع با افراد، برابر قانون رفتار 

خواهد شد.

فرارو | غلامرض��ا رضايي معاون ام��ور حج و عمره 
س��ازمان حج و زيارت گفت: حج��اج حتي الامكان از 
همراه داشتن لپ تاپ خودداري كنند و در صورت نياز 
به آن، فايل هايي را كه جنبه خصوصي دارد حذف كنند 
تا در صورت بازرسي سعودي ها به مشكل برنخورند. 
روي لپ تاپ رم��ز نگذارند؛ زيرا اين كار حساس��يت 

سعودي ها را بيشتر خواهد كرد. نكته اي هم كه بيشتر 
مربوط به خانم ها مي شود بحث دقت در پوشش است؛ 
در مكان ه��اي مختلف در عربس��تان از قبيل هتل و 
راهرو هاي آن دوربين نصب شده است و سعودي ها به 
صورت آنلاين دوربين ها را چك مي كنند؛ لذا خانم ها 

به اين موضوع دقت داشته باشند.

فارس | وزارت اطلاعات در بيانيه اي اعلام كرد: با اقدامات 
گسترده  اطلاعاتي سربازان گمنام امام زمان)عج(، 71 نفر 
از اخلالگران كلان ارزي در قالب 23 گروه و تعدادي شبكه  
س��ازمان يافته، شناسايي و دستگير ش��دند. عوامل اين 
شبكه ها با انجام فعاليت هاي غيرقانوني و اقدامات مجرمانه  

گوناگون در استان هاي كردس��تان، آذربايجان شرقي، 
آذربايجان غربي، اصفهان، چهارمحال وبختياري، خراسان 
رضوي، البرز، مازندران، ايلام و كرمان به بي ثباتي بازار ارز، 
ايجاد نوسانات غيرعادي قيمتي و هدر رفت منابع ارزي 

كشور دامن مي زدند.

حسين انصاريان در مراسم شصت و چهارمين سالگرد 
ارتحال آيت الله بروجردي گفت: برخي از ما آخوندها 
براي صد س��ال پيش هس��تيم يعني ب��ه درد امروز 
نمي خوريم، برخي منبرهاي ما براي 200 سال پيش 
است و جامعه را درمان نمي كند اما آيت الله بروجردي 
ش��ناخت عجيب��ي از روزگار خود داش��ت. آيت الله 

بروجردي 10، 16 سال با سادگي تمام در قم زندگي 
كرد اما حوزه قم را به حوزه 7 هزار نفري ارتقا داد و اين 
حوزه را به گونه اي بار آورد كه پاس��خگوي نياز عصر و 
زمان باشد و شاگرداني تربيت كرد و به اقصي نقاط ايران 
و جهان فرس��تاد كه توانستند اثرگذاري هاي مهمي 

داشته باشند يعني براي عصر و زمان خود بود.

رضامراد صحرايي سرپرست وزارت آموزش و پرورش 
گفت: براي اجراي سند تحول بنيادين، به جاي تمركز 
بر مدرس��ه بر اتاق وزير تمركز كرده ايم. تحول از اتاق 
معلم و كلاس درس ش��روع مي ش��ود و نه از اتاق وزير. 
نزديك به 50 هزار مدرسه ما معاون پرورشي ندارند و 
جذب مربي پرورشي را بايد در اولويت بگذاريم. چطور 

مي ش��ود مدرس��ه اي با 500 دانش آموز داشته باشيم 
كه مربي پرورشي نداشته باشد. تربيت، امري پيچيده 
و چند وجهي اس��ت. مثلث مدرسه، مسجد و خانواده 
تضمين كننده تربيت هستند. با شهردار تهران تفاهم 
كرديم 350 مدرسه را به 350 مسجد پيوند بزنيم. اين 
كار را از تهران شروع كرديم و به تدريج تعميم مي دهيم.

ايرن�ا | لطف الله دژكام، امام جمعه ش��يراز با طرح 
اين توصيه كه »فرزندان خود را تشويق كنيد كه كار 
حوزوي كنند و طلبه بشوند كه مداد العلما افضل من 
دما الش��هدا« گفت: يك عالم نقش آفرين در عرصه 
حيات امت اس��لامي ارزشش از ش��هادت كمتر كه 
نيست، بيشتر هم هست، پوشيدن اين لباس تزكيه 

خودش را مي كند كه در اي��ن لباس قرار مي گيرد و 
نوعي شهادت را استقبال مي كند و هنوز هم سلسله 
علما ش��هيد مي دهند و آماده شهادت هستند و اين 
مسير را نگذاريد تعطيل شود. اگر عزيزاني علاقه مند 
هستند مانع شان نشويد تا اين مسير نوراني به خوبي 

ادامه پيدا كند.

ايلنا | حس��ن ن��وروزي، عضو كميس��يون قضايي 
مجلس گفت: در روشي كه در كشف حجاب و بعضي 
از ولنگاري هاي عمومي روي مي دهد يك دست هاي 
پش��ت پرده اي به عنوان مخالفت ب��ا نظام راهنمايي 
مي كنند، لذا ما به عنوان تقابل با دس��ت هاي ناپيدا و 
پنهان موظف هستيم به امر به معروف و نهي از منكر 

يك وجه��ه ملي بدهيم، يعني همه م��ردم به عنوان 
لشكر امر به معروف و نهي  از منكر به ميدان بيايند و با 
نصيحت و ارشاد، جامعه به ويژه جوانان را متوجه كنند. 
لذا ما خواهش مان از همه نهادهاي دولتي و ثانيا مراكز 
اقتصادي و علمي اين است كه به ميدان بيايند و با زبان 

درست و طريق جدال احسن نصيحت كنند.

ايس�نا | احمد خاتمي، خطيب جمع��ه تهران گفت: 
روحانيت محبوب اس��ت و در قلب مردم ج��اي دارد و 
روحانيت به پاس خدمتش ب��ه مردم به رغم تخريب ها 
در دل هاي مردم است و در س��ه عرصه اعم از فرهنگي 
و سياسي و اجتماعي خدمات ش��اياني عرضه كرده اند 

و مي كنند. گرچه ش��ياطين نهاد روحانيت را تخريب 
مي كنند و برخي در فضاي مج��ازي با بي هنري در پي 
تخريب روحانيت هس��تند اما دليل اين موضوع روشن 
است و دليلش اين اس��ت كه روحانيت خار در چشم و 
استخوان در گلوي استكباريان بوده و هست و خواهد بود.

مگر نمي دانند كه تنه��ا راه فوري و كوتاه مدت برون 
رفت موقت از مشكلات اقتصادي و مالي دولت، همان 
صرفه جويي در هزينه هاي زيانب��ار موجود جاري و 
اولويت بندي در هزينه هاي عمراني اس��ت تا بخشي 
از منابع دولت براي تامين هزينه هاي موجود جاري 
و يا واجد اهميت بنيادي در سياست هاي درازمدت 

آزاد شود؟
نمايندگان مجلس يازدهم ک��ه درگير بحران های 
فراوانی هستيد! به شما هش��دار مي دهم كه كشور 
و ملت م��ا در اين روزگار س��خت ترين و تنگ ترين 
ش��رايط اقتصادي و اجتماعي و سياس��ي را تجربه 
مي كنند. تورم افسارگسيخته، تنگناهاي بودجه اي 
دولت، بي��كاري، گراني و بحران عدم خريد توليدات 
كارخانه ها در كشورمان و در خارج از كشور، ركود و 
ورشكستگي روزافزون صنايع، فشارهاي روزافزوني 
كه بر صاحبان درآمد ثابت وارد مي شود، بي عدالتي 
های جاري و مزمني كه از اين طريق بر بخش عظيم 
از مردمان و شهروندان و هموطنان به طور روزافزون 
وارد مي شود، و رويكرد برخي خواص به حيف و ميل 
بيت المال و اختلاس و رويكرد مردمان به انواع فساد 

و مشاغل فاسد براي گذران زندگي و سير كردن شكم 
خود و خانواده، اموري نيستند كه بر كسي پوشيده 
باش��د يا نياز به ارايه آمار و مدارك داشته باشند. در 
همين اوضاع، همان اندك صنايعي كه از سال ها، بلكه 
دهه هاي قبل تكوين يافته بودند و در صورت تصويب 
برجام در مجلس شما و رونق اقتصاد و توليد در حدود 
ظرفيت اس��مي مي توانس��تند بخش قابل توجهي 
از نيازه��اي داخلي جامعه را تامين كنند بيش��تر به 
دليل ركود بازار و بح��ران تقاضاهاي كالا و خدمات 
و تنگناهاي فروش انبارهاي ش��ان مملو از كالاهاي 
ساخته، ولي فروش نرفته شده است. همين امر، آنها 
را با توقف توليد و ورزشكستگي مواجه مي سازد. به 
داد كارآفرينان و آحاد ملت برسيد! در كنار همه اين 
مشكلات و نقايص حاد اقتصادي ، دولت و ساختاری 
بسيار گس��ترده و پرهزينه داريم. اين در حالی است 
که مردم تحمل بار و هزينه ه��اي دولت و مجلس و 
حاكميت��ي اين چنين را ندارد و مل��ت اين هزينه ها 
را از موارد بح��ران زای اقتص��ادي و اجتماعي بحق 
مي پندارند بس��اط كوتاهي و بي كفايتي و اس��راف 

خويش را جمع كنيد.

تور پله برقي آقاي شهردار براي خبرنگاران

پيامك هاي طرح هاي ويژه فراجا در حوزه حجاب

 لپ تاپ و حجاب حجاج

شناسايي و بازداشت 71  اخلالگر كلان ارزي

آخوندها و منبرهاي متعلق به 100 سال پيش

پيوند مسجد و مدرسه زير نظر زاكاني

تشويق فرزندان به طلبه شدن

لشكر مردمي امر به معروف و نهي از منكر

روحانيت خار چشم و استخوان در گلوي مستكبرين

چرا حال مردم اينگونه است؟

رودررو  با  سوژه

ماجرای شاسی بلندها همچنان ادامه دارد

فريدون عباسي: چرا بايد اين گدابازی ها را درآوريم و به ماشين شاسی بلند گير بدهيم؟ مگر قيمت شاسی بلند چقدر است؟
توپ در زمین هیات رییسه مجلس 

اظهارنظري از سوي امام جمعه رشت از روز گذشته 
حسابي خبرساز شده است؛ امام جمعه رشت كه در 
اختتاميه جش��نواره تئاتر كودك ايثار شركت كرده 
بود، بع��د از اينكه ديد چند نف��ر از خانم هاي حاضر 
در سالن حجاب ندارند، پشت تريبون رفت و گفت: 
»سايت ها فردا مي زنند كه نماينده ولي فقيه در يك 
جلس��ه اي ش��ركت كرد كه يك عده دختران در آن 
كش��ف حجاب كردند. از همه زن��ان و دختراني كه 
اينجا حجاب را رعايت نكردند بيزارم. سايت ها بزنند، 
فردا عليه من نگويند.« بلافاصل��ه پس از اين اظهار 

نظر، دامنه وس��يعي از واكنش ها در 
فضاي مجازي درخصوص اين موضوع 
منتش��ر ش��د. چهره هاي سياسي و 
كاربران با بررسي ابعاد گوناگون اين 
اظه��ارات، تحليل ه��اي متفاوتي را 
درباره اين موضوع ارائه كردند.  اغلب 
واكنش ها در نقد رفت��ار امام جمعه 
رش��ت و ضرورت تلاش براي جذب 

حداكثري اقش��ار مختلف مردم، زنان و جوانان بود. 
ابتدا عباس عبدي توييتي منتشر كرد و با قرار دادن 

عكس��ي از امام جمعه رشت از 
يك طرف و حضور رييس��ي در 
ميان برخي بان��وان بي حجاب 
در دمش��ق نوش��ت: » بي نياز 
هر توضيح��ي اس��ت. تهران و 
دمشق...« پس از عباس عبدي، 
محمد علي ابطحي فعال سياسي 
اصلاح طل��ب ه��م در توييتي 
نوشت: » مضمون نظر امام جمعه رشت: از دختران 
بي حجاب اين جلس��ه بيزارم چون س��ايت ها اعلام 

مي كنند من در جلس��ه بودم و برام بد ميش��ه. آقاي 
ستاد نماز جمعه به امام جمعه رشت بگيد تغييرش 
نمي دهيد تا از زنان بي حجاب بيزار نباشد. مي دانيد 
سال هاست كه بيشتر دختران بي حجاب و باحجاب 

از من و شماي....بيزارند؟«
در ميان اين اظه��ار نظرهاي انتقادي، بس��ياري از 
كاربران هم با اشاره به اينكه مسوولان كشور بايد به 
عنوان راهنما با نسل جوان برخورد كنند، رويكردهاي 
سلبي و تند را باعث دوري جوانان از مديران و متوليان 

ارزيابي كردند. 

انتقاد به اعلام »بیزاري« امام جمعه رشت از بي حجاب ها 
روزن

ايرنا، که در دولت جديد بیشتر به سمت تفکرات جبهه پايداری گردش کرده، گويا می خواهد 
توپ را به زمین هیات ريیسه و کلیت مجلس بیندازد.

محمد سبزی، نماينده ساوه در مجلس به »ايرنا« گفته: »مجلس بايد در ماجرای دريافت خودرو 
شاسی بلند از سوی عده ای در مجلس ش�فاف عمل کند و گزارش مربوط به اين ماجرا توسط 

بخش های نظارتی مجلس و کمیسیون اصل ۹۰ تهیه و ارائه شود.«

ادامه از صفحه اول
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جمهوري اسللامي ايران و پادشاهي عربستان سعودي 
با سرعت مسير عادي سازي رابطه دوجانبه را پيش برده 
و شللمارش معكوس براي آغاز كار رسللمي و تمام وقت 
سفارتخانه ها و كنسولگري هاي دو كشور آغاز شده است. 

دوازده سللال پللس از آغللاز جنللگ در سللوريه، جهان 
عللرب آمللاده بازگشللت بشللار اسللد، رييس جمهللور 
اين كشللور بلله اتحاديلله عللرب و عادي سللازي رابطه 
ديپلماتيك با دمشللق مي شللود. اين بازگشللت محور 
 نشسللت اتحاديه عللرب در روز يكشللنبه خواهللد بود. 
بر همين اساس رفت  و آمد هاي ديپلماتيك ميان دمشق و 
پايتخت هاي كشورهاي عربي منطقه به شكل بي سابقه اي 

در جريان است. 
متحدان سنتي ايالات متحده كه تا همين چند سال پيش 
بدون اطاع واشنگتن مهره اي را حتي در مناسبات داخلي 
هم جابه جا نمي كردند اكنون چين را واسطه آشتي خود با 
تهران كرده يا براي خوشامد روسيه در حال جنگ تمام عيار 
با غرب به مطالبه اروپا و امريكا در بازار انرژي نه مي گويند. 
در اين كشورها، اكنون متوازن سازي رابطه با غرب و شرق 

جايگزين اتحاد بي قيد و شرط با امريكا شده است.
اقدام هاي تند بنيامين نتانياهو در حوزه سياست داخلي و 
خارجي در مواجهه با فلسطيني ها عما هم از سرعت روند 
عادي سازي مدنظر ميان اسراييل و كشورهاي عربي كاسته 
و هم دسللت دولت جو بايدن در حمايت بي قيد و شرط از 

ائتاف نتانياهو را بسته است. 
مجموع اين شرايط كافي است تا جيك ساليوان، مشاور 
امنيت ملي كاخ سللفيد در حسللاس ترين و پرخبرترين 
روزهاي غرب آسيا راهي منطقه شود. ساليوان در آستانه 
سفر به عربستان سللعودي در »موسسه واشنگتن براي 
سياسللت خاور نزديك« سخنراني مفصلي داشت كه در 
آن به نگاه واشللنگتن به آشتي ايران و عربستان سعودي، 
آخرين وضعيت مذاكللرات براي احياي برجللام با ايران، 
شللرايط پيش آمده براي عادي سللازي رابطه اسراييل با 
كشورهاي عربي و اما و اگرهاي پيش آمده در رابطه تل آويو 

و واشنگتن اشاره كرد. 

همه سخنان ساليوان درباره ايران 
شايد مهم ترين بخش از سخنان روز پنجشنبه ساليوان براي 
مخاطب ايراني به اشاره هاي او به مساله برجام بازمي گشت. 
مذاكراتي كه از تابستان سال گذشته )1401( عما گرفتار 
نوعي انفعال و تكرار مواضع شفاهي بي اندك پيشرفتي در 
ميدان عمل شده است. محور سخنراني ساليوان همزمان با 
مهيا شدن براي سفر به عربستان سعودي، تبيين سياست 
خارجي ايالات متحده در منطقه و تداوم سياست حمايت 
از متحدانش به ويژه رژيم اسراييل بود. در اين چارچوب، 
اشاره هاي ساليوان به فعاليت ها و جايگاه ايران در منطقه و 

همچنين فرجام برجام قابل توجه  بود. 
مشللاور امنيت ملي جو بايدن در ابتدا با اشاره به موفقيت 
دولت امريكا در به تصوير كشلليدن حمايت از متحدان و 
شركاي منطقه اي در غرب آسيا گفت: جو بايدن تنها چند 
هفته پس از مراسم تحليف خود، با تداوم حمات به مواضع 
امريكا در عراق مواجه شد، بايدن بادرنگ دستور داد يك 
دور حمات هوايي عليه شبه نظاميان مورد حمايت ايران 
انجام شود. از آن زمان، ما يك كارزار بازدارندگي و ديپلماسي 
را دنبال كرده ايم و با عراقي ها و ساير شركاي منطقه براي 
تقويت موقعيت خود و كاهش خطرات كار مي كنيم. امروز، 
حمات در عراق به  طور چشمگيري كاهش يافته و ما در 
حال همكاري نزديك با دولت جديد عراق در يك دستور كار 
گسترده براي تقويت استقال اين كشور و حضور پررنگ تر 

بغداد در فعاليت هاي منطقه اي هستيم. 
ساليوان در بخش هاي ديگري از سخنانش، تحولات جاري 
و جديد در منطقه با محوريت آشتي ميان بازيگران متعدد را 
مورد حمايت امريكا قلمداد كرده و مي گويد: نزديكي ميان 
تركيه و امارات، تركيه و اسراييل، قطر و بحرين، امارات و 
قطر، رقابت هايي كه منطقه خاورميانه را براي سال هاي 

متمادي گرفتار چندقطبي كرده بود با ديپلماسي و منافع 
متقابل تبديل به پل هايي براي همكاري بيشتر شده است. 
مشاور امنيت ملي دولت بايدن با طرح اين ادعا كه واشنگتن 
در جريان عادي سللازي رابطه تهران و رياض بوده، گفت: 
حتي ديپلماسي اخير بين عربستان سعودي و ايران كه ما در 
تمام مسير آن از بغداد تا عمان و درنهايت تا رسيدن به توافق 
در پكن، در تماس نزديك با سعودي ها بوده ايم؛ اين نيز در 
راستاي روند اساسي تنش زدايي است كه ما همواره از آن 
حمايت كرده ايم، حتي درحالي كه فشار بر ايران را از طريق 
تحريم ها و ابزارهاي ديگر ادامه مي دهيم. در واقع، اين آخر 
هفته من براي ديدار با رهبران عربستان سعودي در رياض 
خواهد بود و همتايان اماراتي و هندي من براي ديدارهايي 
به عربستان سعودي خواهند آمد تا بتوانيم زمينه هاي جديد 

همكاري بين دهلي نو و خليج فارس را نيز بررسي كنيم. 
ساليوان در ادامه ادعا كرد كه واشنگتن به برخورد با آنچه 
تهديد منافع خود در منطقه توسللط ايللران خواند، ادامه 
مي دهد: در 23 مارس در سللوريه شللاهد حمله ديگري 
بوديم كه به كشللته شللدن يك پيمانكار و يك پرسنل از 
ما - اولين تلفات اينچنيني در اين منطقه از زمان آغاز به 
كار دولت جو بايدن-  منتهي شد. جو بايدن، رييس جمهور 
دستور واكنش فوري را صادر كرد و در عرض چند ساعت 
به تاسيساتي در سوريه كه منتسب به نيروهاي ايراني بود 
حمله كرديم. ما اكنون حداقل در حال حاضر شاهد كاهش 
تهديدات عليه پرسنل خود در سوريه بوده ايم، اما در صورتي 
كه ايران يا هر دشمني پرسنل ما را در سوريه يا عراق يا هر 

جاي ديگر تهديد كند، آماده پاسخگويي هستيم.
مشاور امنيت ملي امريكا در بخش هاي ديگري از سخنانش 
ادعاي مهيا شدن ايران براي حمله به عربستان سعودي را 
تكرار كرده و گفت: ما همچنين با شللركاي خود براي به 
اشتراك گذاشتن هشدارها درباره تهديدات قريب الوقوع، 
مانند نوامبر گذشته، زماني كه ايران براي حمله به عربستان 
سللعودي آماده مي شللد، همكاري كرده ايم. با همكاري 
نزديك امنيتي بين عربستان سعودي و ايالات متحده، آن 
حمله صورت نگرفت. نمونه هايي از اين همكاري در سراسر 
خاورميانه گسللترش يافته اسللت. اوايل امسال در شرق 
مديترانه، امريكا و اسللراييل بزرگ ترين رزمايش نظامي 
مشترك خود را برگزار كردند. تعهد ما به امنيت اسراييل ادعا 
نيست بلكه واقعيت دارد. اين رزمايش با يكي از بزرگ ترين 
رزمايش هاي نظامي نيروي دريايي در تاريخ منطقه همراه 
بود كه بيش از پنجاه شريك بين المللي -  ازجمله اسراييل 
و شركاي ما در خليج فارس- در كنار يكديگر در آن حضور 

داشتند. 
مشاور امنيت ملي جو بايدن كه از اعضاي تيم باراك اوباما 
هنگام حصول برجام در سال 2015 بود با اشاره به مذاكرات 
براي احياي برجام و فعاليت هاي هسته اي ايران گفت: ما 
همچنين در حال تعامل ديپلماتيك بللا ايران در رابطه با 
برنامه هسته اي اين كشور هستيم و همچنان معتقديم 
كه ترك توافق بدون وجود جايگزيني براي آن، اشتباه بود. 
ما براي ايران روشن كرده ايم كه هرگز اجازه نمي دهيم به 
ساح هسته اي دست يابد. رييس جمهور جو بايدن نيز بارها 
تاكيد كرده كه براي مقابله با دستيابي ايران به ساح اتمي 
هيچ محدوديتي قائل نيست ازجمله به رسميت شناختن 

آزادي عمل اسراييل.
جيك سللاليوان در ادامه اين جلسه در پاسخ به پرسشي 
درباره برجام با تكرار اشللتباه بودن خروج از برجام يكي از 
سللختي هاي كارش را قرار گرفتن در موقعيت كشوري 
مي داند كه از برجام خارج شده در حالي  كه خود از معماران 
اين توافق در دوره اوباما بوده است. او در ادامه پاسخ به اين 
پرسللش گفت: بهترين راه براي جلوگيري از دسللتيابي 
ايران به سللاح هسته اي، توافق موثري اسللت كه آنها را 
از ايللن اقدام باز دارد. قبل از برجللام، ايران نيز ذخيره اي از 
مواد اورانيوم غني شللده داشت كه در نتيجه توافق آنها را 
به خارج از كشور صادر كرد. ما بايد به توافقي برگرديم كه 
در آن - مواد دراختيار ايران چه براي پنج بمب باشد و چه 
ذخيره 60درصدي مواد اين كشللور باشد- از ايران خارج 
شللود. بنابراين از ديدگاه من، ما به موقعيتي بازگشته ايم 

كه قبا در آن قرار داشتيم -  جايي كه غني سازي ايران در 
حال پيشرفت است- و اينكه اين برنامه هسته اي چالشي 
واقعي براي اهداف اساسللي منع گسللترش ساح هاي 
هسللته اي ايجاد مي كند. ما مصمم هستيم تا اطمينان 
حاصل كنيم كه اين چالش عبور از خط قرمز دستيابي به 
ساح هسته اي نيسللت. ما اقدامات لازم را انجام خواهيم 
داد تا اطمينان حاصل شللود كه ايران به ساح هسته اي 
دسللت پيدا نمي كند. يك نكته مشللخص است و آن هم 
اين است كه ايران نمي تواند ساح هسته اي داشته باشد، 
امروز اين ساح ها را ندارد و بعدا هم نمي تواند داشته باشد. 
ايراني ها در حال انباشت اورانيوم غني شده هستند. اگر ما 
همچنان در معامله بوديم، آنها اورانيوم غني شده را انباشته 
نمي كردند. بنابراين براي من موقعيت عجيبي است كه در 
دفاع از استراتژي خارج شدن از توافق حضور داشته باشم، 
درحالي كه مي دانيد، من يكي از افرادي بودم كه در وهله اول 
به نوعي به هموار كردن راه براي تولد اين توافق كمك كردم.

ساليوان در ادامه با اشاره به اينكه امريكا سياست بازدارندگي 
در مقابللل ايران را هم حفظ كرده، گفللت: ما در قالب اين 
سياست به كار مشترك با شركاي خود ازجمله اسراييل 
ادامه مي دهيم. همزمللان به تاش بللراي يافتن راهكار 
ديپلماتيك با ميانجيگري ديپلماتيك ادامه خواهيم داد تا 
مطمئن شويم كه برنامه هسته اي ايران دوباره با قرار گرفتن 
در يك جعبه محدود مي شود. اين همان چيزي است كه ما 
فكر مي كنيم درنهايت بهترين راه براي رسيدن به نتيجه اي 
است كه به دنبال آن هستيم. ما فكر مي كنيم بهترين راه 
براي انجام اين كار نيز انجام آن در كنار متحدان و شركايي 
است كه اساسا در اين سياست كان با ما همراه هستند و 
اين شامل متحدان و شركاي اروپايي ما مي شود كه هم در 
بخش بازدارندگي و هم در بخش ديپلماسي به ما پيوسته اند. 
ساليوان با اشاره به اينكه بايدن روزانه مسائل مربوط به برجام 
را پيگيري مي كند، ادعاها درباره ماهيت برنامه هسته اي 
ايران را تكرار كرده و گفت: برنامه ايران پيشرفت چشمگيري 
داشته اسللت. اين يك خطر واقعي براي امنيت منطقه و 
امنيت جهاني و در واقع براي ايالات متحده امريكا است. ما به 
اقدامات خود ادامه مي دهيم تا ايران را از دستيابي به ساح 
هسته اي بازداريم و سپس به دنبال راه حلي ديپلماتيك 
باشيم كه اين موضوع را در مسير بلندمدت ثبات قرار دهد.«

تفاوت ديدگاه امريكا و اسراييل
 درباره وضعيت برنامه هسته اي ايران 

سخنان جيك ساليوان درباره برجام با موضع گيري هاي 
نخسللت وزير و وزير دفاع رژيم اسللراييل دربللاره برنامه 
هسته اي ايران همراه شد. يوآو گالانت، وزير دفاع اسراييل 
روز پنجشللنبه با ابراز نگراني از »پيشرفت چشمگير« در 
برنامه هسته اي ايران ادعا كرد كه تهران مواد لازم را براي 
ساخت پنج بمب هسته اي به دست آورده است. يوآو گالانت 
گفت: »اشتباه نكنيد، ايران با يك بمب اتم راضي نمي شود، 
ايران تاكنون مواد غني شده 20درصدي و 60درصدي را 
براي ساخت پنج بمب هسته اي به دست آورده است.« به 
گزارش شبكه خبري »آي24« اسراييل، يوآو گالانت در 
ادامه با اشللاره به موج اخير پرتاب موشك از غزه و استقرار 
نيروهاي ايراني در سوريه، هشدار داد كه »پيشروي هاي 
ايران و غني سازي تا ۹0درصد اشتباه بزرگي ازسوي ايران 

خواهد بود و مي تواند منطقه را به آتش بكشد.«
همزمان بنيامين نتانياهو، نخست وزير رژيم اسراييل هم 
روز پنجشنبه در ديدار با هياتي از اعضاي دو حزب كنگره 
امريكا ادعا كرد كه جمهوري اسامي ايران به اندازه »50 

كره شمالي«، خطرناك است.
برخي ناظران مسللائل ايران با مقايسه سخنان ساليوان 
و مقام هاي اسللراييلي ادعللا كردند كلله ايالات متحده و 
اسللراييل درباره برنامه هسته اي ايران اختاف نظر دارند. 
ايالات متحده بر اين نكته اصرار دارد كه تهران بمب اتمي 
ندارد و با استناد به داده هاي اطاعاتي تاكيد دارد كه فعا 
توليد بمب در دسللتور كار مقام هللاي ايراني قرار نگرفته 
است. اسراييل اما به ذخيره انباشت مواد غني شده ايران 
و غني سللازي تا 60درصد اشاره كرده و وجود نشانه هايي 

از توانمندي ايران براي حركت آسان به سمت غني سازي 
۹0درصد را زنگ خطر معتبر مي داند. 

تغيير موضع ايران؟ 
به گزارش »اعتماد« درحالي كه سخنان جيك ساليوان 
پيرامون رويكرد ايالات متحده در قبال برجام دربرگيرنده 
هيچ نكته جديدي نبود همزمان سخنان محمد مرندي، از 
چهره هاي رسانه هاي نزديك به دولت ابراهيم رييسي درباره 
آمادگي ايران براي پذيرش متن توافق ارايه شده در تابستان 

1401 واكنش هاي بسياري به دنبال داشت. 
محمد مرندي كه در هيات وزيران و مقامات ارشد جمهوري 
اسامي ايران در سفر ابراهيم رييسي به سوريه در دمشق 
حضور داشت در گفت وگو با الميادين ادعا كرد كه امريكا 
»عاقه مند« و اروپا »موافق« امضاي توافقي هستند كه تا 
آخرين دور از مذاكرات در جريان بود و جمهوري اسامي 

هم اين آمادگي را دارد.
مرندي در اين باره افزود: ايران »همچنان از احياي توافق 
هسته اي استقبال مي كند و متن مورد توافق سال گذشته، 

قابل قبول است.«
اين سللخنان مرندي درحالي مطرح شده كه ايران پيش 
از اين متن مورد اشللاره ايللن چهره رسللانه اي همگام با 
سياست هاي دولت سيزدهم را ناكافي خوانده و از پذيرش 

آن سر باز زده بود. 

يمن، سوريه و اسراييل 
ديگر محورهاي مورد بحث در رياض 

به گللزارش آسوشلليتدپرس، برنامه جيك سللاليوان در 
عربستان شللامل ديدار با محمد بن سلمان، وليعهد اين 
كشور مي شود. ساليوان ماه گذشته در بحبوحه نشانه هايي 
مبني بر توافق بين حوثي ها و عربستان تلفني با بن سلمان 
گفت وگو كرد و گفته مي شود كه جنگ يمن موضوع مهم 

گفت وگو در سفر او به عربستان است. 
همزمان مساله سللوريه و تاش عربستان سعودي براي 
بازگرداندن اين كشللور به جمع اتحاديه عرب هم از ديگر 
محورهاي مورد گفت وگو ميان ساليوان و مقام هاي سعودي 
خواهد بود. اعضاي اتحاديه عرب يكشنبه در عربستان جمع 
مي شوند تا به بازگشت سوريه به اتحاديه عرب راي دهند. به 
گزارش سي ان ان، در صورت موافقت با بازگشت سوريه به 
اتحاديه عرب، احتمال دارد بشار اسد، رييس جمهور سوريه 
رياست هيات سوري در نشست اتحاديه عرب به تاريخ 1۹ 

ماه مه را برعهده بگيرد.
سرانجام عادي سازي رابطه رياض با تل آويو هم سوژه ديگري 
است كه احتمالا در ماقات هاي جيك ساليوان با مقام هاي 
سعودي مطرح خواهد شد. بر همين اساس جيك ساليوان 
در بخش هايي از سخنراني روز پنجشنبه خود گفت: دولت 
جو بايدن هنوز بر عادي سازي رابطه حكومت سعودي با 
اسراييل كار مي كند، اما براي جلوگيري از اخال احتمالي 
در اين زمينه، نمي توان در اين مقطع جزييات بيشتري در 
اين باره ارايه كرد. رسيدن به عادي سازي كامل رابطه ]ميان 
عربستان و اسراييل[ در راستاي منافع ملي امريكا است و ما 

در اين مورد صريح بوده ايم. 
بنيامين نتانياهو پنج ماه پيش در بازگشت به قدرت گفته 
بود گسللترش »پيمان هاي صلح ابراهيم« و دستيابي به 
عادي سازي رابطه كشورش با عربستان، يكي از چهار هدف 
او در اين دولت است. با اين همه اخيرا آشتي ايران و عربستان 
سعودي، خشم نتانياهو را به دنبال داشته و او در سخناني 
به عربستان هشدار تلويحي داده كه همه كشورهايي كه به 

ايران نزديك بودند، خود را »بدبخت كردند.«
همزمان با سفر جيك سللاليوان به رياض يك »مقام 
اسللراييلي« به روزنامه »اسللراييل هيوم« گفته بود 
عربستان هنوز براي احتمال برقراري رابطه با اسراييل 
چهار پيش شرط دارد كه همگي آنها به امريكا مربوط 
اسللت: »برخورداري از حق برناملله صلح آميز اتمي، 
افزايللش رابطه دفاعي بللا امريكا، توسللعه تجارت با 
امريكا و توقف انتقاد از ماجراي قتل جمال خاشقجي، 

روزنامه نگار سعودي.« 

سارا  معصومي

شهاب شهسواري
كين گانگ، وزير خارجه جمهوري خلق چين روز گذشته 
وارد اسللام آباد شد تا در يك سفر دو روزه عاوه بر ديدار و 
گفت وگو با مقام هاي بلندپايه پاكستان در نشستي سه جانبه 
با همتاي پاكستاني خود و وزير خارجه گروه شبه نظامي 
طالبان شركت كند. اميرخان متقي، وزير خارجه طالبان 
از شوراي امنيت سازمان ملل متحد مجوز دريافت كرده 
اسللت تا به اسام آباد سللفر كند و در نشست سه جانبه با 
وزراي خارجه چين و پاكستان شركت كند. كارشناسان 
معتقدند چين كه روابط نزديكي با اسام آباد دارد، اميدوار 
اسللت كه بتواند با بهبود وضعيت امنيتي در افغانستان، 
سرمايه گذاري هاي اقتصادي خود را در اين كشور افزايش 
دهد. مسللاله امنيت افغانسللتان در عين حللال به دليل 
نگراني هاي امنيتي چين، به ويژه در مورد تروريسم، يك 
موضوع مهم براي پكن محسوب مي شود. كين گانگ پيش 
از سفر به پاكستان، همراه با همتاي پاكستاني خود، باول 
بوتو زرداري در شهر پاناجي در گواي هندوستان در نشست 
وزراي خارجه سازمان همكاري شانگهاي شركت كرده بود. 
وزير خارجه چين بعد از سفر پاكستان و ديدار با وزير خارجه 
طالبان به ميانمار سفر خواهد كرد. اين بلندپايه ترين مقام 
چيني است كه از زمان كودتاي سال 2021 براي ديدار با 
مين آنگ هليانگ، رهبر حكومت كودتايي ميانمار به اين 

كشور سفر مي كند.
روز پنجشنبه سخنگوي وزارت خارجه چين در مورد 
گفت وگوهاي سه جانبه با طالبان در اسام آباد گفت: »اين 
گفت وگوها چارچوبي بسيار مهم براي در ميان گذاشتن 
نظللرات و همكاري اسللت.« وي گفت:  »افغانسللتان 
به شدت نياز دارد كه كمك و حمايت بيشتري از بقيه 
جهان دريافت كند.« وي تاكيد كرد: »لازم اسللت كه 
جامعه جهاني ارتباط و گفت وگو با دولت موقت افغان و 
حمايت از تاش ها براي بازسازي و توسعه را افزايش دهد 
و آنها را تشويق كند كه يك دولت فراگير تشكيل دهند، 
حكمراني ميانه روي در پيش گيرند، روابط دوستانه اي 
با همسايگان شان داشته  باشند و با تمام توان با تروريسم 

مبارزه كنند.«

مجوز شوراي امنيت براي سفر اميرخان متقي
هفته گذشته كميته نظارت بر تحريم هاي گروه شبه نظامي 
طالبان، بنا به درخواست پاكستان مجوزي را صادر كرد كه 
اجازه مي دهد امير خان متقي، براي ديدار با وزراي خارجه 
چين و پاكسللتان به اسام آباد سفر كند. متقي، به عنوان 
يكي از رهبران بلندپايه طالبان از سللال 2001 بر اساس 
قطعنامه هاي 1267 و 1333 شوراي امنيت سازمان ملل 
متحد، تحت تحريم هاي منع سللفر به كشورهاي عضو 
سللازمان ملل، مصادره دارايي ها و منع فروش تسليحات 
قرار دارد. براساس نامه اي كه كميته نظارت بر تحريم هاي 
طالبان به شوراي امنيت ارسللال كرده است، نمايندگي 
پاكستان در سللازمان ملل متحد از اين كميته خواسته 
اسللت تا يك مجوز موقف بين روز هاي شنبه تا سه شنبه 
)16تا1۹ارديبهشت( صادر كند تا اميرخان متقي در سفر 

به پاكستان با وزراي خارجه چين و پاكستان ديدار كند. اين 
نامه اشاره اي به دستور كار مذاكرات سه جانبه در پاكستان 
نكرده است، اما تاكيد شده است كه تمامي هزينه هاي رفت 
و برگشللت و اقامت وزير خارجه گروه شبه نظامي طالبان 

توسط پاكستان پرداخت خواهد شد.
از زمان انتصاب اميرخان متقي به عنوان وزير خارجه امارت 
اسامي ]حكومت خودخوانده گروه شبه نظامي طالبان در 
افغانستان[ شوراي امنيت چندين بار مجوز موقت سفر به 
خارج از افغانستان براي اين فرمانده ارشد طالبان صادر كرده 
است. اواخر فروردين ماه، شوراي امنيت به اميرخان متقي 
اجازه داد تا براي شركت در چهارمين نشست وزراي خارجه 
كشورهاي همسايه افغانستان در سمرقند به ازبكستان سفر 
كند. با اين حال در جلسلله اي كه هفته گذشته در دوحه، 
پايتخت قطر به ميزباني دبيركل سللازمان ملل و حضور 
نمايندگان ويژه بيش از 20 كشور در امور افغانستان برگزار 
شده بود، از اميرخان متقي دعوت به عمل نيامد و مجوزي 

نيز براي سفر او درخواست نشد.

تلاش چين ب�راي اضافه كردن افغانس�تان به 
كريدور اقتصادي چين- پاكستان

دولت هاي چين و پاكسللتان، پيللش از اين  بارها تاكيد 
كرده اند كه از حضور افغانستان تحت حاكميت طالبان 
در كريدور اقتصادي چين و پاكستان حمايت مي كنند. 
كريدور اقتصادي چين و پاكستان يك پروژه زيرساختي 
و حمل و نقل است كه بندر گوادر را در جنوب پاكستان 
و در آب هاي اقيانوس هند به شللهر كاشللغر در استان 
سين كيانگ چين متصل مي كند. چين اين پروژه را با 
هدف دور زدن مسللير دريايي تنگه مالاكا بين مالزي و 
اندونزي با هدف دسترسللي راحت تر به چين، به عنوان 
بخشي از مسلليرهاي ابتكار كمربند و راه طراحي كرده 
است. اضافه كردن افغانستان به اين مسير مي تواند زمينه 

اتصال جنوب آسيا به آسياي ميانه را فراهم كند. همزمان 
چيني ها به سرمايه گذاري در زمينه معادن افغانستان 
هم عاقه مند هستند. زمستان سال گذشته يك شركت 
چيني قرارداد اكتشللاف و اسللتخراج نفت را در شمال 
افغانستان با شهاب الدين دلاور، وزير معادن و نفت گروه 
شبه نظامي طالبان امضا كرد. بر اساس اعام سخنگوي 
طالبان اين قرارداد سالانه 150 ميليون دلار سرمايه وارد 
افغانستان مي كند و استخراج نفت در منطقه اي به وسعت 
4500 كيلومتر مربع در ولايت هاي سللرپل، جوزجان 
و فاريللاب را در بر مي گيرد. به گفتلله ذبيح الله مجاهد، 
سللخنگوي طالبان، شللركت چيني گاز و نفت آسياي 
مركزي در سين كيانگ مبلغ سرمايه گذاري سالانه را در 
عرض سه سال به 540 ميليون دلار مي رساند. اين قرارداد 
25 ساله اسللت و گروه شبه نظامي حاكم در افغانستان 
شللراكت 20 درصدي در بهره بللرداري از منابع دارد كه 
مي توان آن را تا 75 درصد افزايش داد. برآورد مي شللود 
۸7 ميليون بشكه نفت در ميدان نفتي آمودريا در شمال 
افغانستان ذخيره باشد كه در حكومت پيشين افغانستان 

بهره برداري از آن در اختيار شركت هاي امريكايي بود.
شهاب الدين دلاور، وزير معادن و نفت طالبان ماه گذشته 
هم گفته  بود كه چيني ها مايل به سرمايه گذاري 10 ميليارد 
دلاري در معادن فلز ليتيوم افغانستان هستند. سال 2010، 
يك گروه كاري پنتاگون ارزيابي كرد كه اين كشور بيش از 
يك تريليون دلار منابع معدني از جمله مس، سنگ آهن، 
طا و همچنين ليتيوم دارد. شركت چيني »گوچين« قرار 
است قراردادي براي اكتشاف و بهره برداري از معادن ليتيوم 

افغانستان با گروه شبه نظامي طالبان امضا كند.

وقت مناسبي براي تعامل مس�تقيم با رهبران 
افغانستان  نيست

نشسللت سلله جانبه وزراي خارجه چين، پاكستان و 
افغانستان در شللرايطي برگزار مي شللود كه موضوع 
شناسايي رسمي حكومت طالبان در افغانستان يكي 
از مسائل مورد مناقشه در روزهاي گذشته بود. پيش از 
برگزاري نشست هفته پيش دوحه به ميزباني دبيركل 
سللازمان ملل متحد، گمانه زني هايي در مورد تاش 
سازمان ملل براي شناسايي طالبان به عنوان حكومت 
افغانستان مطرح شللده بود. نهايتا سخنگوي دبيركل 
سللازمان ملل متحد اعام كرد كه هيچ نماينده اي از 
طالبان به نشست دوحه دعوت نشده و شناسايي طالبان 
در دستور كار اين نشست قرار ندارد. آنتونيو گوترش، 
دبيركل سللازمان ملل متحد روز سه شللنبه در پايان 
نشست دوحه در جمع خبرنگاران تاكيد كرد كه زمان 
را براي »تعامل مستقيم با حاكمان افغانستان« مناسب 
نمي داند. وي با اشاره به اينكه سازمان ملل قصد دارد اين 
نشست ها را ادامه دهد تاكيد كرد: »هدف از اين ديدار 
شكل دادن به يك رويكرد بين المللي مشترك بود، نه 
شناسايي حكومت بالفعل طالبان.« وي در مورد موضوع 
سركوب زنان در افغانستان گفت: »بگذاريد صريح بگويم، 
ما هرگز در مقابل حمات بي سابقه نظام مند به حقوق 
زنان و دختران ساكت نخواهيم ماند. زماني كه ميليون 
زن و دختر خاموش مي شوند و از ديد محو مي شوند، در 

مورد آن سخن مي گوييم.«

چين از ثبات در افغانستان حمايت  مي كند
ظفر اقبال يوسف زي، نويسنده و پژوهشگر انديشكده 
بنياد جيمزتاون در امريللكا به صداي امريكا مي گويد: 
»اولويت چين در افغانستان ريشه كن كردن تهديدهاي 
امنيتي و دنبال كردن فرصت هاي اقتصادي اسللت.« 
مقام هاي چيني تاكيد كرده اند كه برنامه هاي شان براي 
توسعه افغانستان به بهبود وضعيت امنيتي در اين كشور 
بستگي دارد. وزارت خارجه چين در سند 11 ماده اي 
كه ماه گذشته با عنوان »موضع چين در قبال موضوع 
افغانستان« منتشر شللد آورده است: »امنيت بنيان و 
پيش شرط توسعه است.« پكن در اين سند تاكيد كرده 
است: »اميدواريم كه دولت موقت افغان حقوق اساسي 
و منافع همه مردم افغانستان را از جمله زنان، كودكان و 

همه گروه هاي قومي، حفاظت كند.«
ظفر اقبال يوسف زي معتقد است كه اجماع بين المللي در 
مورد نحوه برخورد با افغانستان وجود دارد و تاكيد مي كند: 
»منافع چين با منافع امريكا و ديگر كشورها در افغانستان 
همسو است.« وي معتقد است كه چين به اين دليل ايجاد 
يك حكومت فراگير را در افغانستان دنبال مي كند كه بدون 
چنين حكومتي، »ثبات به يك امر دور از دسترس تبديل 
مي شود.« وي مي گويد: »اينگونه نيست كه چيني ها انتظار 
داشته  باشند حكومت افغانسللتان مثل يك دموكراسي 
غربي باثبات باشد، بلكه آنها مي خواهند كه افغانستان در 
چارچوب هاي خودش باثبات باشللد.« يوسف زي معتقد 
است كه چين اميدوار است كه ثبات در افغانستان بتواند اين 
كشور را به يك بخش مهم در ابتكار كمربند و راه تبديل كند  
و  نگران است كه افغانستان به مركزي براي تروريست ها 

تبديل  شود. 

ديدار سه جانبه وزراي خارجه چين، پاكستان و طالبان
پكن چه اهدافي را از نزديك شدن به طالبان 

دنبال مي كند؟

گزارش  روز

جيك ساليوان، مشاور امنيت ملي كاخ سفيد راهي منطقه شد

ايران مشاور بايدن را به منطقه كشاند

دیدار کین گانگ، وزیر خارجه چین با امیرخان متقی، وزیر خارجه طالبان
 در حاشیه اجلاس وزرای خارجه کشورهای افغانستان در سمرقند، ازبکستان



ديدگاه

كنفدراس��يون فوتبال آسيا از فصل 2024-2025 
قرار اس��ت ليگ قهرمانان آسيا را با فرمت جديدي 
برگ��زار كند. فرمت جديد AFC از اين قرار اس��ت 
كه رقابت هاي باش��گاهي در سطح آسيا به شكل 3 

تورنمنت برگزار شود. 
پيش از اين باش��گاه هاي رده بالا در ليگ قهرمانان 
آسيا شركت مي كردند و باشگاه هاي رده پايين در 
رقابت هاي AFC كاپ حضور پيدا مي كردند. اما اين 
 بار AFC دس��ت به تغييرات گسترده زده و فوتبال 
باشگاهي آس��يا را به 3 تورنمنت در سطح 1، 2 و 3 

تقسيم كرده است.
طبق اين س��طح بندي س��ايت »فوت��ي رنكينگ« 
سهميه كشورهاي مختلف آس��يا در فرمت جديد 
فوتبال باشگاهي را اعلام كرد. سهميه ايران در اين 
رده بندي بنا به عملكرد باشگاه ها در 8 سال گذشته 
به 2+1 س��قوط كرد. اين در حالي اس��ت كه پيش 
از اين س��هميه ايران 3+1 بود و تم��ام نمايندگان 
كش��ورمان در ليگ قهرمانان آسيا يعني سطح اول 

شركت مي كردند.
در رده بندي جديد فوتبال باش��گاهي آسيا، ايران 
با كس��ب 72.018 امتي��از در رده پنجم قاره كهن 
قرار گرفت. طبق اعلام اين رسانه سهميه ايران در 
تورنمنت »س��طح يك« آسيا 2+1 است. همچنين 
ايران در »سطح دوم« فوتبال آسيا هم يك سهميه 

مستقيم دارد.
بدين ترتيب ايران 2 س��هميه مس��تقيم در »سطح 

اول« فوتبال باش��گاهي آس��يا دارد و نيم سهميه 
ايران در پلي آف »س��طح يك« آسيا قرار مي گيرد. 
يك نماينده ايران هم در »س��طح دوم« مسابقات 

باشگاهي آسيا حضور خواهد داشت.
رده بندي فوتبال آسيا به همراه سهميه ها به ترتيب 

زير است: 
1- عربس��تان )3 سهميه مستقيم در »سطح يك« 

و يك سهميه در »سطح دوم«( 
2- ژاپن )3 سهميه مستقيم در »سطح يك« و يك 

سهميه در »سطح دوم«( 
3- كره جنوبي )2+1 سهميه در »سطح يك« و يك 

سهميه در »سطح دوم«( 
4- قطر )2+1 سهميه در »سطح يك« و يك سهميه 

در »سطح دوم«( 
5- ايران )2+1 س��هميه در »س��طح ي��ك« و يك 

سهميه در »سطح دوم«( 
6-امارات )1+1 س��هميه در »س��طح يك« و يك 

سهميه در »سطح دوم«( 
7-چين )1+2س��هميه در »س��طح ي��ك« و يك 

سهميه در »سطح دوم«( 
8-تايلن��د )1+1 س��هميه در »س��طح يك« و يك 

سهميه در »سطح دوم«( 
9-ازبكستان )يك س��هميه در »سطح يك« و يك 

سهميه در »سطح دوم«( 
10-ع��راق )يك س��هميه در »س��طح يك« و يك 

سهميه در »سطح دوم«( 

دربي بازان واقعي؟

رونمايي از سهميه بندي جديد ايران در آسيا

با گذش��ت دو هفته از بازي دربي بحث و مجادله و 
مباحثه و مناظر و كري و... همچنان ادامه دارد. باني 
اين بازار زرگري و به تعبيري كارچاق كن رسانه اي 
با اهداف معلوم و نامعلوم، رسانه ملي و در راس آن 

فوتبال به اصطلاح برتر است. 
اين در حالي اس��ت كه بزرگ ترين دربي جهان كه 
ماهيتي حتي سياس��ي دارد، منظورم ال كلاسكو 
اس��ت كه طي10 روز چهاربار برگزار ش��د. نه تنها 
هيچ اتفاق غيرمنتظ��ره اي رخ نداد كه به زيبايي و 
ل��ذت واقعي فوتبال افزود. اينجا اما طي يكس��ال و 
برگزاري دربي كه به همه چيز شبيه است جز فوتبال 
تا برگزاري دربي بعدي درباره اش حرف مي زنند و 
خيال مي بافند و پاي عالم و آدم را درباره برگزاري 

و نتيجه اين بازي به ميان مي كشند. 
اگر يادم��ان بياي��د ك��ه اولين بار چه كس��ي واژه 
دربي ب��از را اب��داع كرد، ب��ه گمانم كم��ك بزرگي 
ك��رده به رمزگش��ايي از پ��س و پيش اي��ن دربي 
س��وگلي جهان. درب��ي اي كه ب��ا كمترين اهميت 
در جه��ان فوتب��ال و اما با بيش��ترين حواش��ي و 
 نازل تري��ن كيفي��ت از س��اير دربي ه��ا متماي��ز

 شده است. 
واژه دربي باز اولين بار به قصد رمزگش��ايي از برخي 
حساس��يت هاي فوتبالي در داخل زمين ابداع شد. 
به اي��ن معني كه برخي بازيكن��ان با درك اهميت 
بازي و اتمسفر حاكم بر آن مي توانند تعيين كننده 
نتيجه بازي باش��ند. از آن زمان دربي باز به ادبيات 
نوشتاري و گفتاري مفسرين و رسانه هاي ورزشي 
و ايضا پيشكس��وتان دو تيم تبديل شد. في النفسه 
ب��ا اين ابداع خلاقان��ه و مفهومي مش��كلي ندارم و 
الحق ه��م درباره اين ب��ازي بر اهمي��ت آن تاكيد 
دارم. اما به نظر مي رسد س��ال هاي متمادي است 
دربي بازان واقعي كه علي القاعده بر اس��اس منظور 
ابداع كنن��دگان اين واژه هم��ان بازيكنان با تجربه 
داخل زمين بوده و هستند، مصداق هاي خود را در 
داخل زمين فوتبال از دست داده است و به رسانه ها 
 و صدالبته در راس آنها رسانه ملي منتقل و سرايت

 كرده است. 
يعني كساني كه عملا هيچ نقشي در زمين فوتبال 
ندارند و نقش و اهميت شان همواره از روزهاي قبل 
از بازي ش��روع و بعضا تا برگزاري دربي بعدي ادامه 
مي ياب��د. اين نوع دربي بازان البته سال هاس��ت در 
فوتبال و به خصوص در حاشيه و متن فوتبال حضور 
فعال دارند و حضور آنها طي سال هاي اخير به اغلب 
آدم هاي سياس��ي و حتي توپ نديده هم س��رايت 
كرده است. البته همه حضور اين دربي بازان معطوف 
به درك اهميت بازي س��رخ آبي ها است. سرراست 
بگويم اين آدم ها برخي مصداق كساني هستند كه 
از آب ك��ره مي گيرند و برخي كه دربي را بهانه همه 
جور محمل سازي و پوش��ش بر فساد و ناكارآمدي 

قرار مي دهند. 
از ح��ق هم نگذريم مهم ترين اب��زار اين دربي بازان 
واقعي همين رسانه ملي است. رسانه اي كه مي تواند 

طي چند هفته و در شب هاي متوالي جامعه درگير 
با مش��كلات مالي و هزار بدبختي ريز و درش��ت تا 
پاس��ي از صبح روز بعد مش��غول دعواهاي زرگري 
بين نهادهاي ذي ربط و بي ربط درباره خوردن توپ 
به دست يا دست به توپ كند. الحق و الانصاف بايد 
اذعان ك��رد و صدآفرين داد به كس��اني كه به رغم 
كمتري��ن ارتباط با فوتبال و اما از پش��ت صحنه به 
حرفه اي ترين دربي بازهاي س��ال هاي اخير تبديل 
شده اند. اين دربي بازها آنقدر در اتمسفر دربي قرار 
دارند ك��ه مي توانند به رغم س��ودآوري هاي كلان 
ناش��ي از انواع و اقسام تبليغات محيطي و مجازي و 
راه انداختن انواع و اقسام مسابقات زودبازده، طوري 
درب��ي بازي كنند ك��ه انگار همه مش��كلات مردم 
خلاصه ش��ده در يك مس��ابقه نود دقيقه اي آن هم 
س��الي يك بار. آن هم با هزار قصه و داس��تان براي 
عدم حضور تماشاگر يا حداقل حضور در استاديوم. 
با اي��ن بهانه كه يا س��كوها ايمن نيس��تند يا منت 
بگذارند كه نمي خواهيم مردم مبتلا به كرونا شوند. 
در حالي كه همه از علت هاي غايي اين محدوديت ها 
باخبرن��د. ي��ا حداقل اخب��ار ناقض اي��ن ادعاها را 
 مس��وولان همين ورزش��گاه آزادي اطلاع رس��اني

 مي كنند. 
از اين زاوي��ه به نظر مي رس��د دربي ب��ازان واقعي 
سال هاست نه در داخل زمين كه ريز و درشت آنها 
ب��ه كنار زمين و از آنجا به رس��انه ملي و هر كجا كه 
فكرش را بكنيد سرايت و نقل مكان كرده اند. مانده 
فقط عنوان دربي باز كه آن هم با منت بر س��ر برخي 
بازيكنان داخل زمين ب��ازي دربي مي گذارند تا به 
اصطلاح سرشان بي كلاه نماند. راستش وقتي دربي 
خودم��ان را با مهم ترين دربي ه��اي دنياي فوتبال 
مقايس��ه مي كنم متوجه مي ش��وم كه نه بازيكنان 
تيم هايي مثل بارسا و رئال و امثالهم دربي باز هستند 
نه مديران و مسوولان باش��گاه ها و نه تماشاگران و 
نه رس��انه ها و مطبوعات آنها، هيچ ك��دام به معنا و 
مفهوم وطن��ي آن دربي باز نيس��تند. دليلش فقط 
اين اس��ت كه آنه��ا اغل��ب فوتبال باز هس��تند. به 
معناي عش��ق به فوتبال و لذت بردن واقعي از بازي 
كس��اني كه فوتبال براي ش��ان نه عالم سياس��ت و 
 اغواگري و دكان دو نبش پول و فريبكاري كه خود

 فوتبال است.
براي همين هم بارسا و رقيب توامان سنتي فوتبالي 
و سياس��ي اش مي توانند به رغم همه اختلافات ريز 
و درشت سياس��ي و منطقه اي و حتي سياسي طي 
يك م��اه چهار پنج بار رودرروي ه��م قرار بگيرند و 
دوس��تداران فوتبال را در دنيا س��يراب كنند و بعد 
بروند دنب��ال زندگي معمولي خود. در مقايس��ه با 
اينجايي كه سياس��ي و غير سياسي، فوتبالي و غير 
فوتبالي و همه در طول س��ال آن هم فقط براي يك 
بازي انگار كه مادرزاد دربي باز به دنيا آمده باشند، 
از همه نعمات دنيوي و اخروي دربي نصيب مي برند. 
مي خواهم نتيجه بگيريم از اين پس براي شناختن 
دربي بازان واقعي به جاي نگاه به ليس��ت و ارنج دو 
تيم داخل زمين دربي بازان واقعي را در جايي بيرون 

از مستطيل سبز جست وجو كنيد.

ابوالفضل نجيب
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گفت و گو

مصاحبه توفاني قهرمان المپيكي متهم به دوپينگ با »اعتماد«: 

ايران اينترنشنال و چند شبكه خارجي موش دواندند!
مرا  نزد مردم مجرم معرفی کردند درحالی که من هنوز متهم هستم!

نتيجه آزمايش دوپينگ محمدرضا خيرالله زاده 
جودوكار كم بيناي وزن مثبت ۱۰۰ كيلوگرم كه 
در مسابقات جهاني ۲۰۲۲ باكو موفق به كسب 
مدال نقره شده بود، از سوي فدراسيون جهاني 
مثبت اعلام و طبق راي اوليه به مدت ۴ سال از 
شركت در كليه مسابقات داخلي و برون مرزي 
مح�روم ش�د. اين خب�ري ب�ود ك�ه در اواخر 
هفته گذشته توس�ط يكي از خبرگزاري هاي 
كشورمان منتشر ش�د . براي اينكه از آخرين 
وضعيت اين ورزش�كار مطلع شويم با او تماس 

گرفتيم.

   خيرالله زاده جودوكار كم بيناي كشورمان در 
وزن مثبت ۱۰۰ كيلوگرم اس�ت كه در رنكينگ 
يك نابينايان و كم بينايان جهان قرار داشته و 
در بازي هاي پارالمپيك توكيو موفق به كسب 
مدال طلا شده بود اينكه چطور در مسابقات به 
مراتب مهم تر »پارالمپي�ك« دوپينگ نكرده 
بود و حالا چطور مي شود براي مسابقات جهاني 
مرتكب اين اشتباه شده جاي سوال دارد! چرا؟

خيلي ناراحتم. اما قبلش بايد بگويم، س��ه ماه پيش 
خبر مثبت بودن تس��ت من طي نامه اي محرمانه به 
فدراسيون، كميته پارالمپيك، ايران نادو )ستاد ملي 
مبارزه با دوپينگ( و سازمان جهاني جودوي نابينايان 
اعلام شد؛ تس��تي كه براي قهرماني جهان در باكو از 

من گرفتند.
   دفاعياتي هم داشتيد؟ 

به م��ن گفتند هم مي توان��م دوباره تس��ت بدهم يا 
درخواست تجديد نظر بدهم و من اقرار كردم كه قرص 
استفاده كردم اما تحت نظر پزشك بود و چون ناآگاه 
بودم و پزشك هم گفته بود اين قرص دوپينگ ندارد 
من هم اعتماد كردم و مصرف ك��ردم. وگرنه قانوني 
وجود دارد براي افرادي كه تحت نظر پزشك هستند 
و قبل از مسابقات در يك فرمي كه مي دهند با مدرك 
پزشكي بايد در آن قيد كنيم كه دارو مصرف  مي كنيم.

   شما آن فرم را پر كرديد؟ 
خير، چون مطمئن بودم اين قرص تس��ت ندارد. دو، 
سه ماه قبل از مسابقات اين قرص را قطع كرده بودم 

گويا در بدنم مانده بود.
  اسم قرص را مي توانيد بگوييد؟ و اينكه براي 

چي استفاده مي كرديد؟ 

قرص كلوميفن. براي درمان بيماري خودم استفاده 
مي كردم.

  پزش�كي كه اين  دارو را براي شما تجويز كرد 
چه مي گويد؟ 

مش��ورتي كه داش��تيم به من گفتند تم��ام مدارك 
پزش��كي خ��ودم را تحويل بدهم و م��ن هم مدارك 
پزشكي خودم و همسرم را فرستادم براي اين سازمان. 
چون نماينده وادا در فدراس��يون جهاني از من تست 
گرفت و وادا نگرفت . تس��ت گرفتند و جوابش آمد و 
من هم دفاعيات خودم را انجام دادم و نزديك به سه 

ماه است منتظر جواب آن 
هستيم.

مي گويي�د  پ�س    
دوپين�گ ناآگاهان�ه 

انجام داديد؟ 
م��ن اگ��ر مي خواس��تم 
دوپين��گ كن��م قب��ل از 
پارالمپي��ك مي ك��ردم. 
ناآگاهانه ب��ود و با توجه به 
دفاعياتم خيل��ي اميدوار 
هس��تم چ��ون تك قرص 
است احتمال تبرئه شدن 
وج��ود دارد يا اگ��ر تبرئه 
نشوم محروميتم كم شود.

۴ س�ال    احتم�الا 
محروميت براي ش�ما 
در نظر خواهند گرفت. 

نه .4 سال براي ورزشكاري 
است كه دوپينگ كرده و 
راي قطعي صادر شده. يك 

خبر منتشر شد از ايسنا كه نوشتند 4 سال محروم شدم 
از آنها پرسيدم اين  خبر از كجا آمده؟ گفتند از سايت 
جهاني ديدند. من خودم مدرك زبان دارم و خانم من 
هم كارشناس ارشد زبان انگليسي است. بعد از نشر آن 
خبر همه جا را ديديم هيچ سايتي ننوشته بود. سازمان 
نامه اي زده كه محرمانه اس��ت و هنوز در نقش متهم 
هس��تم و نه مجرم. اما اين عده من را نزد مردم مجرم 
معرفي كردند و از مدت محروميت من هم نوشتند. به 
خبرنگار ايسنا گفتم پاي ميز محاكمه مي كشانمت، 
به او گفتم من علف نخ��وردم و  برنج خوردم تا به اين 
سن رسيدم! جزاي مدني جهاني دارد كه قبل از اعلام 

رسمي اين خبر را منتشر كردند.
  البت�ه اي�ن خبر به ش�كلي از ط�رف رييس 

فدراسيون نابينايان و كم بينايان هم تاييد شده. 
به او گفتم به چه حقي آن مصاحبه را عليه من انجام 
دادي؟ او گفته انس��ان جايز الخطاست و در جواب به 
م��ن مي گويد خبرنگار به من زنگ زد و پرس��يد من 
مصاحبه كردم وگرنه در اين چند ماه چندين خبرنگار 
تماس گرفت اما چيزي به آنها نگفته بودم! حرف من 
اين است مگر رييس فدراسيون مدير روابط عمومي 
ندارد؟ مدير روابط عمومي شماره شما را وصل كرده به 
خبرنگار ايسنا. اين نامه محرمانه بوده چطور مي گويند 
در س��ايت اين خبر را ديدند اما به م��ا نامه محرمانه 
زدند؟ وقتي تست مثبت 
مي شود نبايد اعلام كنند 
ش��ايد ورزش��كار تبرئ��ه 
شد. به رييس فدراسيون 
نابيناي��ان و كم بيناي��ان 
گفتم تو اگر جانبازي پدر 
من هم جانباز است! براي 
چي نامه محرمانه را افشا 

كرديد؟
حماي�ت  توق�ع    

داشتيد؟ 
حماي��ت ب��راي چ��ي؟ 
نمي خواه��م هيچ كس از 
من حماي��ت كند . نامه اي 
ك��ه محرمان��ه اس��ت تا 
زماني ك��ه تاييد نش��ده 
حق نداشتند با آبروي من 
بازي كنن��د. هيچ جا اين 
خبر منتش��ر نشده. من از 
خانواده اي مسلمان و با اين 
نظام هستيم. ببينيد، ايران اينترنشنال و چند شبكه 
خارجي ديگر قبل از پارالمپيك موش دوانده بودند كه 
من و وحيد نوري رفتيم به مس��ابقات و ما بينا بوديم 
در صورتي كه مدارك پزش��كي هست كه ما كم بينا 
هستيم. در مسابقات هم ما طلا گرفتيم و تمام شد و 
رفت! حالا رس��انه اي كه ادعاي خبرگزاري اول بودن 
در ايران را دارد و از نظر من آخر هم نيس��ت، مي آيد 
خبري نشر مي دهد كه آن هم در اين برهه زماني باعث 
ايجاد تشنج مي ش��ود و بحث را سياسي كردند. چرا 
بايد شبكه هاي خارجي وارد اين ماجرا شوند؟ شكايت 
مي كنم و به عنوان قهرمان پارالمپيك تا بيت رهبري 
هم مي روم. از تمام رسانه ها اين درخواست را دارم كه 

حرف من را برسانند. مستندات من مشهود است .

  از اردوي تيم ملي هم كنار گذاشته شديد؟ 
م��ن قهرمان پارالمپيك هس��تم يا نه؟ ب��راي من از 
بيت المال هزينه شده يا نه؟ چطور رييس فدراسيون 
اين حق را به خودش مي دهد كه هنوز راي نيامده من 
را به اردو راه ندهد؟ سه ماه مانده به بازي هاي آسيايي 
و پانزده، شانزده ماه تا شروع المپيك پاريس . من كه 
طلا گرفتم در پارالمپيك. اين همه هزينه كرديد كه 
كنارم بگذاريد؟ اسم من را به چه حكمي و به چه حقي 
از اردوها خط زدند؟ اميدي براي من نگذاشتند و براي 
من قبل از همه راي دروغين صادر كردند. تا آخرش 
پيش مي روم و عذرخواهي ه��م نمي پذيرم. رييس 
فدراسيون گفته نامه مي زنم و مصاحبه ام را تكذيب 
مي كند. تكذيبش كنند آبروي من برمي گردد؟ بله. 
اردو در بابلسر برگزار مي شود و من در بابل هستم و به 

اين اردو دعوت نشدم .
  رييس فدراسيون نابينايان حرف ديگري به 

شما نزد؟ 
با من تماس گرفته و گفته من هم جانباز هستم و آن 
قرص را مصرف كردم و بچه دار شدم. در حالي كه بچه 
15، 16 ساله دارد. به او گفتم رفتي به همه بگويي با 

قرص بچه دار شدم؟ بايد محاكمه شوي!
  از چه زماني ديگر به اردو دعوت نشديد؟ 

از فرداي آن روزي كه نامه اي محرمانه آمد نام من را از 
دعوت شدگان كنار گذاشتند در حالي كه متهم بودم 
و نه مجرم. تا زماني كه راي صادر نشده قانون مي گويد 
نبايد ورزشكار را خط زد . اين را بنويسيد رييس نادوي 
ايران به من گفت خيلي جالب است. وقتي راي نيامده 
اينها حق نداشتند با آبروي تو بازي كنند. من مستندات 
خودم را فرستادم، هم مي توانند 4 سال محروم كنند و 
هم ممكن است 3 سال يا كمتر يا تبرئه شوم اما اينها حق 

نداشتند قبل از مشخص شدن تكليفم اين را بگويند.
  به عنوان س�وال آخر، چه زمان�ي راي نهايي 

صادر مي شود؟ 
رييس نادو گفت براي بعضي از ورزشكاران كه دوپينگ 
مي كنند نياز به كميسيون نيست و در عرض يك تا دو 
هفته راي آن صادر مي شود اما وقتي راي من سه، چهار 
ماه زمان برده يعني صفر تا صد قضيه در حال بررسي 
است. نمايندگان خود را دنبال آزمايشگاه و لابراتواري 
كه من از آنجا مدرك فرستادم، مي فرستند. اينها هنوز 
مش��غول تحقيقات هستند و عجيب اينكه هنوز راي 
نيامده در اينجا من را مج��رم مي دانند و حكم صادر 
كردند. از طرف من بنويسيد بين جايگاه مجرم با متهم 

تفاوت زيادي وجود دارد.

روزبه دلاور

عليرضا نجاتي عنوان دار كش��تي فرنگي جهان و آسيا 
پنجشنبه شب با انتشار پستي در صفحه شخصي اش 
به طور تلويحي اعلام كرد با توجه به شرايط پيش آمده 
براي او چاره اي جز رفتن ندارد!  كشتي گير سبك وزن 
تيم ملي كه بعد از مسابقات سال 2022 صربستان در 
هيچ رويدادي شركت نكرده است و در چند ماه گذشته 
با مسائلي روبه رو شده بود از اين نوشت كه نتوانسته به 
كمترين حق خود در ورزش كش��ور دست پيدا كند و 
به خاطر حمايت از مردم كنار گذاش��ته شده است. او از 
سهميه اي نوشت كه فدراسيون از او سلب كرده تا ديگر 
مس��يري جز رفتن برايش باقي نمانده باشد! نجاتي در 
بخشي از پستش نوشت: »حق من و امثال من اين نبود 
كه اين گونه كنار گذاشته ش��وم و آينده اي نامعلوم در 
انتظارم باشد. من در خانواد ه اي بزرگ شدم كه از همان 
جواني بايد ن��ان آور خانواده مي ش��دم. در طول اردو و 

مسابقات هيچ  وقت در اين مملكت به ورزشكاراني امثال 
من بها داده نش��ده و حق مان را كس��ان ديگر خوردند. 
نه حقوقي و نه جايزه درس��ت درماني كه بدون دغدغه 
ورزش كنيم. به هر حال كار به اينجا كشيد و صدايم در 
آمد و نتوانستم س��كوت كنم.« عليرضا نجاتي در ايام 

اعتراضات بعد از درگذشت مهسا اميني مثل خيلي از 
ورزشكاران و چهره هاي سرشناس ديگر انتقاداتي 

را در صفحه شخصي اش منتشر كرد و بابت 
اين مسائل طبق گفته خودش به مراجع 

مختلف احضار شد اما بعد از مدتي مورد 
عفو قرار گرف��ت.  در همان ايام بحث 
خط خوردن نجاتي از تيم ملي مطرح 

شد، اما مدير تيم هاي ملي كشتي فرنگي 
در مورد وضعيت عليرض��ا نجاتي كه بعد از 
پايان مسابقات جهاني 2022 بلگراد در هيچ 

مسابقه اي كش��تي نگرفته بود و به اردوي تيم ملي هم 
دعوت نمي شد، تصريح كرد: هيچ رايي در خصوص او 
صادر نشده و با اين شرايط او منعي براي 
حضور در جام تختي نخواهد داشت. 
علي محمدي به تسنيم گفت: »وقتي 
هيچ حكمي در خصوص او روي سايت 
فدراسيون كشتي گذاشته نشده، احتمالا 
به اين معناست كه هيچ اتفاقي نيفتاده و او 
محروم نشده اس��ت. از نظر من كه مشكلي 
براي كشتي گرفتن نجاتي وجود ندارد، چون 
رايي اعلام نشده.« با اين حال گويا حل شدن 
مشكل نجاتي در مراجع قضايي و صادر نشدن 
راي علي��ه او در كميته انضباطي فدراس��يون 
كش��تي براي تصميم گيرندگان كافي نبوده 
و اين كشتي گير جوان كش��ورمان نمي تواند 

ش��انس خود را براي پوشيدن دوبنده تيم ملي امتحان 
كند.  اين اتفاق در حال��ي رخ داده كه از چند ماه پيش 
بسياري از مقامات سياسي و ورزشي كشور اعلام كرده 
بودند كه رويه حذفي براي ورزشكاران در پيش ندارند 
و حتي گفتند درهاي كش��ور به روي ورزشكاراني كه 
پناهنده شده اند نيز باز است. همين ديروز هادي ساعي، 
رييس فدراس��يون تكواندو در ي��ك برنامه تلويزيوني 
گفت كه تلاش دارد ورزش��كاران پناهنده را به كش��ور 
برگرداند.  با اين تفاس��ير كنار گذاشته شدن نجاتي كه 
يكي از استعدادهاي كشتي كشور به حساب مي آيد آن 
هم در شرايطي كه او هرگز ايران را ترك نكرده و كارش 
به پناهندگي و اين داس��تان ها نكشيده عجيب به نظر 
مي رس��د.  اين وضعيت از يك طرف ادعاي باز بودن راه 
بازگشت به كشور كه از سوي مقامات اعلام مي شود را 
زير سوال مي برد و هم ساير ورزشكاران را نااميد مي سازد.

عليرضا نجاتي حذف شده بعدي ورزش است؟

كشتي گير تيم ملي در آستانه ترك ايران

نقد

خبر

 ببينيد، ايران اينترنش�نال و چند شبكه 
خارج�ي ديگر قب�ل از پارالمپيك موش 
دوان�ده بودند كه من و وحيد نوري رفتيم 
به مس�ابقات و ما بينا بودي�م در صورتي 
كه مدارك پزشكي هس�ت كه ما كم بينا 
هستيم. در مسابقات هم ما طلا گرفتيم و 
تمام شد و رفت! حالا رسانه اي كه ادعاي 
خبرگزاري اول بودن در ايران را دارد و از 
نظر من آخر هم نيست، مي آيد خبري نشر 
مي دهد كه آن هم در اين برهه زماني باعث 
ايجاد تشنج مي ش�ود و بحث را سياسي 
كردند. چرا بايد شبكه هاي خارجي وارد 
اين ماجرا ش�وند؟ ش�كايت مي كنم و به 
عنوان قهرمان پارالمپيك تا بيت رهبري 
هم مي روم. از تمام رسانه ها اين درخواست 
را دارم كه حرف من را برسانند. مستندات 

من مشهود است .
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سخنگوي كاخ كرملين روز پنجشنبه ايالات متحده 
را به دست داش��تن در اقدام به ترور ولاديمير پوتين، 
رييس جمهوري روسيه متهم كرد و حمله پهپادي روز 
چهارشنبه به كاخ رياست جمهوري روسيه را اقدامي 
از س��وي اوكراين دانست كه با اطلاع واشنگتن انجام 

شده است. 
كاخ رياس��ت جمهوري روس��يه ب��ه عن��وان يكي از 
امنيتي ترين مكان ها در اين كشور از بالاترين سطح 
حفاظت برخوردار است، اما دو فروند پهپاد  در نخستين 
س��اعات بامداد روز چهارش��نبه 3 مه حلقه امنيتي 
پيرامون كرملين را شكستند تا يك جنگ روايت هاي 

جديد ميان مسكو، كي يف و واشنگتن آغاز شود.
حمله پهپادي به كاخ كرملين ساعت 2:30 بامداد اتفاق 
افتاد و تا 12 س��اعت بعد از حادثه كه كرملين به طور 
رس��مي تصميم گرفت وقوع اين حادثه را تاييد كند، 
تصاوير و فيلم هاي آماتوري كه از حمله گرفته ش��ده 
بود توجه خاصي را در شبكه هاي اجتماعي جلب نكرد. 
روشن نيس��ت چرا روسيه تصميم گرفت خبر حمله 
پهپادي به كرملين كه اعتبار سيس��تم هاي امنيتي 
روسيه را به طور جدي زير سوال مي برد، تاييد كند اما 
در بيانيه اي 5 بندي كه روز چهارشنبه از سوي دولت 
روسيه منتشر شد، ادعا شده است كه حمله پهپادي 
مذكور براي ت��رور ولاديمير پوتين، رييس جمهوري 

روس��يه طراحي ش��ده و 
اوكراين مس��وول اجراي 

آن بود.
كي يف خيل��ي زود ادعاي 
مس��كو را رد ك��رد، ام��ا 
نيروهاي نظامي روسيه در 
واكنش به حمله پهپادي به 
كرملين، شهرهاي اوكراين 
را به  شدت بمباران كردند.

روسها
چهميگويند؟

مقام ه��اي روس��ي روز 
چهارشنبه اعلام كردند كه 
پدافند هوايي روسيه حمله 
پهپادي اوكراين به اقامتگاه 
پوتي��ن در كاخ كرملين را 
خنثي كردن��د و افزودند: 
رييس جمهوري روسيه در 
آن زمان در كرملين حضور 

نداشت.
روس��يه اي��ن حادث��ه را 
»اقدام��ي تروريس��تي« 
توصيف كرده و گفته است 

كه هر دو پهپاد مهاجم سرنگون شده اند.
دميتري پسكوف، سخنگوي كرملين روز پنجشنبه يك 
گام فراتر رفت و ايالات متحده را به نقش داشتن در اين 
حمله متهم كرد. پسكوف گفت: »تصميمات در مورد 
حملات تروريستي در ايالات متحده گرفته مي شود و 
كي يف آنها را اجرا مي كند. كي يف در حال حاضر آنچه 

امريكا مي گويد، انجام مي دهد.«
جان كربي، س��خنگوي ش��وراي امنيت ملي ايالات 
متحده عصر همان روز در يك مصاحبه تلويزيوني به 
اظهارات پسكوف واكنش نشان داد و ضمن رد اتهامات 
مطرح شده اعلام كرد: »امريكا به هيچ وجه اوكراين را 
به انجام حملاتي در بيرون از خاك اين كشور تشويق 
نمي كند.« او افزود: »ما نه آنها را تشويق مي كنيم، نه 
چنين امكاني  را براي شان فراهم كرده  ايم كه به خارج از 
خاك اوكراين حمله كنند. ايالات متحده در اين اتفاق، 

هر چه كه بوده نقش نداشته است.«

پوليتيكو هم به نقل از منابع امريكايي گزارش داد كه 
كاخ سفيد و دولت بايدن پيش از وقوع اين حملات از 

جريان مطلع نشده بودند.
مس��كو توضيحات مقام هاي امريكايي را قابل قبول 
نمي داند. س��رگئي لاوروف، وزير امور خارجه روسيه 
روز جمعه طي يك كنفرانس مطبوعاتي پس از نشست 
وزراي خارجه س��ازمان همكاري ش��انگهاي در هند 
اعلام كرد كه حمله دو پهپاد به كرملين بدون اطلاع 

واشنگتن غيرممكن است.
سخنگوي وزارت خارجه روسيه هم گفت كه ايالات 
متحده و متحدانش در نهايت مسوول اقدامات »رژيم 
كي يف« هستند. به گزارش راشا تودي، زاخارووا روز 
پنجش��نبه گفت: »آنها دولت قانوني اوكراين را ]در 
س��ال 2014[ نابود كردند، كلاهبرداران و راهزنان را 
در راس امور قرار دادند، پول و اس��لحه در اختيار آنها 
گذاش��تند، احس��اس معافيت از مجازات مطلق در 
آنها ايجاد و پوشش سياس��ي و حمايت نظامي ارايه 
كردند.« اين مقام تاكيد كرد كه روس��يه »واشنگتن، 
لندن و به طور كلي ناتو« را مسوول تمام اقدامات دولت 

اوكراين مي داند.

روايتاوكراينازحملهبهكرملينچيست؟
ولوديمير زلنسكي، رييس جمهوري اوكراين در يك 
سخنراني مسووليت هرگونه حمله به ولاديمير پوتين 
يا ش��هر مس��كو را رد كرد. او روز پنجشنبه با اشاره به 
اتهام جناي��ت جنگي كه 
علي��ه رييس جمه��وري 
روسيه مطرح شده است، 
گفت: »ما به پوتين حمله 
نكرديم، م��ا او را به دادگاه 

واگذار مي كنيم.«
زلنس��كي كه در س��فري 
از پي��ش اعلام نش��ده در 
فنلاند به سر مي برد، افزود: 
»ما بر س��ر بازپس گيري 
خاك خودمان مي جنگيم 
و تجهيزات و تس��ليحات 
كافي براي حمله به پوتين 

در مسكو نداريم.«
برخي ديگ��ر از مقام هاي 
اوكراين��ي هش��دار دادند 
كه »ط��رح اي��ن اتهامات 
علي��ه اوكراي��ن مي تواند 
ب��راي  پيش زمين��ه اي 
تش��ديد حملات روسيه 
باشد.« ميخايلو پودولياك، 
مش��اور رييس جمهوري 
اوكراين در اين زمينه گفت 
كه اتهام زن��ي كرملين به 
اوكراين قابل پيش بيني بود و احتمالا نشانه اي از آماده 
شدن روس��يه براي »عملياتي بزرگ« عليه اوكراين 

است.

حملاتاوكراينبهعمقخاكروسيه
هرچند رييس جمهور اوكراين مدعي ش��د كه اين 
كش��ور توان تجهيزاتي حمله به عمق خاك روسيه 
را ن��دارد، اما در طول جنگ، اوكراي��ن چندين بار با 
استفاده از پهپاد موفق به هدف قرار دادن عمق خاك 

روسيه شده است. 
*ماه آوريل: از زمان آغاز حمله روسيه به اوكراين در 24 
فوريه، تا روز اول آوريل اوكراين حمله اي به درون خاك 
روسيه نداشت، اما در اين روز بر اساس تاييد مقام هاي 
محلي، يك مخزن سوخت در شهر بلوگراد )20 مايلي 
مرز اوكراين( هدف قرار گرفت تا اولين حمله اوكراين به 
درون خاك روسيه رقم خورده باشد. حملات مشابهي 

به محل ذخيره سازي نفت روسيه در شهر بريانسك 
)كمتر از 100 مايلي مرز اوكراين( در اواخر ماه آوريل 

گزارش شد.
ماه آوريل: در نيمه آوريل، ارتش اوكراين با استفاده از 
دو فروند موشك نپتون رزمناو مهم و پرآوازه روسيه به 
نام مسكوا را هدف قرار دادند. اين رزمناو كه پرچمدار 
ناوگان روسيه در درياي سياه بود، 65 مايل دريايي با 
بندر اودسا فاصله داشت. در پي اين حمله، كشتي دچار 
آتش سوزي شد و پس از مدتي غرق شده و به قعر دريا 

رفت. تعداد زيادي از ملوانان روسي هم غرق شدند.
ماه آگوس�ت: در نهم آگوس��ت، نيروهاي اوكرايني 
پايگاه هوايي ساكي در شبه جزيره كريمه را هدف قرار 
دادند. تصاوير ماهواره اي نشان مي داد در پي اين حمله 

دست كم 8 جنگنده روسي نابود شدند.
ماه آگوست: روز بيستم آگوست، بمب گذاري در يك 
خودرو در نزديكي مسكو باعث شد داريا دوگينا، دختر 
الكساندر دوگين متفكر اهل روسيه و يكي از چهره هاي 
ش��اخص نزديك به ولاديمير پوتين رييس جمهور 

روسيه كشته شود.
ماه اكتبر: هشتم اكتبر، اوكرايني ها موفق شدند پل 
كريمه را كه روسيه را به صورت زميني به شبه جزيره 
كريمه متصل مي كرد، منفجر كنند. اين پل، مس��ير 
اصلي تامين ت��داركات نيروهاي روس��يه در جنوب 
اوكراين بود و انفجار آن ضربه بزرگي به اعتبار روسيه 

وارد كرد.
م�اه اكتب�ر: در ميانه ماه 
اكتب��ر، اوكراين حمله اي 
پهپادي عليه ناوگان روسيه 
در درياي سياه ترتيب داد 
و در پي اين حمله يك ناو 
روسي به  شدت آسيب ديد.

م�اه دس�امبر: در م��اه 
دسامبر حملات اوكراين 
به خاك روس��يه وارد فاز 
جديدي ش��د. اوكراين در 
اواي��ل اين م��اه، دو پايگاه 
هوايي از جمله يك پايگاه 
هوايي مهم در عمق 300 
مايلي خاك روسيه را هدف 
ق��رار داد. پاي��گاه هوايي 
»انگل��س« در نزديك��ي 
رود ولگا و پاي��گاه نظامي 
»دياگيل��وو« در نزديكي 
شهر ريازان هدف اين حمله 
بودند. يك پهپاد اوكرايني 
نيز يك انبار س��وخت در 
نزديكي ش��هر كورسك را 
هدف قرار داد. روز دوشنبه 
26 دسامبر نيز اوكراين  بار 

ديگر به پايگاه انگلس حمله كرد.
ماه مه - سال 2023: حمله پهپادي به كاخ كرملين 
كه با واكنش پدافند هوايي روسيه ناكام ماند. روسيه 
اين حمله را كار اوكراين مي داند، اما اوكرايني ها تكذيب 

مي كنند.

چهكس�انديگريممكناس�تمسوولاين
حملهباشند؟

هرچند روسيه از اوكراين به عنوان اصلي ترين مظنون 
حملات اخير نام مي برد، اما احتمالات ديگري هم در 
اين زمينه وجود دارد. شبكه خبري سي ان ان به نقل از 
يك نماينده سابق پارلمان روسيه نوشته است كه يك 
احتمال اين است كه پارتيزان هاي روسي مسوول اين 

حمله باشند.
ايليا پونومارف، نماينده س��ابق پارلمان روسيه كه در 
حال حاضر در لهس��تان زندگي مي كند و در س��ال 

2014 تنها نماينده پارلمان بود كه به الحاق شبه جزيره 
كريمه به روس��يه راي منفي داد، روز پنجش��نبه در 
گفت وگو با سي ان ان اعلام كرد كه »اين كار يك گروه 
شبه پارتيزاني روسي بود« و افزود: »چيز بيشتري در 
اين باره نمي توانم بگويم، چراكه آنها هنوز مسووليت 
آن را نپذيرفته اند.« پونومارف از زمان مخالفت با الحاق 
كريمه به روس��يه در فهرس��ت مظنونان تروريستي 

روسيه قرار گرفته است.
برخي كارشناسان و موسسه هاي تحقيقاتي معتقدند 
اين حمله مي تواند يك عمليات »فالس فلگ - پرچم 
دروغين« از سوي روسيه باش��د. يعني روسيه عمدا 
چنين حمله اي را عليه كاخ كرملين طراحي كرده تا 
با اس��تفاده از آن اقدامات بعدي خود در داخل كشور 

را توجيه كند.
موسسه مطالعات جنگ مس��تقر در واشنگتن كه به 
صورت روزانه گزارش هايي از ابعاد نظامي و سياس��ي 
جنگ در اوكراين منتش��ر مي كند در گزارش��ي كه 
روز چهارشنبه منتش��ر كرده، نوشته است: »روسيه 
احتمالا اين صحنه سازي را انجام داده است تا جنگ 
را به داخل روسيه بكش��اند و ابزارهايي براي اقدامات 
بعدي خود نظير بس��يج عمومي گس��ترده تر داشته 
باشد. چندين كارش��ناس نظامي مي گويند كه اين 
حمله در داخل روسيه برنامه ريزي و به صورت هدفمند 
صحنه سازي شده است. روسيه اخيرا اقداماتي را براي 
افزايش توان دف��اع هوايي خود و به ويژه در مس��كو 
انجام داده اس��ت و بعيد به 
نظر مي رسد كه دو پهپاد 
بتوانند با عبور از سد امنيتي 
محكم مس��كو درست بر 
فراز كرملين منفجر شوند. 
تصاوير ماه��واره اي ژانويه 
2023 نش��ان مي دهد كه 
روسيه در اين زمان در حال 
نصب سيستم دفاع هوايي 
پنتس��ير در اطراف مسكو 
و ايجاد يك حلقه امنيتي 
قوي براي جلوگيري از ورود 
هر پرنده مهاجمي به شهر 
بوده اس��ت. اگر اين اقدام 
واقعا كار كسي جز روسيه 
باشد بسيار تعجب برانگيز 

خواهد شد.«

واكنشروسيه
در فاصل��ه كوتاهي پس از 
حمل��ه به كرملي��ن، موج 
جديدي از حملات روسيه 
علي��ه اوكراين آغاز ش��د. 
ش��هر كي يف و بسياري از 
ش��هرهاي بزرگ اوكراين بمباران ش��دند. در موارد 
پيش��ين حملات اوكراين به خاك روسيه نيز عموما 
بمباران ش��هرهاي اوكراين به عنوان پاسخ روسيه در 

نظر گرفته مي شد.
مقام ه��اي اوكرايني مي گويند ط��ي حملاتي كه در 
طول شب به شهر اودسا صورت مي گرفت، روي بدنه 
پهپادهاي مهاجم به زبان روسي نوشته شده بود: »براي 

مسكو« و »براي كرملين«. 
همزمان احتمال وقوع برخي تغيي��رات در برگزاري 
جشن روز پيروزي در 9 مه وجود دارد. واشنگتن پست 
گزارش داده اس��ت كه مقام هاي روسي در دست كم 
21 شهر جشن روز پيروزي را لغو كرده اند. با اين حال، 
پسكوف، سخنگوي كرملين اعلام كرد كه رژه جشن 
پيروزي در ش��هر مس��كو برگزار خواهد شد و مانند 
هميش��ه ولاديمير پوتين در اين مراسم بزرگداشت 

پايان جنگ جهاني دوم سخنراني خواهد كرد.

محمدحسين لطف الهي

در آس��تانه برگ��زاري انتخاب��ات 
تركيه 14 ماه مه  )24 ارديبهش��ت( 
گمانه زني ه��ا ب��راي پي��روزي ي��ا 
شكست رجب طيب اردوغان آغاز 
شده است. بي ش��ك انتخابات آتي 
مهم ترين انتخابات دهه هاي اخير 
تركي��ه خواهد بود. انتظ��ار مي رود 
60/7 ميليون نفر در داخل به پ��اي صندوق هاي راي بروند. 
رجب طيب اردوغان به دليل بحران هاي متعدد اقتصادي، با 
دشوارترين شرايط مواجه است. او در دوره حاكميت 20 ساله 
خود ميليون ها ترك را به سطح قشر متوسط ارتقا داد، اما فاجعه 
زلزله شرايط اقتصاد را براي وي دشوار كرده است. او تاكتيك 
»اقتصاد انتخاباتي« را آغاز كرده و با وعده هايي نظير پرداخت 
وام با بهره پايين، حل مساله كساني كه به خاطر مشكل سن 
نمي توانستند بازنشسته شوند، افزايش حقوق بازنشستگان، 
عفو ماليات هاي پرداخت نشده، جريمه ها و ساير بدهي ها به 
دولت حاكم، حمايت بخشي از مردم را جلب كرده است. بانك 
مركزي تركيه پيش بيني كرد نرخ تورم در پايان سال 2023 به 
22.3 درصد و در پايان سال 2024 به 8.8 درصد برسد. به زعم 
مخالفين اردوغان، سياست هاي اقتصادي و زمين لرزه مهيب 
كه موجب كشته شدن بيش از 51 هزار نفر شد، اعتماد به دولت 
اردوغان را به شدت تضعيف كرده و راي دهندگان اعتبار حزب 
عدالت و توسعه را زير سوال برده اند. تعدادي از نظرسنجي ها 
حكايت از شكست اردوغان بر رقيب خود در انتخابات پيش 
رو دارد. ام��ا چاووش اوغلو وزير خارجه در خصوص انتخابات 
معتقد اس��ت: »نتايج انتخابات خيلي روشن است. اردوغان 
رييس جمهوري در دور اول با حداقل 52 درصد برنده خواهد 
ش��د. آراي حزب عدالت و توسعه هم 42-41 درصد را پشت 
سر خواهد گذاشت. نظرسنجي ها نشان مي دهد كه حمايت 
از حزب ما هرروز رو به افزايش است و تعداد نمايندگان ما در 
مجلس بيش��تر از 300 نفر خواهد بود.« در آستانه انتخابات 
پاره اي از ممنوعيت ها آغاز شده است. پخش يا توزيع هرگونه 
نظرسنجي، تخمين اطلاعات از طريق رسانه هاي نوشتاري و 
تصويري، به نفع يا به ضرر يك نامزد يا حزب و پخش برنامه هايي 
كه به هر طريقي بر آراي مردم تاثيرگذار باشد، ممنوع است. در 
نظرسنجي ها و تخمين هايي هم كه در داخل و خارج از كشور 
پخش مي شوند، بايد بي طرفي رعايت شود. در خارج از كشور 
نبايد هرگونه نظرسنجي يا تخمين در مورد انتخابات منتشر 
شود. در نظرسنجي ها بايد موسساتي كه آن را انجام داده، شمار 
شركت كنندگان در پرسش و پاسخ و اينكه از سوي چه كسي 
تامين مالي مي شوند، قيد شود. در صورت مشاهده هر گونه 
اقدام مغاير با اين قوانين، موضوع به دادس��تان عالي، شوراي 
عالي راديو تلويزيون، مركز فناوري هاي اطلاعاتي و ارتباطات 
ارجاع مي شود. تا روز انتخابات به جز ماموراني كه مسوول تامين 
امنيت هستند، هيچ كس حق حمل سلاح در مناطق مسكوني 
را ندارد. تمامي مراكز تفريحي عمومي نظير قهوه خانه و كافه 
اينترنتي بس��ته خواهند بود.  طبق قوانين انتخاباتي تركيه، 

انتشار هر گونه خبر و ارزيابي انتخابات تا ساعت 18:00 روز 
برگزاري انتخابات از س��وي ارگان هاي خبري ممنوع است.  
هرچه تاريخ برگزاري انتخابات نزديك مي شود، راي دهندگان 
اطراف دو حزبي كه ش��انس پيروزي بيش��تري دارند، جمع 
مي شوند. گروهي معتقدند آراي حزب عدالت و توسعه در 4 ماه 
اخير سير افقي دارد. زلزله و انتقادات بعد از آن، اختلاف فاحشي 
در رويكرد راي دهندگان به حزب عدالت و توسعه ايجاد نكرده 
و وعده ها و پروژه هايي كه در روند كمپين هاي انتخاباتي اين 
حزب داده مي شود نيز كمك مضاعف به افزايش آراي او نكرده 
است. در روزهاي اخير نظرسنجي متفاوتي از سوي موسسات 
و نهادهاي مختلف منتشر مي شود. آرا به طور آشكار در دو حزب 
عدالت و توسعه و جمهوري خلق جمع شده است. برخلاف 
آنچه گفته مي شود، آراي حزب حركت ملي گرا كمتر نخواهد 
بود. در ائتلاف ملت ني��ز آراي حزب جمهوري خلق به دليل 
نامزدي كليچدار اوغلو افزايش يافته اس��ت. ظاهرا در خارج 
از كشور تمايل زيادي به كليچداراوغلو نشان داده نمي شود. 
اما در داخل، آراي كليچداراوغلو كماكان چند درصد بيشتر 
از اردوغان است، اگر چنين باشد اين وضعيت نشان مي دهد 
شايد انتخابات در دور اول به نتيجه برسد. براي پيروزي در دور 
اول انتخابات رياست جمهوري، نامزدها  بايد50 درصد به علاوه 
يك راي را كسب كنند.  با نزديك شدن انتخابات، موسسات 
نظرس��نجي نزديك به ائتلاف 7گانه كم كم عقب نش��يني 
مي كنند. يكي از اين موسس��ات كه ماه گذشته مدعي شد 
آراي كليچداراوغلو 57 درصد است، آن را در آستانه انتخابات 
به زير 50 درصد رساند. اين موسسه آراي كليچداراوغلو را در 
نظرس��نجي 10 مارس خود 57.1 درصد و اردوغان را 42.9 
درصد اعلام كرده بود. نتايج نظرس��نجي اخير اين موسسه، 
آراي كليچداراوغلو را 49.4 درص��د و آراي اردوغان را 47.1 
درصد اعلام كرده اس��ت. در نظرسنجي موسسه تحقيقاتي 
Türkiye Raporu ك��ه ميانگين نتايج نظرس��نجي 14 
موسسه افكارس��نجي را اعلام كرده »كليچداراوغلو« نامزد 
رياس��ت جمهوري ائتلاف مل��ت 47.68 درص��د، اردوغان 
نامزد رياست جمهوري ائتلاف جمهور44.22 درصد، محرم 
اينجه نامزد رياست جمهوري حزب مملكت 5.37 درصد و 
سينان اوغان نامزد رياست جمهوري ائتلاف آتا 2.78 درصد 
محاس��به ش��د. در س��ناريوي عبور به دور دوم انتخابات 
رياس��ت جمهوري نيز ميزان آراي كليچداراوغلو نامزد 
ائتلاف مل��ت 52.03 درصد و ميزان آراي اردوغان نامزد 
ائتلاف جمهور 47.97 درصد محاسبه مي شود. هرچه 
زمان انتخابات نزديك تر مي ش��ود آراي هر دو نامزد هم 
رو به افزايش اس��ت. چنين به  نظر مي رسد كه اردوغان 
ريزش آراي خود بع��د از زمين لرزه را تقريبا تلافي كرده 
اس��ت، آراي او در دو هفته اخير رو به افزايش بوده است. 
آراي كليچداراوغلو نيز افزايش نشان مي دهد. او حتي ادعا 
كرده با كسب 60 درصد در انتخابات برنده خواهند شد. 
گروهي معتقدند اگر انتخابات در دور اول به پايان برسد، 

به نفع ائتلاف جمهور خواهد بود.

انتخابات تركيه؛ رقابت پيچيده  بين 
حزب عدالت و توسعه و حزب جمهوري خلق

»يوگني پريگوژين«، رييس گروه شبه نظامي  واگنر اعلام 
كرد كه نيروهايش در تاريخ 10 ماه مه )20 ارديبهش��ت( 
از شهر كليدي باخموت خارج خواهند شد و در مدتي كه 
نيروهايش بهبود پيدا مي كنند، از ارتش روسيه خواسته 
است تا كنترل مواضع آنها را در اين منطقه به دست بگيرد. 
به گزارش راشا تودي، سرويس مطبوعاتي يوگني پريگوژين 
در تلگرام ويديويي را به همراه نامه اي سرگشاده خطاب به 
وزارت دفاع روسيه منتشر كرده كه براساس آن رييس واگنر 
از اينكه نيروهايش »مهمات كافي« دريافت نكرده اند و ديگر 
قادر به ادامه نبرد نيستند، شكايت كرده است. پريگوژين 
گفت: قرار بود نيروهاي واگنر شهر باخموت كه همچنين 
با اسم آرتيوموفسك شناخته مي شود را تا 9 ماه مه كاملا 
تصرف كنند؛ اما از تاريخ اول ماه مه »بروكرات هاي ش��به 
نظامي« تقريبا تمام مهمات توپخانه اي را به نيروهاي اين 
گروه قطع كرده اند. وي افزود: منابع تهاجمي گروه واگنر 

اوايل ماه آوريل به پايان رسيد؛ اما با وجود اينكه نيروهاي 
دشمن پنج برابر از ما بيشتر بوده، ما باز هم در حال پيشروي 
هستيم. با اين حال، به دليل كمبود مهمات، تلفات واگنر 
به طور فزاينده اي هر روز در حال افزايش است. در ادامه اين 
نامه آمده است: به  رغم تمامي اين موارد، فرماندهان شوراي 
واگنر تصميم گرفته  بودند تا دهم ماه مه مواضع خود را حفظ 
كنند و به حملات خود در باخموت ادامه دهند تا در نتيجه 
در تاريخ 9 مه  - روز پيروزي -  تعطيلات مقدس روس��يه 
را به اين مناسبت جشن بگيرند. رييس واگنر در ادامه اين 
نامه تصريح كرد: نيروه��اي واگنر در تاريخ 10 مه مواضع 
خود را به ارتش روس��يه تحويل خواهند داد و از باخموت 
خارج خواهند شد تا حال سربازان و نيروهاي واگنر بهبود 
يابد. هنگامي كه سرزمين مادري به خطر بيفتد، ما مجددا 
براي دفاع از آن خواهيم ايس��تاد و مردم روسيه مي توانند  

روي  ما حساب كنند.

رييس گروه شبه نظامي واگنر: 
از باخموت خارج مي شويم

منابع بلندپايه اي در عراق به العرب��ي الجديد، از ديدار 
نمايندگان مصر و ايران در بغداد در ماه گذشته خبر دادند 
و اعلام كردند: اين دي��دار با ميانجيگري عراق با هدف 
تكرار ميانجيگري اين كشور بين عربستان و ايران كه 6 
دور از مذاكرات اوليه بين دو طرف را ميزبان بود، انجام 
شد. دو مسوول عراقي يكي در وزارت خارجه و ديگري 
در مشاوره امنيت ملي عراق، اطلاعات يكساني درباره 
ديدار نمايندگان مص��ر و ايران در بغداد با ميانجيگري 

عراق ارايه كردند.
اين دو مسوول عراقي توضيح دادند كه مصر و ايران اصرار 
داشتند كه اين ديدار به صورت رسمي اعلام نشود؛ اين 
در حالي اس��ت كه منابع ديپلماتيك مصري با العربي 
الجديد گفته بودند كه طي هفته آخر مارس، مذاكراتي 
بين مقامات امنيتي مصر و ايران برگزار شد و دو طرف 
امكان توسعه تدريجي روابط دوجانبه طي مرحله آتي 

را بررسي كردند.
براساس اطلاعاتي كه اين دو مسوول عراقي در اختيار 
العربي الجديد گذاشتند، اين ديدار در سطح پاييني از دو 
طرف در ماه گذشته برگزار شد. ديپلمات عراقي به العربي 
الجديد از پاسخ مثبت ايران و مصر به ميانجيگري عراق 
با هدف خارج كردن روابط بين دو كشور از بن بست خبر 
داد اما گفت كه سخن از پيشرفت در ميانجيگري بين دو 
كشور هنوز زود است. وي گفت كه عراق در حال ترتيب 
دادن ديداري ديگر بين نمايندگان دو كشور طي مرحله 
آتي است. مس��وول امنيتي عراقي نيز گفت كه هدف 
بازگرداندن و عادي سازي روابط بين دو كشور به ويژه با 
تحولات عادي سازي روابط بين عربستان و ايران است و 

فضا را مثبت ارزيابي كرد. وي درباره ماهيت نمايندگان 
دو كش��ور گفت كه آنها امنيتي و ديپلمات بودند و در 
ديدار نخست جزييات زيادي بررسي نشد و قرار است 
ديدار دوم مهم تر و عميق تر باشد. در همين رابطه عامر 
الفايز، دبير كميس��يون روابط خارج��ي پارلمان عراق 
ضمن تاييد اين اطلاعات گفت كه عراق ميانجيگري بين 
دو كش��ور با هدف تقريب ديدگاه ها و از ميان برداشتن 
ترديد بين دو كش��ور در دس��تيابي به رواب��ط عادي را 
آغاز كرده است. وي با اش��اره به اينكه دولت السوداني 
از حمايت و مقبوليت در منطقه برخوردار اس��ت و اين 
مساله به موفقيت ميانجيگري كنوني بين ايران و مصر 
كمك مي كند، گفت كه پيشرفتي در اين ميانجيگري 
وجود دارد زيرا ديدار نخست برگزار شده و نقش بغداد 
در بازگرداندن روابط بين دو كش��ور ادامه دارد. وي اين 
را در راستاي نقش بغداد در منطقه قلمداد كرد و گفت: 
السوداني مقبوليت منطقه اي دارد و اين در ميانجيگري 
ميان ايران و مصر كمك ش��اياني مي كند. از نگاه عراق 
ميانجيگري ميان طرف ه��ا در منطقه تاثير مثبتي بر 
اوضاع عراق دارد. احمد الشريفي، تحليلگر امور سياسي 
عراق نيز گفت كه عراق طي ماه هاي گذش��ته چندين 
پيام به قاهره و ته��ران با هدف ايجاد ميانجيگري براي 
بهبود روابط بين دو كش��ور فرس��تاده است. وي افزود: 
فرصت موفقيت عراق در اين ميانجيگري بسيار است و 
عراق خواهد توانست اين مذاكرات را به نتيجه برساند به 
خصوص با توجه به اينكه عراق از مقبوليتي نزد ايران و 
مصر برخوردار است و اين مساله بر موفقيت ميانجيگري 

بين دو كشور تاكيد مي كند.

العربي الجديد به نقل از منابع عراقي فاش كرد
ميانجيگري  عراق  ميان  قاهره  و  تهران

جنگ اوكراين

روسيه حمله روز 3 مه به كاخ رياست جمهوري  اين كشور  را  »اقدامي تروريستي«  از  جانب كي يف
 و با هماهنگي امريكا مي خواند؛ اوكرايني ها  اما  اين حمله را يك عمليات »پرچم  دروغين« معرفي مي كنند

حمله پهپادي به كرملين؛ عمليات فريب يا سوءقصد؟

محمود فاضلي

خبر

هرچند رييس جمهور اوكراين مدعي شد كه اين 
كشور توان تجهيزاتي حمله به عمق خاك روسيه 
را ن��دارد، ام��ا در طول جن��گ، اوكراين چندين 
بار با اس��تفاده از پهپاد موفق به ه��دف قرار دادن 
عمق خاك روس��يه شده اس��ت. در ماه دسامبر 
2022 حملات اوكراين به خاك روس��يه وارد فاز 
جديدي ش��د. اوكراين در اوايل اين ماه، دو پايگاه 
هوايي از جمله يك پاي��گاه هوايي مهم در عمق 
300 مايلي خاك روسيه را هدف قرار داد. پايگاه 
هوايي »انگل��س« در نزديكي رود ول��گا و پايگاه 
نظامي »دياگيلوو« در نزديكي شهر ريازان هدف 
اين حمله بودند. يك پهپاد اوكرايني نيز يك انبار 
سوخت در نزديكي شهر كورس��ك را هدف قرار 
داد. روز دوشنبه 26 دسامبر نيز اوكراين  بار ديگر 

به پايگاه انگلس حمله كرد.

موسس��ه مطالعات جنگ مستقر در واشنگتن در 
گزارش��ي كه روز چهارشنبه منتشر كرده، نوشته 
است: »روسيه احتمالا اين صحنه سازي را انجام داده 
است تا جنگ را به داخل روسيه بكشاند و ابزارهايي 
براي اقدام��ات بعدي خود نظير بس��يج عمومي 
گسترده تر داشته باشد. چندين كارشناس نظامي 
مي گويند كه اين حمله در داخل روسيه برنامه ريزي 
و به صورت هدفمند صحنه سازي شده است. روسيه 
اخيرا اقداماتي را براي افزايش توان دفاع هوايي خود 
در مسكو انجام داده اس��ت و بعيد به نظر مي رسد 
كه دو پهپاد بتوانند با عبور از س��د امنيتي محكم 
مسكو درست بر فراز كرملين منفجر شوند. تصاوير 
ماهواره اي ژانويه 2023 نشان مي دهد كه روسيه در 
اين زمان در حال نصب سيستم دفاع هوايي پنتسير 

در اطراف مسكو بوده است.«

AFP / تابلو ممنوعيت پرواز پهپاد در مقابل كاخ رياست جمهوري روسيه
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اگر شاخص هایي نظير استقبال مخاطبان و ميزان 
فروش فيلم ، نظر مثبت منتقدان و صاحب نظران 
تخصصي سينمایي، درخشش در محافل رقابتي، 
تاثيرگذاري در عرصه سينما و ماندگاري فيلم  در 
حافظه تاریخي را ملاك قرار دهيم بر جایگاه یك 
فيلم و فيلمساز، همين چند نكته كفایت مي كند 
براي آنكه اصغر فرهادي را فيلمس�از درجه یك و 
درخشاني دانس�ت، بنابراین چه خوش مان بياید 
و چه دوست نداشته باشيم، اصغر فرهادي در رده 
بزرگ ترین فيلمسازان جهان است، سواي از اینكه 
او دو اسكار در كارنامه اش دارد و جوایز بين المللي 
زیادي در كارنامه دارد او آن قدر بر سينماي ایران 
تاثير گذاشته كه شيوه كارش به سبك تبدیل شده 
و بسياري از كارگردان هاي سينماي ایران، خودآگاه 
یا ناخودآگاه فيلم هاي شان در مسير فرهادي قرار 

مي گيرد.
البته این اواخر نظرها نسبت به ساخته هاي اخير 
فيلمساز كمي متفاوت اس�ت ولي به هر حال یك 
فرهادي است و یك ایران. جایگاه این فيلمساز را 

نمي توان انكار كرد.
 ميشائل هانكه فيلمساز بزرگ آلماني درباره اصغر 
فرهادي یك جمل�ه دارد: »من اصغ�ر فرهادي را 
دوس�ت دارم. به نظرم او نویس�نده بزرگي است. 
فيلمنامه هاي او عالي اند و هم سطح آثار چخوف.«

ما به مناسبت زادروز این هنرمند با احمد طالبي نژاد 
منتقد سينما صحبت كردیم و تلاش كردیم در این 
گفت وگو از دریچه اي دیگر به سبك و ساخته هاي 

این كارگردان نگاه داشته باشيم.

    در مورد اصغر فرهادي، فيلم هایش و سبكي كه در 
فيلمسازي دارد چه در داخل و چه در خارج، چه به 
صورت نوشته و گفتار و چه به صورت كتاب تاكنون 
صحبت هاي زیادي مطرح شده، اما به نظر مي رسد 
درباره ابعاد سينماي این فيلمساز تحليل بيشتري 
هم مي توان داش�ت. همچنان كه درباره سينماي 
عباس كيارستمي از منظرهاي گوناگون مي توان 

صحبت كرد. 
بله ولي به نظرم حافظه تاريخي ما صفر است و خيلي چيزها 
را زود فراموش مي كنيم، نمونه بارز آن چند س��الي است 
كه از درگذشت عباس كيارستمي مي گذرد و انگار همه 
فراموش كردند روزي روزگاري در اين كشور هنرمندي 
زندگي مي كرد كه جزو ده فيلمساز برتر دنيا بوده و هست. 
درباره اصغر فرهادي هم يادآوري بعضي نكات لازم است.

   صحبت از عباس كيارس�تمي شد، با توجه به 
اینكه هم عباس كيارستمي و هم اصغر فرهادي 
ابعاد جهاني گسترده اي دارند، آیا مي توان این 

دو سينماگر را با هم قياس كرد؟ 
 به نظرم اصغ��ر فرهادي در جايگاه عباس كيارس��تمي 

هست و نيست.
   چطور؟ 

در جايگاه كيارستمي هست به اين دليل كه فرهادي وجهه 
بين المللي دارد و شرايط فيلمسازي در خارج از كشور براي 
او تقريبا فراهم است و فيلم هايش هم توسط جشنوارهاي 
ب��زرگ و متوس��ط و حتي كوچك قاپيده مي ش��ود، هر 
جشنواره معتبري در هر دوره اي افتخار مي كند كه فيلمي 
از اصغر فرهادي را نمايش مي دهد. همچنين فرهادي با 
بسياري از بازيگران برجسته امروز جهان كار كرده است. 
برخلاف كيارستمي خوشبختانه فرهادي اين شانس را 
دارد كه فيلم هايش در داخل كشور هم با استقبال مواجه 
مي شود، ولي اين شانس را كيارستمي نه كه نداشته باشد، 
شرايطش براي كيارستمي پيش نيامد، اگر هم فيلم هايش 
اكران مي ش��دند خيلي كم مورد توجه عام��ه مردم قرار 
مي گرفت، ولي اصغر فرهادي به  شدت مورد توجه عامه 
مردم قرار دارد و اغلب مردم از خانواده هاي متوسط شهري 
گرفته تا نخبگان و طبقه اليتِ جامعه، فيلم هايش را دنبال 
مي كنند، حالا يا بعضي فيلم هاي فرهادي را دوست دارند و 
بعضي را نه، ولي اين واقعيتي است كه پديده اي به نام اصغر 
فرهادي در س��ينماي ايران حضور دارد. شايد كسي فكر 
نمي كرد كسي كه سريال »داستان يك شهر« را كه در زمان 
خودش متفاوت بود و كنكاشي در لايه هاي پنهان شهري 
به شمار مي رفت، امروز به فيلمساز بين المللي تبديل شود. 
تاكيد مي كنم فرهادي تنها فيلمساز شرقي است كه دو بار 

اسكار گرفته و اين نكته براي كارنامه او بسيار مهم است. 
   یكي از خصوصيات فيلم هاي فرهادي چندوجهي 
بودن است. آثار فرهادي هم از منظر جامعه شناسي 
و روانشناسي قابل بحث و تحليل و ارزیابي است و 

هم خصوصيات سينمایي قابل توجه زیادي دارد.
بله او فيلمساز چندوجهي اس��ت، فيلم هاي او يك وجه 
ملودراماتيك دارد يعني براساس داستان گويي و قواعد 
درست قصه گويي پيش مي رود و فيلم هايش تاحدودي 
كلاسيك اس��ت. اصلا خيلي از مخاطبان داخلي به اين 
جهت فيلم ه��اي او را دوس��ت دارند چ��ون قصه گويي 
فرهادي به گونه اي غافلگيري ايجاد مي كند در فيلم هايش 
سورپرايزهايي دارد كه به مرور رو مي كند. برخلاف بعضي 
فيلمسازان كه همان يك س��وم ابتدايي دست شان را رو 
مي كنند، فرهادي بلد است داستان را به پيچ و تاب هايي 
برساند كه چنته اش را همان ابتدا خالي نكند، در فيلم هايش 
هيجان و استرس و اضطرابِ اينكه آخر ماجرا چه مي شود 
مخاطب را رها نمي كند و دنبال خودش مي كشاند. اين 
نكته به ويژه در »جدايي نادر از سيمين« به اوج مي رسد، 
يادم مي آيد وقتي داشتم براي اولين بار اين فيلم را مي ديدم 
به قول عوام الناس دلم داشت از حلقم بيرون مي آمد، اين 
خيلي مهم است كه در روايت فيلم، سازنده به گونه اي عمل 
كند كه مخاطب دايم بايد منتظر اتفاقات بعدي باشد. از 
سوي ديگر با وجه س��اختاري فيلم هاي فرهادي مواجه 
هس��تيم. فرهادي معمولا در حوزه ملودرام كار مي كند. 
به قول دوستي روشنفكرانه ترين ساختار سينما ملودرام 
است مشروط به اينكه فيلمساز آگاه اين كار را انجام دهد. 
مثل داگلاس سيرك يا ياسوجيرو اوزو كه چگونه مي توانند 

مخاطبان خود را جذب مي كنند.
   برگردیم به صحبت هاي ابتدایي ش�ما كه اشاره 

تينا جلالي 

گفت و گو

با احمد طالبي نژاد درباره تاثير اصغر فرهادي بر سينماي ايران به بهانه زادروزش

 براي فرهادي »چه« گفتن مهم تر است، براي كيارستمي »چگونه« گفتن! 
در امتداد سينماي روشنفكري

در فاصل��ه  ن��گاه حي��رانِ نظر 
-كارگر ج��وانِ رقص در غبار- 
به رقصِ مش��هور فيلم هندي 
ش��عله )رامش سيپي، 1978( 
از تلويزيون تا رحيم س��لطاني 
كه در پاي��ان قهرمان تصميم 
مي گي��رد به زن��دان برگردد و 
در بازي پايان ناپذير رس��انه اي شركت نكند، كمتر از 
دو دهه گذشته اس��ت. در اين فاصله، فرهادي دوره 
پرفراز و نش��يبي پيموده و به تدريج دوراهي مشهور 
ش��خصيت هاي او به دوراهي س��ينماي اجتماعي و 
دوراهي جامعه ايران براي پيمودن مس��يرهاي تازه 
تبديل شده اس��ت؛ اينكه بايد در همان مسير قديم 
بمان��د يا در راهي ناش��ناخته به پيش��واز خطرهاي 
تازه ب��رود. اگر جدايي نادر از س��يمين و خانه پدري 

را وداعي تل��خ و اندوهبار 
با دهه پرتلاط��م 1380 
بداني��م؛ راه حل هر يك از 
اين دو فيل��م را مي توان 
ب��از دانس��ت؛ اول��ي ب��ه  
طور تلويحي ب��ه مفهوم 
»ماندن و درگير ش��دن« 
مي پرداخ��ت و دوم��ي 

مي گفت تا اس��تخوان از زير خاك درنيايد و مرتكب 
و شاهد با آن رو در رو نشوند، اين خانه، خانه نخواهد 
ش��د. در انتهاي ده��ه 1390 هر دو راه��كار بر جاي 
مانده، اما معادلي سينمايي ندارد. همه  چيز -ازجمله 
سينما- براي جامعه و سينماي اجتماعي تغيير كرده 
است. ديگر هيچ چيز ش��بيه گذشته نيست. در اين 
شرايط، كاناپه اكران نشده و قهرمانِ اكران شده ديگر 
نه راهكار، كه صرفا اس��نادي اجتماعي براي گذار به 
دوراني تازه اند. »س��ينماي ميانه« به عنوان جرياني 
كه مي كوشيد ضمن بالا بردن استانداردهاي توليد، 
ارتباط فراگير خود با مخاطبان را حفظ كند، در دهه 
1350 به سختي از فيلمفارس��ي كه به گِل نشسته 
جهلِ بي پايان خود و س��لطه فيلم بُنجُلِ فرنگي بود، 
شكس��ت خورد. اين جريان در نيمه دوم دهه 1360 
موفق ش��د با به كار گرفتنِ بخش��ي از تجربيات دهه 
قبل، با كمك دو نسل پيوسته به هم و به رغمِ گرايشي 

كه از نظر ايدئول��وژي رو به روي آنان ايس��تاده بود، 
»سينماي ميانه« را به سطحي درخور توجه برساند. 
اين جريان آغاز دههِ 1370 با ورود خصمانه گرايشي 
از »س��ينماي ايدئولوژيك« عقب نشست و در نيمه 
دوم اين دهه با تزريق انرژي از جريان هاي اجتماعي 
راهي ميدان شد. »سينماي ميانه« در فاصله سال هاي 
1376 تا 1382به پي��روي از جريان هاي اجتماعي 
گامي پيش گذاش��ت و از آن پس جز در انتظار چند 
جرقّ��ه ماند. آخري��ن جرقّه اي��ن دوره، نماي پاياني 
قهرمان است. رحيم س��لطاني كه نه روشنفكر است 
و نه مُصلحِ اجتماعي، در انتهاي فيلم نتيجه كوشش 
براي گرفتن احترام را كنار مي گذارد، تصميم مي گيرد 
پاي چيزي كه درست مي داند بايستد و بهايش را هم 
مي پردازد. قهرمان زماني ب��ر پرده رفت كه فرهادي 
ديگر »مُد« نبود. فضاي فرهنگي نيز او را »مصرف« 
كرده بود، ترجيح مي داد 
ب��ه حواش��ي بپ��ردازد و 
احتمالا ديدن لحظه تولد 
دوباره او، رحيم سلطاني و 
سينماي اجتماعي در نظر 
نمي آمد. در اين سال ها كه 
سينماي ايران نه چيزي 
ب��راي به خاطر س��پردن 
دارد و ن��ه پاي همراهي ب��ا جامعه، نوش��تن درباره 
شخصيتي كه براي بازيابي غرور انساني خود و تولدي 
دوباره راهي زندان مي شود هنوز محلي از اعِراب ندارد. 
نماي پاياني قهرمان وداعي است با دهه 1390. از نماي 
پاياني فيلم مي توان دريافت گاهي حبس انسانيت در 
آزادي روي مي دهد و انديشيدن به تولد دوباره آزادي 
در محبس. اين نكته شايد با دنبال كردن سرنوشت 
آن ديگري كه در روشنايي بيرونِ زندان همسرش را 
در آغوش مي كشد، به اندازه آنكه ترجيح مي دهد در 
تاريكي بماند اما انس��انيتِ خود را نگه دارد، يافتني 
باشد؛ تصويري شايد س��همگين تر از نگاه سپيده به 
همسفرانش كه مي كوشيدند اتومبيل/وجدان شان 
را از شن هاي ساحلي دربياورند، يا نادر و سيمين كه 
دور از هم منتظر انتخاب ترمه/نسل بعد مانده بودند، يا 
عماد و رعنا كه پيرمرد فروشنده ميان همراهي شان 

فاصله انداخته بود. 

آيين بدرقه پيكر حسام محمودي بازيگر جوان سينما و 
تلويزيون ايران به خانه ابدي، صبح روز گذشته با حضور 
جمعي از هنرمندان سينماي ايران در قطعه هنرمندان 
بهشت زهرا برگزار شد. اين هنرمند جوان دو روز پيش 

بر اثر ايست قلبي در منزل دار فاني را وداع گفت.
مازيار ميري، همايون اسعديان، نويد محمودي، هادي 
حجازي فر، عليرضا كمالي، فريد سجادي حس��يني، 
شهره سلطاني، بانيپال شومون، عليرضا استادي، باران 

كوثري و… از هنرمندان 
حاض��ر در اي��ن مراس��م 

هستند .

هيچ كس از او خاطره 
بدي ندارد

در ابتداي اين مراسم باربد 
بابايي كه اجراي برنامه را 

بر عهده داش��ت، گفت: مطمئنم هيچ كس از حسام 
محمودي خاطره بدي ندارد، او قلب رووف و مهرباني 
داشت و به افتخار همه خوبي هاي او دست بزنيد. سپس 
شهره سلطاني بازيگر روي صحنه آمد و بيان كرد: من 
با او در سريال »لحظه گرگ و ميش« همكاري داشتم. 
نمي دانم از خوبي هاي او، از مهرباني ها و شرافت او چه 
بگويم. او همكار و دوس��ت خوبي بود. چند ماه پيش 
باهم صحبت كرديم و قرار بود پروژه اي داشته باشيم اما 
نشد. روحش شاد. در ادامه عليرضا كمالي روي صحنه 
آمد و در سخناني كوتاه به ويژگي هاي اخلاقي حسام 

محمودي پرداخت.

عزيز و نجيب بود
سپس نويد محمودي كارگردان سينما و تلويزيون عنوان 
كرد: سال هاست كه با حسام دوست بودم. دو شب پيش با 
او حرف مي زدم ما آدم هاي تنهايي هستيم كه وقتي يك 
كاري مي كنيم شما ما را دوس��ت داريد، اما وقتي كاري 
ديگر مي كنيم بدتان مي آيد. وي ادامه داد: شما نمي دانيد 
شادي و غم شما چه بر سر ما مي آورد هر كدام از عزيزان ما 
مي روند بخشي از قلب ما مي رود، حسام كاري با من كرد 
كه تا ساعت ها نمي توانستم 
باور كنم. بسيار او را دوست 
داش��تم. عزيز و نجيب بود. 
لطفا هر كسي صداي من را 
مي شنود تو را به قرآن مراقب 
ما باش��يد. ما موج��ودات 
تنهايي هستيم كه بتوانيم 
شما را راضي نگه داريم. در 
ادامه مجري مراسم از پدر و همسر حسام محمودي دعوت 
كرد تا چند جمله اي درباره اين هنرمند صحبت كنند كه 
به دليل شرايط نامساعد روحي نتوانستند. برخي ديگر از 
هنرمندان حاضر در مراسم هم به دليل شدت تالم و گريه 
امكان صحبت نداشتند و مراسم با اقامه نماز بر پيكر حسام 
محمودي به پايان رسيد. پيكر اين هنرمند جوان در قطعه 
هنرمندان بهشت زهرا به خاك سپرده شد. مجلس ختم و 
يادبود اين هنرمند روز يكشنبه 17 ارديبهشت ماه ساعت 
30: 17 الي 19 به آدرس نارمك، بالاتر از سرسبز، خيابان 
آيت الله جلالي خميني، سالن اجتماعات مسجد احمديه 

نارمك برگزار مي شود.

فيلمبرداري فيلم »فرمول وان« ب��ا بازي برد پيت از 
همين ماه ش��روع مي ش��ود و براي اين فيلم پيت در 

رقابت هاي واقعي فرمول وان رانندگي مي كند.
به گزارش مهر به نقل از ورايتي، جوزف كوشينسكي از 
همين ماه فيلمبرداري »فرمول وان« با بازي برد پيت 
را شروع مي كند و از 11 تيم فيلمبرداري بهره مي گيرد.

وي كه ب��ا كارگرداني »ت��اپ گان: ماوريك« نامزدي 
انجمن كارگردان ه��اي امريكا را كس��ب كرد، ثابت 
كرده به اندازه كافي جاه طلبي دارد كه بخواهد پروژه 
بعدي اش را در زمين مسابقات اتومبيلراني شروع كند.

كوشينسكي قرار است در فيلم جديدش برد پيت را در 
نقش يك راننده »فرمول وان« كه از بازنشستگي خارج 
مي شود و دوباره مسابقه مي دهد جلوي دوربين ببرد. 
لوييس هميلتون راننده محبوب مسابقات اتومبيلراني 
و برنده 7 دوره رقابت ها هم به عنوان تهيه كننده با اين 
پروژه همراه است و احتمال مي رود در نقش خودش 

هم بازي كند.
در حالي كه اپل سازنده اين فيلم است و از همين حالا 
به اكران موفق فيلمش در سال آينده اطمينان دارد، 
كوشينسكي و جري بروكهايمر ديگر تهيه كننده فيلم 
قصد دارند در مسير واقعي »فرمول وان« فيلمبرداري 
خود را انجام دهند. براي انجام اين كار آنها كوچك ترين 
دوربين 6k متحرك را ساخته اند تا تماشاگر فيلم را به 

داخل كابين راننده ببرند. برد پيت هم واقعا يك ماشين 
فرمول وان را كه توسط مرسدس بنز ساخته شده براي 

اين فيلم مي راند.
هميلتون در ارتباط هر روزي با پروژه است و در مورد 
پيشبرد خط داستاني مشاوره مي دهد تا صحيح ترين 
داستان تصوير ش��ود. كوشينسكي هم گفته از فيلم 
»جايزه بزرگ« ج��ان فرانكن هايمر الهام مي گيرد تا 
اين فيلم را بسازد. جالب تر اينكه تام كروز هم پيشنهاد 
داده ك��ه در صورت نياز ب��ه او ب��راي رانندگي آماده 

همكاري است.
پيش از س��اخت »تاپ گان: ماوريك« كوشينسكي 
بيش��تر براي كارگرداني فيلم ه��اي علمي- تخيلي 
»فراموش��ي«، »ترون: ميراث« و »تنها ش��جاعان« 
شناخته مي شد اما اكنون با موفقيت »ماوريك« به يكي 

از پرطرفدارترين فيلمسازان سينما بدل شده است.
سيلورستون مس��ير جايزه بزرگ بريتانيا است و اين 
رويداد امسال 9 جولاي برگزار مي شود. هنوز مشخص 
نيس��ت آيا برد پيت واقعا با ديگر رانن��دگان در طول 
مس��ابقه رقابت مي كند يا فيلمبرداري قبل يا بعد از 

مسابقه واقعي با حضور رانندگان انجام مي شود.
دامسون ادريس ديگر بازيگر فيلم است و ارن كروگر، 
از نويسندگان »تاپ گان: ماوريك« فيلمنامه را نوشته 

است.

فراز و فرود كارنامه اصغر فرهادي 

در آيين مشايعت حسام محمودي عنوان شد

وداع با دهه دوم

ما هنرمندان موجودات تنهايي هستيم!

برد پيت در زمين مسابقات اتومبيلراني

كردید از منظري اصغر فرهادي در جایگاه عباس 
كيارستمي قرار نمي گيرد. در این باره بيشتر توضيح 

مي دهيد؟ 
از اين جهت در جايگاه كيارستمي قرار نمي گيرد و تفاوت 
بسيار دارد از جمله اينكه به لحاظ كارگرداني نوجو و درجه 
يك نيست و نوآوري شبيه كيارستمي ندارد. نه اينكه بلد 
نباشد، خير. فرهادي بيشتر هم و غمش صرف فيلمنامه و 
چالش هايي است كه در داستانش ايجاد كند تا كشش و 
جذابيت به وجود بياورد. براي فرهادي »چي« گفتن مهم تر 
از »چگونه« گفتن است درحالي كه كيارستمي درست 
برعكس اين عمل مي كرد. در آثار او فرم و »چگونه« گفتن 
هدف اصلي اس��ت. نگاه كنيم مثلا به فيلم شيرين، يك 
فيلم كاملا تجربي درباره سانسور. فرم اين فيلم متناسب 
با شرايط اجتماعي ايران طراحي شده است. يعني فيلم 
اصلي بر پرده سينما جريان دارد و ما آن را نمي بينيم بلكه 
مي ش��نويم. اين يك پيشنهاد ساختارشكنانه و تكنيك 
بديعي است براي س��ينماگران دنيا كه بعضي مباحث و 

مسائل اجتماعي را مي  شود به گونه اي تازه روايت كرد.
   فرهادي اساسا كارگردان جزیيات است با این 
حال مهم ترین مشخصه سليقه فرهادي را چه 

مي توانيم بدانيم؟
فرهادي از همان اولين ساخته هايش كاملا مشخص است 
كه كارگردان خاصي مي شود، چراكه نگاه خاص در آثارش 
جريان دارد، به قول سهراب سپهري كه مي گويد: »بهترين 
چيز رسيدن به نگاهي كه از حادثه عشق تر است« به نظر 

من فرهادي به اين نقطه رسيده است. 
او نگاهي به خانه و خانواده و اساس��ا زندگي دارد كه چند 
لايه است. فيلم هايش يك لايه اجتماعي و همه فهم دارد 
كه عامه م��ردم آن را درك مي كنند، يك لايه ديگر فيلم 
فهميمانه است كه فيلسوف، جامعه شناس و روانشناس از 
آن سر در مي آورند. اين منشور بودن آثار فرهادي بسيار 
مهم است. يعني هر كسي با هر ميزان بضاعتي كه دارد با 
اثر ارتباط برقرار مي كند. با اين حال او هيچ وقت مخاطب 
را فريب نمي دهد. از اين نظر شايد بتوان فرهادي را تالي 
مهرجويي در روزگار امروز دانس��ت، البته مهرجويي كه 
بسيار فيلم هاي بزرگ و ماندگار در تاريخ سينماي ايران 
س��اخته و فرهادي خودش اقرار مي كند به  شدت تحت 

تاثير مهرجويي است. 
اين را در مستند »موج نو« كه يك فصلش به رابطه فرهادي 
و مهرجويي مربوط مي ش��ود از خود فرهادي شنيدم كه 
گفت: »وقتي 10 س��اله بودم و فيلم گاو را ديدم با خودم 
گفتم كه اين فيلم چيز ديگري اس��ت« و حس ديگري 
از فيلم به او منتقل ش��ده اس��ت، از همان زمان نگاهش 
ذره ذره تغيير كرده و بعده��ا كه با آثار مهرجويي مواجه 
مي شود احساس كرده همان سينمايي است كه دوست 
دارد. نكته جالب اينكه خود فرهادي هم براي نسل بعد از 
خودش به همچنين موقعيتي مي رسد، البته در اين رهگذر 
فيلم هايي مثل »فروشنده« يا »همه مي دانند« هم دارد 

كه مورد علاقه من نيست، ولي مجموعه كارهايش در اصل 
تداوم سينماي روشنفكرانه و فلسفه گراي ايران است كه 
اين سينما از اواخر دهه چهل شروع شد و همچنان با افت 

و خيزهاي بسيار زياد ادامه دارد.
   درباره فيلم هاي فرهادي تعبير سياه نمایي به كار 
نمي توان برد و مردم هم خيلي فيلم هایش را دوست 
دارند، با این حال جالب اینجاست كه فيلم هایش 

مخالفان زیادي در داخل ایران دارد.
به عقيده من بحث س��ياه نمايي اصطلاح من درآوري و 
ساختگي است كه توسط سانسورچيان محترم براي اينكه 
بتوانند جلوي فيلم هايي كه نگرش اجتماعي دارند را بگيرند 

ساخته شده است.
همه جاي دنيا اين نوع فيلم ها از مطلوب ترين موضوعات 
است، چراكه اين موضوعات در ذات خودش شرايط را نقد 
مي كند و فيلمساز پلشتي ها و نابساماني ها و بي عدالتي را 
مي بيند و نيشتر مي زند و براي درمانش زخم را مي شكافد. 
واقعيت اين اس��ت مس��وولان بابت اين نگ��رش بايد از 
فيلمسازان تشكر هم كنند نه اينكه نخستين كاري كه از 
چنين موضوعاتي ارايه مي دهند بلافاصله توقيف كنند. 
مش��كلي كه براي فيلمسازاني نظير رس��ول اف و جعفر 
پناهي و محسن اميريوسفي به وجود مي آيد. فيلمسازاني 
كه نگرش ش��ان اين است كه براي رس��يدن به عدالت از 
طريق سينما راهكار هايي را ارايه دهند و واقعيت ها را نشان 
دهند. متاسفانه به محض اينكه در فيلم ها، كودك درون 
سطل زباله نشان داده مي شود مسوولان تعبير سياه نمايي 
مي كنند و مي گويند فيلمساز را بگيريد و بينديد و تمام. 

درحالي كه اين فيلم ها واقعيت است.
حالا تفاوت اصغر فرهادي با ديگر هم نسلانش در اين است 
كه فقط سياه نمايي صرف نمي كند يعني فقط قصدش 

به هم زدن سطل زباله نيست. 
از دل اين چرك و خون و كثافت كه اتفاقا كم در فيلم هايش 
مطرح مي شود،به چگونه زيستن و موقعيت انسان در اين 
جهان بلاتكليف مي رسد و به لحظه هاي فيلم هايش عمق 

مي بخشد و به مخاطب تلنگر مي زند.
و اين از ويژگي هاي فيلم خوب است كه شما را با خود درگير 

و در شما تداوم پيدا كند و سوال ايجاد كند.
درحالي كه بس��ياري از فيلم هاي معروف تاريخ سينما 
وقتي نمايشش تمام مي شود و پرده كشيده مي شود آن 
فيلم در ذهن مخاطب هم تمام مي شود، ولي فيلم هايي 
نظير فيلم هاي اصغر فرهادي هس��تند كه وقتي تيتراژ 
بالا مي آيد تازه آغاز درگيري مخاطب با خودش و جهان 
خودش و پيرامونش است چه به لحاظ فلسفي و اجتماعي 
و چه داستان گويي. نمونه اش در سينماي بعد از انقلاب 
»هامون« مهرجويي است كه در پايان فيلم اين پرسش را 
براي مخاطب ايجاد مي كند كه آيا هامون دوباره به زندگي 

اوليه برگشت يا در درياي بيكران زندگي نجات پيدا كرد.
    فرهادي به همان ان�دازه كه فيلم هاي خوبي در 
ایران مي سازد در خارج نمي تواند این موفقيت ها 

را تكرار كند، نكته اي كه كارشناسان زیادي به آن 
اذعان دارند. نظر شما چيست؟ 

بله. واقعيت اين است كه جغرافيا در ساخت فيلم بسيار 
مهم است. اگر به ساتيا جيت راي مي گفتند كه در امريكا 
يا انگليس فيلم بسازد مطمئن باشيد فيلمساز متوسطي 
مي شد، كما اينكه فيلم »ش��طرنج باز« را كه در انگليس 
ساخت، فيلم خوبي از كار درنيامد، چون سينماهاي دنيا 
معيارخاص خودش را دارد،  به خصوص سينماي امريكا 
كه ستاره سالاري در آن حرف اول را مي زند اكشن حرف 
دوم را مي زند، سكس و جاذبه هاي جنسي در آن مهم است. 
اما اصغر فرهادي فيلمس��از ايراني كه در نظام جمهوري 
اس��لامي زندگي كرده و باليده وقتي در آنجا مي خواهد 
فيلم بسازد از هيچ كدام اين نكات نمي تواند استفاده كند، 
چون به هر حال يك ور فيلم هاي فرهادي ايران اس��ت و 
بايد برگردد ايران و فيلم هايش را به نمايش بگذارد. مثل 
»گذش��ته« و »همه مي دانند« در نتيجه شرايط ساخت 

فيلم در خارج را ندارد. 
كيارستمي با همه عظمتش با وجود اينكه ستاره بزرگي 
چون ژوليت بينوش را در فيلمش داش��ت، نتوانست در 
بازار و نظام توليد جهاني موفق شود. به نظرم معيارهاي 
فيلمساز هاي شرقي با سينماي امريكاو اروپا فرق مي كند.  
به همين دليل فرهادي در دو، سه تجربه اي كه آنجا داشته 

چندان و بايد و شايد مثل فيلم هاي ايراني موفق نبوده.
اصلا خارجي ها مي خواهند بدانند در ايران چه خبر است؟ 
همان طور كه در دهه پنجاه و شصت ميلادي مي خواستند 
بدانن��د در هند و ژاپن چه خبر اس��ت؟ الان مي خواهند 
بدانند در ايران چه خبر است. فيلم اروپايي را كه خودشان 

مي سازند.
   در س�ال هاي اخي�ر به نظرمي رس�د فرهادي از 
منظر سياس�ي زیاد مورد قضاوت ق�رار مي گيرد، 
همه از او انتظار دارند درباره مس�ائل جاري كشور 

موضع گيري كند. 
توقع ها از او بالا نيست. به هر حال فرهادي به عنوان يك 
هنرمند اول ش��هروند ايراني است و موظف است و دلش 
مي خواهد در كوران تحولات سياس��ي كش��ورش كنار 
مردمش باش��د بنابراين بايد واكنش نشان دهد. نه مثل 
بس��ياري از آقايانِ همكار او كه سكوت كردند. البته من 
نمي گويم همه باي��د جزو حزب و گروه باش��ند و »زنده 
باد«، »مرده باد« بگويند، اما به هر حال همراهي با مردم 
چيز بدي نيس��ت و نبايد گفت »چه ربطي به من دارد؟« 
چنين نكته اي، من را ياد شاعران حجم گرا در اواخر دهه 
چهل و پنجاه مي اندازد، درحالي كه جامعه زير پوستش 
تحولات سياسي و چريكي را تجربه مي كرد، اما اين شاعران 
نشسته بودند براي خودشان شعر مي سرودند و خودشان 
مي شنيدند. به همين دليل هم هست كه مي بينيد هيچ 
اثري از آثار آنها در جامعه نيست. اصغر فرهادي موظف است 
و دلش خواسته واكنش نشان دهد، درنتيجه به نظر من كار 

عجيبي نكرده است.
   درباره فرهادي و تاثيراتش بر سينماگران جوان 

چه نظري دارید؟ 
به هر حال واقعيت اين اس��ت كه اين نوع فيلمسازها  بر 
پيرام��ون خود تاثي��ر مي گذارند بعد از »جداي��ي نادر از 
س��يمين« ژانر فرهادي به وجود آمده بود. داستان هايي 

درباره زوج هايي كه زندگي شان با تنش همراه است. 
   چند وقت پيش صحبتي شده بود مبني بر اینكه 
ممكن است دوره فرهادي تمام شده و ممكن است 
فرهادي فيلم هاي گذشته خود را نسازد. نظر شما 

چيست؟ 
من اعتقاد ندارم كه دوران طلايي فرهادي تمام شده باشد، 
البته در فيلم هاي اخيرش شاهد نزول تدريجي هستيم، به 
عنوان مثال قهرمان فيلم خوبي است اما نه به اندازه درباره 
الي و جدايي نادر از س��يمين. البته نكته اي كه بايد به آن 
اشاره كرد اينكه فيلمسازان بزرگ جهان بعد از دوره افول، 
خيز برداشتند نمونه اش اسكورسيزي اسپيلبرگ، جرج 
لوكاس و جان هيوستون. هيوستون هيچ وقت فيلمي در 

اندازه هاي »شاهين مالت« نساخت.
 به نظر من فرهادي هنوز جوان اس��ت و چون مشكلات 
شخصي ندارد بسيار اميدوارم شاهد دوران طلايي ديگري 

در كارنامه اش باشيم.

یاد

خبر 

سعيد   عقيقي

    اعتقاد ندارم كه دوران طلایي فيلمسازي فرهادي تمام شده باشد، البته در فيلم هاي اخيرش 
شاهد نزول تدریجي هستيم، به عنوان مثال قهرمان فيلم خوبي است اما نه به اندازه درباره الي 
و جدایي نادر از سيمين. البته نكته اي كه باید به آن اشاره كرد اینكه فيلمسازان بزرگ جهان 
بعد از دوره افول، دوباره خيز برداشته اند نمونه اش اسكورسيزي، اسپيلبرگ، جرج لوكاس و 

جان هيوستون. 
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بر اس��اس داده هاي اتاق تهران در بازه 23 س��ال اخير 
وضعيت اقتصاد ايران به ويژه روند صادرات و واردات در 
قياس با كشورهاي در حال توسعه اي همچون لهستان، 
تركيه، برزيل، عربستان سعودي و ويتنام در پايين ترين 
س��طح قرار دارد. به  طوري كه طي س��ال هاي 2000 تا 
2022 متوسط رشد سالانه صادرات در ايران 6.3 درصد 

و رشد سالانه واردات 6.5 درصد بوده است.

تجارت در مسير 
معاونت بررسي هاي اقتصادي اتاق تهران معتقد است، 
تجارت منافع متعددي دارد. تجارت بر س��رعت رش��د 
بهره وري به وي��ژه در اقتصادهايي ك��ه در زنجيره هاي 
ارزش جهاني مشاركت فعالي دارند، مي افزايد و مشاركت 
در اين زنجيره ها دسترس��ي به فن��اوري، دانش فني و 
س��رمايه گذاري را تس��هيل مي كند. از طريق تجارت 
دسترسي مصرف كنندگان به كالاها و خدمات متنوع تر 
با قيمت هاي رقابتي تر بهبود مي يابد و بنگاه ها نيز تحت 
فشارهاي رقابتي انگيزه بيشتري براي خلاقيت و نوآوري 
كس��ب و تلاش مي كنند تا توانمندي هاي خود را براي 
حضور موثر در زنجيره هاي ارزش جهاني و ارتقاي كسب 
تخصيص در توليد كالاهاي گوناگ��ون افزايش دهند.   
نقش اقتصادهاي در حال توسعه در تجارت جهاني بهبود 

قابل توجهي كرده است. 
طي 23 سال اخير يعني از سال 2000 الي 2022 تجارت 
در اقتصادهاي در حال توس��عه با س��رعت بيشتري در 
مقايسه با اقتصادهاي توسعه يافته افزايش يافت به نحوي 
كه طي اين بازه متوسط رشد سالانه صادرات يا واردات 
كالايي اقتصادهاي در حال توس��عه حدود 8.4 درصد و 

براي اقتصادهاي توسعه يافته حدود 5 درصد بود و برآيند 
آن متوس��ط رشد س��الانه 6.3 درصد براي كل تجارت 
جهان را موجب ش��د. بالاتر بودن رشد تجارت كالايي 
اقتصادهاي در حال توس��عه باعث شد تا سهم اين گروه 
اقتصادها از كل تج��ارت جهاني نيز افزايش يابد و از 28 
درصد در سال 2000 به حدود 43 درصد در سال 2022 
برسد. در اين دوره برخي اقتصادها افزايش چشمگيري 
در تج��ارت كالايي هم در حوزه ص��ادرات و هم واردات 
داشتند كه از متوسط رشد جهاني و حتي متوسط رشد 

اقتصادهاي در حال توسعه هم بالاتر بود.

علل ناكامي در ايران
عقب ماندگي ايران در رش��د تجارت ب��ه ويژه صادرات، 
طبق تحليل معاونت بررسي هاي اقتصادي اتاق تهران، 
صادرات كالايي ايران در سال 2000 با برتري نسبت به 
صادرات اقتصادهاي ويتنام و تركيه، حدود 28 ميليارد 
دلار بود ولي در س��ال 2022 با وجود كس��ب بخشي از 
درآمدهاي ارزي از مح��ل صادرات اقلام نفتي، به دليل 
گسس��تگي يا اتصال بس��يار ضعيف با زنجيره هاي ارز 
جهاني، تحريم و عدم رش��د كافي ص��ادرات غيرنفتي 
در س��ال هاي قبل از صادرات كشورهاي مثل لهستان، 
تركيه، برزيل، عربستان سعودي و ويتنام عقب ماند. از 
نگاه اين گزارش برتري اقتصادهاي غيرنفتي در رش��د 
ص��ادرات كالايي آنها نيز موثر اس��ت. افزايش صادرات 
كالايي در اقتصادهاي غيرنفتي در س��ال هاي 2000 تا 
2022 به مراتب بيش��تر از رش��د صادرات اقتصادهاي 
برخوردار از منافع نفتي بوده كه ناش��ي از جذب مقادير 
قابل توجه سرمايه گذاري مستقيم خارجي، مشاركت 
فعال در زنجيره ه��اي ارزش جهاني و افزايش توليدات 

صنعتي است.

اين گزارش تحليل مي كند: تجارت پديده اي پوياست و 
رشد مولفه هاي آن صادرات و واردات هم مرتبط به هم 
هستند. رشد پايدار و معنادار صادرات بدون حضور موثر 
در زنجيره هاي ارزش جهاني و تامين نيازهاي وارداتي 
توليد، امكان پذير نيست. يكي از محرك هاي مهم رشد 
اقتصادي كش��ورهاي در حال توسعه در دهه هاي اخير 

نيز رشد صادرات از مسير آزاد سازي تجارت بوده است.

متوسط رشد صادرات ايران 6.3 درصد 
بر اس��اس داده هاي اتاق تهران، متوس��ط رشد سالانه 
ص��ادرات ايران در س��ال هاي 2000 ت��ا 2022 يعني 
س��ال هاي 1397 تا 1401 مع��ادل 6.3، اين رقم براي 
كشوري همچون عربستان 7.9 درصد و براي تركيه 10.6 
درصد اعلام شده است. در همين بازه متوسط صادرات 
ماهانه عربستان در سال 2000 معادل 6.5 ميليارد دلار 
و براي سال 2022 معادل 34.2 ميليارد دلار برآورد شده 
است. اين رقم براي تركيه به ترتيب 2.3 و 21.2 ميليارد 
دلار اعلام شده اس��ت. در اين مقطع متوسط صادرات 
ماهانه ايران در 1379 رقم 2.4 ميليارد دلار و در س��ال 

1401 رقم 9.2 ميليارد دلار بوده است.

رشد سالانه واردات كالايي ايران 6.5 درصد
طبق داده ه��اي موجود در دو مقط��ع 1379 و 1401، 
متوسط واردات ماهانه ايران به ترتيب 1.3 ميليارد دلار و 
5.0 ميليارد دلار برآورد شده است. در مقابل در دو مقطع 
2000 و 2022 متوسط واردات ماهانه به تركيه به ترتيب 
4.5 و 30.3 ميليارد دلار اعلام شده بود. داده هاي موجود 
نشان مي دهد، واردات ماهانه عربستان در سال 2000 
معادل 2.5 ميليارد دلار و در س��ال 2022 معادل 15.8 
ميليارد دلار است. در اين كش��ور متوسط رشد سالانه 

واردات طي بازه مورد بررسي 8.7 درصد اعلام شده است. 
اين رقم در تركيه 9.0 درصد است، اما در ايران متوسط 
رشد سالانه واردات در سال هاي 1379 الي 1401 معادل 

6.5 درصد برآورد شده است.

ويتنام در صدر 
در ميان كش��ورهاي در حال توس��عه وضعيت ويتنام 
مطلوب تر است. در اين كشور در دو مقطع 2000 و 2020 
متوسط صادرات ماهانه به ترتيب 1.2 و 30.9 ميليارد دلار 

برآورد شده است. 
در ضمن متوسط رشد س��الانه صادرات طي 2000 تا 
2022 معادل 15.9 درصد اس��ت. در مقابل متوس��ط 
رشد سالانه واردات آن 15.3درصد است. در اين كشور 
متوس��ط واردات ماهانه براي س��ال 2000 معادل 1.3 
ميليارد دلار و براي س��ال 2022 معادل 30.0 ميليارد 
دلار اعلام شده بود. داده هاي موجود نشان مي دهد، كل 
تجارت ويتنام در سال 2022، معادل 730 ميليارد دلار 
بوده است. در اين ميان تجارت بنگاه هاي سرمايه گذار 
مستقيم خارجي آن 507 ميليارد دلار اعلام شده است. 
اما كل صادرات كالايي اين كشور در سال گذشته ميلادي 
371 ميليارد دلار بود كه 10.5 درصد نسبت به سال قبل 
 »FDI« رشد داشته است. در اين بين صادرات بنگاه هاي
247 ميليارد دلار گزارش شده كه 70 درصد سهم از كل 
صادرات اين كشور را به خود اختصاص داده است. اما كل 
واردات ويتنام در مقطع مورد بررسي 359 ميليارد دلار 
بوده كه 7.8 درصد رشد كرده است. در اين بين واردات 
بنگاه هاي »FDI«  233 ميليارد دلار يعني 6.7 درصد 
رشد داشته است. بر اساس اين داده ها تراز تجاري كل 12 
ميليارد دلار و تراز تجاري بنگاه هاي »FDI«، 41 ميليارد 

دلار گزارش شده است.

گروه اقتصادي 

با اجراي مفاد قانون جديد چك و راه اندازي سامانه محچك، 
متوسط زمان رفع سوءاثر چك هاي برگشتي از 40 روز در 
سال هاي گذشته به 12 روز در 8 ماهه اخير رسيد كه كاهش 

70درصدي را نشان مي دهد.
به گ��زارش رواب��ط عمومي بان��ك مركزي، اي��ن قانون 
سخت گيري هايي براي صادركنندگان چك برگشتي و 
محروم شدن آنها از خدمات متنوع بانكي ازجمله اين موارد 
عدم امكان افتتاح حساب و صدور كارت بانكي جديد و حتي 
تمديد تاريخ اعتبار كارت و صدور كارت المثني، مسدود 
ش��دن وجوه تمام حساب ها و كارت هاي بانكي متعلق به 
صادركننده نزد بانك ها و موسسات اعتباري به ميزان مبلغ 
كسري چك، عدم پرداخت هرگونه تسهيلات بانكي و عدم 
گشايش اعتبار اسنادي ارزي يا ريالي شاهد تغييرات مثبت 

درنظر گرفته است.
با اعم��ال و اجراي اين محدوديت ها صادركنندگان چك 
برگشتي راه گريزي جز رفع سوء اثر از چك خود ندارند و در 
اسرع وقت براي اين موضوع اقدام مي كنند، به گونه اي كه 
آمارها نشان مي دهد متوسط زمان رفع  سوءاثر از چك هاي 

برگشتي تا 70درصد كاهش پيدا كرده است.
همچنين آمار تكميلي نشان مي دهد با راه اندازي محچك 
بيش از 80درصد مبالغ چك هاي برگش��تي پس از 3 روز 
رفع سوء شدند درحالي كه قبلا 37 روز بوده است. در واقع 

زمان متوسط رفع سوء اثر براي 80درصد چك ها 90درصد 
كاهش پيدا كرده اس��ت. اهميت اين موضوع از آن جهت 
است كه دارندگان چك برگشتي در سريع ترين زمان ممكن 
به پول خود مي رسند و كمترين ميزان مراجعه به نهادهاي 

قضايي براي وصول چك خود خواهند داشت.
از سوي ديگر آمارها نشان مي دهد طي سال هاي گذشته و 
با آغاز اجرايي شدن اين قانون، روند چك هاي برگشتي به 
مبادله اي با كاهش بسياري مواجه شد. در اين زمينه درصد 
تعداد چك هاي برگش��ت  داده  شده در فروردين ماه سال 
1399 برابر 18.3درصد و مبلغ اين چك ها برابر 20درصد 
بوده است كه اين نسبت در آخرين آمار منتشره مربوط به 
اسفند ماه سال 1401 از لحاظ تعدادي برابر با 7 و از لحاظ 
مبلغي برابر با 8.7درصد بوده اس��ت. در واقع براساس اين 
آمار تعداد و مبلغ چك هاي برگشتي نسبت به چك هاي 
مبادله اي در اين بازه زماني حدود60درصد كاهش يافته 
است. آمار چك هاي مبادله اي نيز نشان مي دهد با اجراي 
قانون جديد چك، اعتبار اين ابزار پرداخت اعتباري افزايش 
قابل توجهي داش��ته به گونه اي كه در فروردين ماه سال 
1399 ح��دود 6 ميليون و 100 هزار فقره در كل كش��ور 
مبادله ش��د كه اين آمار در اسفند ماه گذشته به بيش از 8 
ميليون و 600 هزار فقره رسيده كه اين رقم بيشترين ميزان 

صدور چك در سال هاي اخير است.

رييس آموزش گروه بهمن، آموزش در اين مجموعه 
را يكي از عوامل مهم در كس��ب رتب��ه برتر خدمات 
فروش دانس��ت و بدي��ن منظور به بهان��ه آغاز هفته 
معلم از اس��اتيد اين گروه تقدير به عم��ل آورد. زارع 
آم��وزش در اي��ن مجموعه را يك��ي از عوامل مهم در 
كسب رتبه برتر خدمات فروش گروه بهمن دانست و 
گفت: توجه به توسعه و تقويت واحدهاي آموزش در 
حقيقت با هدف افزايش رضايتمندي مشتريان صورت 
مي گيرد. اساتيد برجس��ته با آموزش اصولي چرخه 
خدمات رس��اني را بهبود مي بخشند و اين مشتريان 
هس��تند كه بهتر از هركس��ي تاثير حضور مدرسان 
كاركش��ته در واحد آموزش را درك مي كنند. رييس 
واحد آموزش گروه بهمن گف��ت: تمامي نمايندگان 
گروه بهمن دايم آموزش مي بينند تا همه نمايندگي ها 
با استاندارد مشخصي به مش��تريان خدمات بدهند. 
اين استاندارد سازي به افزايش رضايتمندي مشتريان 
منجر شده اس��ت. وي اضافه كرد: حضور اين اساتيد 
منجر به روزآمد ش��دن دانش فن��ي نمايندگي هاي 
گروه بهمن شده اس��ت. گفتني است گروه بهمن به 
عنوان بزرگ تري��ن و فعال ترين خودروس��از بخش 
خصوصي كشور توانسته در يك سال اخير با افزايش 
كيفي و كمي محصولات خود سهم بازار قابل توجهي 
را در رده خودروه��اي لوكس از آن خود كند. آخرين 
گزارش س��ازمان بازرسي كيفيت و اس��تاندارد ايران 

)ISQI( حاكي از سطح بالاي كيفي خدمات فروش 

ارايه شده از س��وي اين شركت خودروسازي است، به 
نحوي كه گروه بهم��ن در حوزه  فروش جايگاه برتر را 
در ميان تمامي خودروسازان بخش دولتي و خصوصي 
از آن خود ساخته است. همچنين در موضوع رضايت 
از شبكه نمايندگان مجاز كه ناظر بر عواملي همچون 
آموزش پرس��نل نمايندگي ها، تدوين استانداردها، 
اس��تانداردهاي رفاهي و مديريت روابط با مشتريان 
و... مي باش��د نيز اين شركت در صدر جايگاه سازمان 

بازرسي كيفيت و استاندارد ايران قرار گرفته است.
گروه بهمن با اهتمام نسبت به توسعه واحد آموزش، 
نمايندگي هاي مجاز اين گروه را نس��بت به تعمير و 
نگهداري محصولات اين گروه آموزش مي دهد. اين 
آموزش به س��بب پيچيدگي تكنول��وژي موتورها و 
گيربكس ها و همين طور آپشن هاي محصولات جديد 

اهميت زيادي دارد.

در پي تفاهمنامه طرح هميار گاز از سوي مديرعامل شركت 
گاز اس��تان مركزي و مديركل آموزش و پرورش استان، 
تربيت دانش آموزان به منظور نسلي آشنا به منابع انرژي 
و ارتقاي سطح دانش خانواده ها و فرهنگ سازي مصرف 
بهينه گاز طبيعي صورت پذيرفت.  به گزارش روابط عمومي 
شركت گاز استان مركزي؛ محمدرضاسميعي، مديرعامل 
اين شركت گفت: جمهوري اسلامي ايران به رغم دارا بودن 
دومي��ن ذخاير گازي و س��ومين توليد كننده گاز جهان، 
متاسفانه چهارمين مصرف كننده گاز نيز در سطح جهان 
به شمار مي رود كه اين موضوع ضرورت فرهنگ سازي براي 
بهينه سازي مصرف را دوچندان مي كند. وي در ادامه افزود: 
شركت گاز اس��تان مركزي با همكاري آموزش و پرورش 
استان در سال گذشته با اس��تفاده از ظرفيت فرهنگي و 

آموزشي و مشاركت بيش از 2000 هزار دانش آموز در سطح 
استان، طرح هميار گاز را در مدارس استان به اجرا رساند.

سميعي با اشاره به مشاركت واحد بهينه سازي مصرف انرژي 
و روابط عمومي شركت گاز استان در فرهنگ سازي اين 
طرح افزود: آموزش و پرورش به عنوان نهاد فرهنگ سازي، 
مروج ارزش ها و پاس��دار فكر و انديش��ه نوجوانان با ورود 
به عرصه بهينه س��ازي مصرف مي تواند نقش موثري در 

صرفه جويي مصرف گاز داشته باشد.
مديرعامل ش��ركت گاز اس��تان مركزي اف��زود: آموزش 
دانش آموزان دوره هاي تحصيلي به منظور نسلي آشنا به 
منابع انرژي و ارتقاي سطح دانش خانواده ها، در قالب هميار 
انرژي و فرهنگ سازي مصرف بهينه از جمله اهداف اين 

تفاهمنامه به شمار مي رود.

چهارمحال وبختياري � احمدرضا عسكرزاده: با اجراي 
موفق برنامه هاي مديريت مصرف و همراهي مشتركين، 
كاهش مصرف برق استان در پيك شبكه سراسري سال 
1401 به ميزان 77.5 مگاوات اعلام ش��د. به گزارش 
روابط عمومي ش��ركت توزي��ع نيروي برق اس��تان 
چهارمحال وبختياري، مهندس نويد محمد صالح، مدير 
دفتر مديريت مصرف اين شركت در تشريح خبر گفت: 
با اجراي برنامه ها، ارايه طرح هاي تشويقي و مشاركت 
مردمي، عملكرد مديريت پيك بار مصرف برق استان 
همزمان با پيك شبكه سراسري كشور در 25 مردادماه 
1401 به ميزان 77.5 م��گاوات و ميزان مديريت بار 
داخلي استان 86.4 مگاوات )در15  مردادماه( حادث 
شد. وي با اشاره به پيك بار 454 مگاواتي سال گذشته 
و افزايش 14 مگاواتي آن نسبت به سال 1400 گفت: 
جايگاه شركت توزيع برق استان در پيك سايي 1401 
در گروه چهارم شركت هاي توزيع )شامل 10 شركت( 
رتبه سوم بوده و جزو رتبه هاي برتر معرفي شده است. 
نويد محمد صالح؛ پرداخت 42 ميليارد ريال پاداش به 
مشتركين خوش مصرف برق در بخش هاي مختلف را 
از جمله طرح هاي تشويقي پاسخگوي بار برنامه ريزي 
شده س��ال 1401 برش��مرد و افزود: در سال گذشته 
همكاري و اس��تفاده از مولدهاي اضط��راري و تغيير 
س��اعات كار صنايع تك ش��يفت در بخش صنعتي، 
رايگان شدن برق مصرفي با انعقاد تفاهمنامه و كاهش 

بار در ساعات پيك در بخش كشاورزي، تغيير ساعت 
كار ادارات، كاهش پيك بار مشتركين اداري و تجاري، 
كنترل بار سرمايشي و ترغيب مولدين توليد پراكنده 
جهت توليد در بخش اداري، تجاري و عمومي، جلب 
همكاري جايگاه هاي سوخت cng و استفاده از ظرفيت 
تجميع كنندها با روش هاي نوين در بخش خانگي از 
جمله اقدامات اجرايي اين ش��ركت در حوزه مديريت 
مصرف بوده است. مدير دفتر مديريت مصرف شركت 
برق استان با اشاره به اينكه در سال 1401 تعداد 6575 
تفاهمنامه مديريت مصرف با مش��تركين بخش هاي 
مختلف امضا ش��د، گفت: با همراه��ي مردم، مصرف 
برق استان در س��ال 1401 در مقايسه با سال 1400 
در بخش خانگ��ي كاهش 5.9 درص��دي را به همراه 
داشته اس��ت. مهندس محمد صالح خاطرنشان كرد: 
براي مديريت پيك بار سال جاري مشابه سال گذشته 
برنامه ها و طرح هاي تشويقي متنوعي تدوين شده است 
كه مشتركين بخش هاي مختلف مي توانند با مشاركت 
در اين طرح ها از پاداش هاي مربوطه بهره مند ش��وند. 
 www.chb-edc.ir :آدرس وب س��ايت ش��ركت
https: //splus. :آدرس پيام رسان شركت در سروش
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 كاهش 70درصدي 
در زمان رفع  سوءاثر از چك هاي برگشتي 

گروه بهمن آموزش را كليد رضايت مشتريان مي داند

 مشاركت بيش از 2000 دانش آموز استان مركزي 
در طرح هميار گاز 

مديريت 77 مگاواتي مصرف برق چهارمحال وبختياري
 در پيك بار شبكه سراسري 1401

تحليل

روند صادرات و واردات در مقايسه با كشورهاي در حال توسعه در پايين ترين سطح است

رشد كند تجارت ايران، در يك بازه 23 ساله

عباس ماركلايي، مدير فروش خودروهاي تجاري گروه 
بهمن، آخرين عرضه محصولات تجاري گروه بهمن در 
بورس كالا را رضايت بخش مي داند. وي در پاسخ به اين 
سوال كه »چرا در اين نوبت عرضه خودرو در بورس كالا 
از ش��دت تقاضا كاسته ش��د؟« گفت: با تجربه اخير در 
بورس كالا، نظر كارشناسان تاييد شد كه بارها گفته اند 
بورس كالا در سريع ترين زمان قيمت خودرو را به تعادل 
مي رساند و اين مساله اتفاق افتاد و خودروهاي تجاري 
با قيمتي متناسب و منطقي به فروش رسيد. در آخرين 
نوبت فروش محصولات تجاري گروه بهمن در بورس كالا 
كه 12 ارديبهشت انجام شد، محصولات فاو 420 )سيبا 
موتور(، امپ��اورBD500 و كاميون فورس 6تن كابين 
خواب��دار و بدون كابين به روش ب��ورس كالا به فروش 
رفت. در اين عرضه تمامي متقاضيان خريد محصولات 
بهمن ديزل موفق ش��دند محصولات تج��اري خود را 

خريداري كنند. مدير فروش 
خودروهاي تج��اري گروه 
بهمن ضمن ابراز رضايت در 
خصوص دور شدن هيجانات 
از بازار خودرو گفت: خودرو 
در س��اليان گذشته به يك 
كالاي س��رمايه اي تبديل و 
بازار نس��بت به آن واكنشي 

شده است كه اين هيجانات و التهامات به مشتريان واقعي 
و مصرف كنندگان نهايي لطمه وارد مي كند. ماركلايي 
يادآور شد: اما معامله اين محصولات در بورس كالا، رفته 
رفته هيج��ان و التهاب را از اين بازار گرفت به طوري كه 
در آخرين نوبت فروش محصولات تجاري گروه بهمن، 
مصرف كننده واقعي نزديك به قيمت تعيين ش��ده به 
محصول دست پيدا كرد. وي در همين رابطه گفت: در 

اين نوبت از عرضه در بورس 
كالا، تمام��ي محص��ولات 
عرضه ش��ده فروش رفت و 
هيچ محصولي بدون تقاضا 
نماند. نسبت عرضه و تقاضا 
ب��راي محص��ولات بهمن 
ديزل، فورس كابين خوابدار 
105 درصد و 249درصد و 
براي فورس بدون خواب 100درصد و كش��نده امپاور 
101 درصد بوده اس��ت. ماركلايي ب��ا تاكيد بر اينكه 
استمرار عرضه در بورس كالا سبب منطقي شدن حجم 
تقاضا در اين روش فروش شده است، گفت: خوشبختانه 
بازار آرام ش��ده و اميدواريم اين فضا تداوم داشته باشد. 
در فضاي آرام، ميزان عرضه و تقاضا واقعي مي ش��ود و 
تقاضاهاي كاذب حذف مي شوند. بنابراين خودروسازان 

مي توانند بر اس��اس نياز واقعي بازار، برنامه هاي آتي و 
درازمدت توليد خود را برنامه ريزي كنند. وي در همين 
رابطه افزود: در گروه بهمن سعي مي شود تا محصول به 
دست مشتري واقعي برسد و اصل حفظ رضايتمندي 
مشتري اس��ت. اس��تراتژي بهمن معرفي محصولات 
متنوع با كيفيت و به روز دنياست. بنابراين گروه بهمن 
متناسب با تقاضاي بازار به مشتريان خود پاسخ مي دهد. 
مدير فروش خودروهاي تجاري گروه بهمن يادآور شد: 
سياس��ت گروه بهمن، همواره قيمت گذاري منصفانه 
است به طوري  كه گروه بهمن در مقايسه با محصولات 
مشابه قيمت پايين تري را اعلام مي كند، هرچند پيش 
از اين برخي هيجانات و التهابات منجر به اين مي  ش��د 
كه خريدار واقعي محصول، هزينه بيشتري را بپردازد 
كه با اين سياس��ت تلاش مي ش��ود هزينه متناس��ب 

پرداخت شود.

مدير فروش خودروهاي تجاري گروه بهمن: 

آخرين فروش محصولات تجاري بهمن در بورس كالا رضايت بخش بود

ويژه

ويژه
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بانك مرك��زي به تازگي دس��تورالعمل تس��هيلات 
فرزندآوري به ش��بكه بانكي ابلاغ كرده كه بر مبناي 
آن قرار اس��ت طي فرآيندي خاص و با هدف تشويق 
به فرزندآوري، تسهيلات »قرض الحسنه« به والدين 
اختصاص پيدا كند. بر اس��اس دستورالعمل تازه اين 
بانك براي فرزند نخس��ت مبلغ 30 ميليون تومان با 
دوره بازپرداخت سه سال، فرزند دوم مبلغ 60 ميليون 
تومان با دوره بازپرداخت چهار سال، فرزند سوم مبلغ 
۹0 ميليون تومان با دوره بازپرداخت پنج سال، فرزند 
چهارم مبلغ 120 ميليون تومان با دوره بازپرداخت 6 
سال و فرزند پنجم به بعد مبلغ 150 ميليون تومان با 
دوره بازپرداخت هفت س��ال تسهيلات تعيين شده 

است.   
اين تسهيلات به پدر اطفالي تعلق مي گيرد كه تاريخ 
تولد آنان از يكم فروردين ماه 1400 به بعد باشد و در 
داخل ايران متولد شده  باش��ند و نكته قابل توجه در 
وام فرزند اين است كه اين تسهيلات به افرادي تعلق 
مي گيرد كه نرخ باروري شهرستان محل زادگاه پدر 
يا فرزند بالاي 2.5 نباشد. اين تسهيلات »تكليفي« با 
كارمزد حداكثر چهار درصد به صورت سالانه پرداخت 
مي شود و در صورت فوت پدر طفل، اگر كودك تحت 
حضانت مادر باشد تس��هيلات به مادر كودك تعلق 

خواهد گرفت.
دس��تورالعمل تازه براي پرداخت تسهيلات تكليفي 
در حالي منتش��ر ش��ده كه رييس كل بانك مركزي 
چندي پي��ش به مديران عامل بانك ها هش��دار داده 
بود كه تا پايان ش��هريور ماه مهل��ت دارند »ناترازي« 
صورت ه��اي مالي خود را اصلاح كنن��د. در حالي كه 
برخي كارشناسان، »تس��هيلات تكليفي« را يكي از 

مواردي مي دانند كه به اين »ناترازي« دامن مي زند. 
در عين حال، بر اساس آخرين آمارها ميزان نقدينگي 
در پايان بهمن ماه سال گذشته به 6103 هزار ميليارد 
تومان رسيده است كه نسبت به مدت مشابه سال قبل 

32 درصد افزايش داش��ته و پاي��ه پولي نيز با افزايش 
قابل توجه 3۹ درصدي نسبت به بهمن ماه 1400 به 
80۹ هزار ميليارد تومان رس��يده است. گزارش اخير 
بانك مركزي نشان مي دهد حدود 83 درصد از رشد 
نقدينگي در بهمن سال گذشته به علت افزايش بدهي 
بانك ها به بانك مركزي بوده اس��ت. بدهي بانك ها به 
بانك مركزي در پايان بهمن ماه 1401 تقريبا 2.4 برابر 
رقم مشابه در پايان سال 1400 است كه علت افزايش 
آن به دليل تش��ديد ناترازي بانك ها و تشديد نياز به 

نقدينگي آنها اتفاق افتاده است. 

ارايه تسهيلات تكليفي 
در قوانين بودجه اي كم نيست

كامران ندري، كارش��ناس حوزه بانكي در واكنش به 
اين قبيل از بخش��نامه هاي بانك مركزي بر اين باور 
اس��ت كه نگاه كلان اقتصادي به اين شكل است كه 
مي خواهد خلق پول بانك ه��ا را در جهت برنامه هاي 
خود به  كار گيرد. ن��دري در ادامه به »اعتماد« گفت: 
به دليل برنامه هاي جمعيتي كه دولت دنبال مي كند 
وعده هايي هم به مردم داده ش��ده كه سعي مي شود 
براساس منابع پولي و بانكي اين برنامه ها را پيش ببرند. 
ما با تبعات اين نوع نگرش در گذشته هم روبه رو بوديم و 
باز هم روبه رو خواهيم شد . اين گونه مسائل هم تنها به 
وام قرض الحسنه فرزندآوري ختم نمي شود و مداخلات 
از اين دست تحت عنوان تسهيلات تكليفي در قوانين 

بودجه اي زياد است و ادامه هم خواهد يافت.

سود تسهيلات بايد بتواند زيان ها 
را پوشش دهد

اين كارشناس حوزه بانكي تصريح كرد: تجربه نشان 
داده كه بانك ها و به خصوص بانك هاي خصوصي كه 
موسس��ات اقتصادي و انتفاعي هم هستند چندان از 
اين گونه بخش��نامه ها تبعيت نمي كنند. بانك هاي 
دولتي هم به همين شكل زماني مي توانند به بخش هاي 
صنعتي و توليد وام بدهند كه مي توانند براي شان درآمد 

مازادي به همراه داشته باشند تا جايي كه ممكن باشد 
به اين قبيل از دستورات عمل نمي كنند و اگر هم عمل 
كنند بايد تبعات آن را هم بپذيرند. ندري خاطرنشان 
كرد: سود تسهيلات بايد بتواند زيان ها را پوشش دهد تا 
بانك ها در مجموع سود مثبتي داشته باشند، اما اين نوع 
از مداخلات و تكاليف وضعيت بانك ها را بدتر مي كند 
كه البته موضوع جديدي هم نيست. اما در اين ساختار 
سياس��ي همواره اين ش��يوه دنبال شده و رييس كل 
بانك مركزي هم در اين ساختار قرار دارد و نمي تواند 
خلاف نظر سياستمداران عمل كند و بايد بتواند وعده 
سياستمداران را در جهت تشويق مردم به فعلي خاص 
مانند »فرزندآوري« با استفاده از منابع بانكي عمل كند.

همه بانك ها صد درصد 
مطيع بخشنامه ها  نيستند

اين كارشناس حوزه بانكي گفت: تجربه نشان داده كه 
بانك ها صد درصد مطيع اين بخشنامه ها نيستند. اما 

استقلال بانك مركزي در اين زمينه كجا قرار دارد؟ 
ندري در مورد ناترازي بانك ها هم به »اعتماد« گفت: 
با توجه به اخباري كه ش��نيده مي ش��ود جز يكي، دو 
بانك، سرمايه بانك ها به اندازه اي كه مقررات احتياطي 
تعيي��ن مي كن��د داراي كفايت لازم نيس��ت و حتي 
مي توان گفت بس��ياري از بانك ها دارايي شان منفي 
است. از منظر حسابداري هم بانك هايي هستند كه 
اگر امروز دارايي شان را بفروشند تا بدهي هاي شان را 
پرداخت كنند اين دارايي ها كفايت لازم را براي پوشش 

بدهي شان ندارد.

بسياري از بانك ها امروز 
دچار درماندگي  مالي  هستند

او ادامه داد: گرچه در اين مورد نمي توان چندان با دقت 
اظهارنظر كرد، چراكه تاكن��ون كيفيت دارايي هاي 
بانك ه��ا مورد ارزيابي ق��رار نگرفته، ام��ا آنچه گفته 
مي شود، اين است كه اغلب بانك ها سرمايه شان در حد 
مقررات احتياطي كه الزام مي كند، نيست و بسياري 

از بانك ها هم امروز دچار درماندگي مالي هستند. اين 
كارشناس بانكي تصريح كرد: فرآيندي كه بايد براي 
بانك هاي مش��كل دار در كشور طي ش��ود )بازبيني 
كيفيت دارايي ه��ا Asset quality review( در 
شبكه بانكي يا )AQR( است كه تاكنون در بانك هاي 
ما انجام نش��ده و به همين علت چندان نمي توان در 
مورد آن نظر داد. ندري گفت: درماندگي مالي تاكنون 
براي نظام بانكي ما مساله ساز نبوده و نظام بانكي ايران 
ش��بيه امريكا نيست كه اگر س��رمايه بانك از كفايت 
سرمايه حداقلي تعيين ش��ده از سوي بانك مركزي 
پايين تر بيايد، گفته ش��ود اين بان��ك را مانند )بانك  
س��يليكون ولي Silicon Valley( در امريكا كه در 
سال 2023 با بحران مالي مواجه شد ورشكسته اعلام 
كنند، زيرا در ايران اصلا چنين موضوعي وجود ندارد 
و درماندگي مالي چندان مساله اي براي بانك هاي ما 

ايجاد نمي كند.

رشد بدهي بانك ها به بانك مركزي 
منجر به افزايش پايه پولي شده است

او افزود: موض��وع مهم ديگري كه ام��روز وجود دارد 
در خصوص اضافه برداشت هاس��ت و اينكه رشد پايه 
پولي ما در س��ال 1401 بس��يار بالاتر از سال 1400 
بوده. زماني كه علت رش��د پايه پولي را جس��ت وجو 
مي كنيم، درمي يابيم كه عمدتا به دليل رش��د بدهي 
بانك ها به بانك مركزي بوده كه نشان دهنده آن است 
كه بانك هاي ما براي اينك��ه بتوانند به تعهدات خود 
عمل كنند و پاسخگوي س��پرده گذاران باشند دايما 
از منابع بانك مركزي استفاده مي كنند. ندري گفت: 
متاسفانه بس��ياري از بانك ها دچار كسري نقدينگي 
هس��تند و براي اين منظور و تامين نقدينگي خود از 
بانك مركزي كمك مي گيرند و همين امر نشانه اين 
است كه بانك هاي ما با مشكلات جدي روبه رو هستند 
و در اين خصوص بخشنامه هاي تكليفي كه ريشه آن 
در قوانين مجلس است ضرورت دارد تا از سوي بانك 

مركزي اجرا شود.

ندا  جعفري

گزارش

بخش بزرگي از رشد نقدينگي به دليل ناترازي شبكه بانكي است

بانك ها تحت فشار وام هاي تكليفي

وزارت ني��رو مي گويد بيش از 800 ه��زار حلقه چاه 
آب مجاز و غيرمجاز در كشور وجود دارند كه نيمي از 
حجم مصرف آب كشور را مي بلعند. بنا به گزارشي كه 
اين وزارتخانه ارايه كرده برداشت بي رويه از منابع آب 
زيرزميني در دهه هاي گذشته منجر به بروز پيامد هايي 
در كشور شده است كه از جمله اين پيامد ها مي توان به 
پديده هاي ويرانگري چون فرونشست زمين و تشديد 
دوره هاي خشكسالي اشاره كرد؛ اتفاق نگران كننده اي 
كه در صورت عدم اصلاح ميزان برداشت از آبخوان ها، 
خسارت هاي به مراتب بيش��تري را متوجه كشور در 

بخش هاي مختلف خواهد كرد.
بر اس��اس آمار و ارقام منتشرش��ده توس��ط شركت 
مديريت مناب��ع آب ايران در حال حاضر بيش از 800 
ه��زار حلقه چاه آب مجاز و غيرمجاز در نقاط مختلف 
كش��ور وجود دارد كه در مجموع و به صورت سالانه 
چيزي ح��دود 45 ميليارد مترمكع��ب از منابع آب 
زيرزميني را استخراج مي كنند كه اين رقم معادل 55 

درصد از كل مصرف آب كشور در يكسال است.
از 800 هزار حلقه چاه آبي كه در كش��ور فعال است و 
در برداشت اين حجم از آب زيرزميني نقش دارند، به 
لحاظ تعداد 45 درص��د فاقد مجوز و 55 درصد ديگر 

داراي پروانه و مجوز بهره برداري هستند.
جدا از چاه هاي غيرمجاز كه برداشت آب توسط آنها به 
صورت غيرقانوني انجام مي شود و براساس قانون بايد 

نسبت به انسداد آنها اقدام شود، بررسي ها نشان مي دهد 
كه ميزان برداش��ت آب از طري��ق چاه هاي آب داراي 
مجوز نيز به ويژه در مناطق گرم و خشك به مراتب از 

توان آبي كشور بيشتر است.

برداش�ت بي�ش از ۸۵ درص�د آب زيرزميني 
توسط  چاه هاي  مجاز

بنا بر آمارها هم اكنون بيش از 85 درصد از برداش��ت 
آب از مناب��ع زيرزميني كه چيزي بالغ بر 38 ميليارد 
مترمكعب در س��ال است، توس��ط چاه هاي مجاز و 
داراي پروانه انجام مي ش��ود و اين در حالي اس��ت كه 
براي تعادل بخشي ميان توانمندي هاي آبي و ميزان 
برداشت ها، دست كم بايد 8 درصد از ميزان برداشت 

آب از چاه هاي مجاز كاسته شود.

 ۷۵ درص�د از برداش�ت كل چاه ه�اي مجاز 
توسط چاه هاي برقي انجام مي شود

در واقع در دهه هاي گذش��ته و با توجه به برقي شدن 
بيش از نيم��ي از چاه هاي داراي پروانه و اس��تفاده از 
تكنولوژي و تجهيزات پيشرفته در اين بخش، قدرت 
بهره برداري از منابع زيرزميني از طريق چاه هاي مجاز 
به مراتب افزايش يافته است و در حال حاضر نزديك به 
75 درصد )معادل 28 ميليارد مترمكعب( از برداشت 
كل چاه هاي مجاز توسط چاه هاي برقي انجام مي شود 

كه بيش از توان و ظرفيت آبي كشور است.
كارشناس��ان عقيده دارند در بروز اين شرايط عوامل 
مختلفي مانند تغيير اقليم، تغيير الگوي كشت و توسعه 
اراضي كشاورزي، رشد جمعيت و عدم اجراي كامل 
برنامه هايي كه عمدتا ريشه در گذشته دارند، همچون 
انسداد چاه هاي غيرمجاز، نصب كنتور هوشمند روي 
چاه هاي مجاز، اصلاح و تعديل پروانه ها و... موثر بوده 
است و در صورت استمرار اين وضع پيامد هايي چون 
كاهش برداش��ت و خشك ش��دن منابع آبي كشور، 
رش��د زمين هاي باير، افزايش درخواست كف شكني 
و جابه جايي چاه ها كه به معناي ته كشيدن آنهاست، 
گسترش فرونشس��ت زمين، افزايش مهاجرت هاي 
آبي و تش��ديد ناآرامي هاي اجتماعي اجتناب ناپذير 

خواهد بود.
متخصصان منابع آب بيان مي كنند براي جلوگيري 
از تش��ديد پيامد هاي مرتبط با برداش��ت بي رويه از 
منابع آب زيرزميني، بايد سالانه چيزي حدود 14.7 
درصد از ميزان برداش��ت  از سفره هاي آب زيرزميني 
)آبخوان ها( كم كرد. اين در حالي اس��ت كه با انسداد 
چاه هاي غيرمجاز كه البته فرآيندي زمان بر و پيچيده 
دارد، تنها 6.8 درصد از برداشت ها كاهش پيدا مي كند.

در واقع س��هم چاه ه��اي مجاز ب��راي كاهش ميزان 
برداش��ت و رس��يدن به حد تعادل رقمي معادل 7.۹ 
درصد در سال است كه بايد با مجموعه اقداماتي مانند 

نصب كنتور هوشمند روي چاه هاي برقي، الزام مالكان 
چاه ها براي كاهش برداش��ت تا ميزان تعيين شده در 
پروانه، اصلاح پروانه ها مطابق با تغيير و تحولات اقليمي 
در كنار افزايش اصلاح الگوي كش��ت و مصرف بهينه 
آب در بخش كشاورزي دنبال شود. اين مهم در حالي 
اس��ت كه در نظر افكار عمومي جامعه و حتي سطح 
كلان مديريتي برخي دس��تگاه ها، تص��ور غالب اين 
است عمده مشكل آبي كشور به دليل وجود چاه هاي 
غيرمجاز بوده و چاه هاي مجاز صرفا به دليل اينكه داراي 
مجوز هستند، ضابطه مند فعاليت كرده و نبايد مشمول 
مديريت مصرف باش��ند! تصور نادرستي كه با اعداد و 
ارقام و واقعيت هاي جغرافياي آبي كش��ور همخواني 
ندارد، چنانكه در گزارش هاي قبل نيز گفته شده است، 
در حالي كه 35 درصد چاه هاي برقي در حد مجاز و 35 
درصد ديگر تا 2 برابر حد مجاز آب برداشت مي كنند، 
20 درص��د از چاه ها بيش از 3 براب��ر و همچنين 10 
درصد ديگر نيز تا 10 برابر حد مجاز به صورت سالانه 
از سفره هاي آب زيرزميني آب برداشت مي كنند. لذا 
ضرورت دارد براي حفظ ذخاير آبي و كاهش پيامد هاي 
نامطلوب وضع موجود، مديريت و كنترل برداشت هاي 
بي رويه از چاه هاي مجاز و غيرمجاز به صورت توامان در 
دستور كار قرار گيرد؛ موضوع مهمي كه البته نيازمند 
همكاري دستگاه هاي دولتي و فرادولتي است و اميد 

مي رود در سايه تعامل هاي فرابخشي عملياتي شود.

گزارش وزارت نيرو از وضعيت تكان دهنده مصرف آب: 

4۵ درصد چاه هاي حفر شده در ايران غيرمجازند

آب

كارگر به عنوان مهم ترين عضو منابع انس��اني دنيا در 
افزايش توليد و رش��د بهره وري ش��ناخته مي شود و 
توجه ب��ه معاش وي از اولويت ه��اي حقوق مدني در 

جامعه است.
طب��ق ماده 41 قان��ون كار مبن��اي تعيين حداقل 
حقوق كارگر دو ش��اخص نرخ تورم و سبد معيشت 
خانواده عنوان ش��ده است. تفس��يرهاي متفاوتي 
نس��بت به مقدار ت��ورم حت��ي بين كارشناس��ان 
وجود دارد و سبد معيش��ت خانواده نيز در ديدگاه 
صاحب نظران ابعاد متفاوتي دارد كه هميشه باعث 
ش��ده تعيين مقدار حقوق بين س��ه عضو كليدي 
ش��وراي عالي كار )نماين��ده دول��ت، نمايندگان 
كارفرمايان و نمايندگان كارگران( محل بحث باشد.

گاهي روش مقايسه  اي بين حقوق كارگران ايراني 
و كارگران كش��ورهاي ديگر براي بررسي حقوق از 
دست رفته اين قشر مطرح مي شود. به طور ميانگين 
مقدار مبلغ دريافتي كارگران در كش��ورهاي عضو 
اتحادي��ه اروپ��ا 28 ي��ورو و در كش��ورهايي مانند 
دانمارك به حدود 45 يورو نيز مي رس��د. در نتيجه 
مقايسه و تفاوت فاحش آن با حقوق كارگر ايراني، 
اين قشر زحمتكش به عنوان كارگر ارزان در جهان 
ش��ناخته مي ش��ود كه خود به  تنهايي مايه تامل و 

نگراني است.
اما روش مفيدتري كه عمق تفاوت تفسيرها از قوانين 
كش��ور در مورد پرداخت حداقل حقوق و دستمزد را 
نشان مي دهد منوط  به مقايسه فيلدهاي حقوق كارمند 
و كارگر است. اينجا اس��ت كه تفاوت دو قانون تامين 
اجتماعي و قانون مديريت خدمات كشوري در تعيين 
حق��وق و مزايا و در نهايت مجم��وع حقوق پرداختي 

برجسته مي شود.
در بن��د 4 ماده 68 قانون خدمات كش��وري عنوان 
شده: كمك هزينه عائله مندي و اولاد به كارمندان 
مرد شاغل و بازنشس��ته و وظيفه بگير مشمول اين 
قانون كه داراي همس��ر مي باش��ند معادل )800( 
امتي��از و براي هر فرزن��د مع��ادل )200( امتياز و 
حداكثر س��ه فرزند. حداكثر س��ن براي اولادي كه 
از مزاياي اين بند اس��تفاده مي كنند به شرط ادامه 
تحصيل و نيز غيرش��اغل بودن فرزند، )25( س��ال 
تمام و نداشتن ش��وهر براي اولاد اناث خواهد بود. 
كارمن��دان زن ش��اغل و بازنشس��ته و وظيفه بگير 
مش��مول اين قان��ون كه داراي همس��ر نب��وده يا 
همس��ر آنان معلول يا از كار افتاده كلي مي باشد يا 
خود به  تنهايي متكفل مخارج فرزندان هس��تند از 
مزاياي كمك هزينه عائله من��دي موضوع اين بند 
بهره مند مي ش��وند. فرزندان معلول و از كارافتاده 
كلي به تشخيص مراجع پزشكي ذي ربط مشمول 

محدوديت سقف سني مزبور نمي باشند.
اين قانون به روشني تفاوتي بين حق همسر و حق اولاد 
مشخص كرده كه در مقابل آن، در حقوق كارگر تنها 
به عنوان حق عائله مندي تبيين شده است و اين حق 
وفق ماده 86 قانون تامين اجتماعي تنها با شروط خاص 

قابل دريافت است.
مجتبي زارعي رييس هيات مديره كانون هماهنگي 
ش��وراي اس��لامي كار خراس��ان رضوي در اين باره 
مي گويد: حق همسر در قانون خدمات كشوري وجود 
دارد و به مجرد اينكه كارمندي متاهل گردد يا كارمند 
متاهلي استخدام شود از حق همسر كه مبلغ قابل توجه 
و بيش از مبلغ حق اولاد است برخوردار مي شود. از اين 
نظر كمك خوبي به كارمندان متاهل نسبت به مجرد 
اس��ت. ولي متاس��فانه در جامعه كارگري و سيستم 
پرداخت حقوق آنها، حق همسر وجود ندارد. به عبارتي 
وقتي كارگر مجردي متاهل مي شود يا به عنوان متاهل 
وارد جامعه شريف كارگري مي شود، تغييري در حقوق 
دستمزد او ايجاد نمي شود. در صورتي كه نيروي شاغل 
كارگر فرزند داش��ته و 720 روز سابقه بيمه در رزومه 
خود داش��ته باش��د تنها مي تواند از حق عائله مندي 
برخوردار ش��ود. اين تفاوت مهم در دستمزد جامعه 
كارگري و كارمندي تاكنون همچنان ادامه داشته و ما 
اميدواريم و در تلاش هستيم كارگران با اصلاح قوانين 
از حق تاهل برخوردار شوند؛ چرا كه بحث ازدواج و در 

ادامه آن فرزندآوري بسيار مهم و مورد تاكيد است.
اين تفاوت رويه  در تفس��ير قوانين م��ادر و تفاوت 
حق��وق كارمن��د و كارگر عواقب وخيم��ي را به جا 
گذاش��ته كه كمترين آنها افزايش مهاجرت نيروي 
كار بخ��ش خصوص��ي به بخ��ش دولت��ي يا حتي 
مهاجرت كارگر متخصص به خارج از كش��ور بوده 
اس��ت. ليكن مهم ترين تاثير اي��ن رويكرد در طول 
چند دهه گذشته ش��رمندگي كارگران پيش سر و 

همسر بوده است.
بانواني كه با عشق و علاقه به تشكيل خانواده با قشر 
كارگري مي پردازند به خوب��ي مي دانند كه نه تنها 
مي دانند دريافتي شوهران آنها كمتر از نيروي كار 

ش��اغل ذيل قرارداد قانون خدمات كشوري است؛ 
بلكه آگاه هستند كه امنيت ش��غلي شوهران آنها، 
پرداخت بيمه و ماليات توسط كارفرما با نوسان هاي 
تورمي رابطه تنگاتنگي دارد و ش��انس برخورداري 
از خدمات مسكن مناسب و ش��خصي، بهداشت و 
درمان شايس��ته و روزگار كم دغدغ��ه پس از فوت 

همسر تا چه حد كمرنگ است.
م��ردان كارگر براي تامين اي��ن اختلاف مجبور به 
اش��تغال دوم يا حتي سوم شده اند و در عين تحمل 
سختي بيش��تر به دليل كار مضاعف از فرصت هاي 
همراهي كمتري با همسر و خانواده در زندگي بهره  
مي برند كه خود بس��تر زايش هزاران آس��يب و بزه 
در جامعه اس��ت و براي رفع آنها نيازمند برپاكردن 
س��اختارهاي حمايت��ي معنوي و مال��ي پرهزينه  
مختلف پس از حادثه هستيم. گويي خانواده كارگر 
به واس��طه اين انعطاف پ��ذري قهرمانانه محكوم به 

تحمل فشار مضاعف بيشتر است.
علي حس��ين رعيتي فرد معاون رواب��ط كار وزارت 
تع��اون، كار و رف��اه اجتماعي با اش��اره به اهميت 
اي��ن تفاوت و ل��زوم حل آن مي گوي��د: »براي حل 
اين مس��ائل نيازمند اصلاح قان��ون خدمات تامين 
اجتماعي هستيم كه پيشنهاد آن از طرف معاونت 
رف��اه وزارت تعاون انجام ش��ده تا م��اده 86 قانون 
تامين اجتماعي اصلاح و حق همسر نيز در حقوق 
كارگران لحاظ شود. براي تامين مبالغ اين رديف نيز 
پيشنهاد كرديم از پتانسيل قانون جواني جمعيت 

و حمايت از خانواده استفاده شود.«
هادي ابوي، نماينده كارگران در ش��وراي  عالي كار 
در تصريح اين تلاش مثب��ت و با اهميت مي گويد: 
»در حقيقت كارگر مجرد و كارگر متاهل يك ميزان 
حقوق دريافت مي كنند. به  همين جهت براي رفع 
اين ايراد از س��مت وزير تعاون، كار و رفاه اجتماعي 
در آخرين جلسه حضوري كه با اعضاي شوراي كار 
و رييس سازمان استاندارد در انتهاي سال گذشته 
انجام ش��د، اين موضوع مطرح شد. اعضاي شوراي 
كار نيز با تاييد بر اهميت اين مش��كل بر پيش��نهاد 

اصلاح قانون تاكيد كردند.«
وي اضافه مي كند: »بر همين اساس وزير به معاونت 
روابط كار دس��تور دادند به بررسي پتانسيل قانون 
حمايت از خانواده و جوان��ي جمعيت بپردازند تا با 
اس��تفاده از مفاد آن افزودن حق همسر به بندهاي 
حقوق و دس��تمزد كارگران محقق ش��ود. ناگفته 
نماند كه رييس سازمان استاندارد نيز ضمن تاكيد 
بر اين امر و معرفي برخي مواد همين قانون به عنوان 
راهكار بر حل اين معضل تاكيد داشتند. بنابراين ما 
به طور جدي پيگير هستيم تا حق همسر كارگران 
عمليات��ي ش��ود. در صورتي كه قان��ون حمايت از 
خانواده و جواني جمعيت زمينه اين فرصت را مهيا 
كرده باش��د، وزي��ر كار نيز مي تواند با ارس��ال نامه 
استعلامي به هيات دولت و با تاييد آنها حق همسر 

را به دستمزدها اضافه كند.«
نبايد فراموش كرد پرداخت حق همسر به كارمندان 
بدون نياز به قوانين ديگر تامين و تعريف شده و منصفانه 
است كه كارگران نيز بدون وجود هيچ محدوديتي از 
اين مزيت بهره مند شوند. اگرچه شايد تامين بودجه 
اين امر در نگاه اول س��خت باشد؛ ولي با نگاه عميق تر 
به قوانيني كه به تعريف معيشت خانواده مي پردازند؛ 
نه تنها مي توان به نقش كلي��دي اين موضوع پي برد، 
بلكه مي توان راه هاي ديگري براي حمايت بيش��تر از 

كارگر متاهل انجام داد.
از اين جهت مي توان سقف معافيت مالياتي بالاتري 
را براي كارگر متاهل تعيين كرد تا علاوه بر دريافت 
حق همس��ر، وفق تلاش هاي بالا، بخش ناچيزي از 
چند دهه شرمندگي كارگر نزد همسر جبران شود 
و فرصت  بيشتري براي اهداف قانون جواني جمعيت 

و حمايت از خانواده فراهم شود.
رعيتي فرد با اشاره به جايگاه كارگر متاهل و حمايت 
از خانواده گفت: »در مورد مدت زمان 720 روز براي 
برخورداري از حق عائله مندي كارگران نيز نياز به 
اصلاح قانون است و پيشنهادي براي كاهش آن در 
نظر گرفتيم تا كارگران عزيز بتوانند با سابقه كمتر از 

اين حق براي فرزندان خود استفاده كنند.«
ابوي نيز تصريح كرد: »درباره اين فاصله زماني نيز 
آخرين پيش��نهاد كاهش آن به مدت 30 روز بوده 
اس��ت تا كارگران به محض اينكه شاغل مي شوند، 
اگر داراي فرزند باش��ند بتوانند از مزاياي دريافت 
حق عائله مندي نيز اس��تفاده كنند. فرآيند اداري 
اين پيشنهاد نيز آغاز شده و ما نيز پيگير هستيم تا 

اين مشكل هم حل شود.«
با اي��ن اوص��اف انتظار م��ي رود به دلي��ل اهميت 
احترام به جايگاه كارگر و البته همس��ران اين قشر 
زحمتكش، حق همسر در اسرع وقت و متناسب با 
ش��أن زن در دين و آيين به حساب حقوق كارگران 

افزوده شود.

حق همسر، جذاب گمشده در حقوق كارگر
عبدالصمد حسيني 
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پ�س از رايزني ه�اي مدبران�ه روس�اي اس�بق 
فدراس�يون كونگ فو، آقاي�ان الياس حضرتي و 
دكتر دادگر و با قدرداني از همكاري و پيگيري هاي 
مس�تمر آقاي دكتر رغبتي مش�اور وزير ورزش 
و جوان�ان در ام�ور قهرماني و حرف�ه اي و آقاي 
رضا حي�دري سرپرس�ت محترم فدراس�يون، 
انعق�اد تفاهمنامه هم�كاري بنيانگذار س�بك 

كانگ فوتوآ-21 با رياس�ت محترم فدراس�يون 
كونگ فو و هنرهاي رزمي، ادامه فعاليت و همكاري 
اين سبك با فدراس�يون مربوطه طي حكمي از 

طرف وزارت ورزش و جوانان ابلاغ گرديد. 
سبك كانگ فوتوآ-21 كه به عنوان اولين سبك 
در سال 1379 حكم استقلال خود را از فدراسيون 
ورزش ه�اي رزمي اخذ نموده، امروزه با داش�تن 

مرك�ز دانش�گاهي اختصاص�ي از وزارت علوم 
با اخذ مج�وز پذي�رش دانش�جوي خارجي در 
اين رش�ته به هم�راه صدور م�دارك مربيگري 
از فدراس�يون جهاني  مس�تقر در كشور فنلاند 
براي فارغ التحصيلان خود، داراي مجوز انجمن 
مردم نهاد )كانگ فوتوآ-21( به شماره ثبت 21565 
و به شماره پروانه 1/8/163228 مورخه 85/11/15 

صادره از وزارت محترم كشور با سابقه فعاليت 15 
ساله در سطح ملي، احداث 22 مركز اختصاصي 
در سطح كش�ور و اخذ مجوز خوش�ه فناوري از 
وزارت علوم جهت پرورش استعداد هاي درخشان 
اعضاي خود، در صحنه ورزش حاضر شده و در هر 
شهرستان 4 نفر نماينده آقا و خانم از داوطلبين 
واجد شرايط به عنوان نماينده سبك در ادارات 

كل تربيت بدني شهرستان ها، متعهد به اساسنامه 
انجمن در استانداري ها و فرمانداري هاي سراسر 
كشور، نماينده فعال آقا و خانم دعوت به همكاري 

مي نمايد. 
علاقه من�دان واجد ش�رايط با تس�هيلات ويژه 
مندرج در اين اطلاعيه مي توانند با تماس قبلي 
با ش�ماره تلفن هاي دفتر مركزي تهران و مراكز 

استان ها مراجعه فرمايند.
آدرس دفت�ر مركزي: ته�ران- يافت آباد- بلوار 
معل�م- س�ه راه زنديه- س�اختمان بنفش�ه- 
پلاك106- طبقه اول- واح�د 2 مراجعه به دفتر 
مركزي: روزهاي زوج از ساعت 10 الي 12 با تماس 
قبلي با شماره تلفن 09392990839 آقاي دكتر 

نجفي

انعقاد تفاهمنامه همكاري بنيانگذار سبك كانگ فوتوآ-21 با رياست محترم فدراسيون كونگ فو و هنرهاي رزمي، ادامه فعاليت و همكاري اين سبك با فدراسيون متبوعه

س�بك  در  فعالي�ت  راس�تاي  در 
كانگ فوت�وآ-21 با توجه به گس�تره 
فعالي�ت اي�ن س�بك و پتانس�يل هاي 
متعدد از جمله داشتن مجوز دانشگاه 
اختصاصي و مركز رشد خوشه فناوري 
از وزارت علوم، داشتن مجوز انجمن 
مردم نهاد از وزارت كش�ور با فعاليت 
دايم زيرنظر فرمانداران سراسر كشور 
و اكنون ادامه فعاليت با وزارت ورزش 
و عضوي�ت در فدراس�يون جهان�ي 
)كانگ فوتوآ-21( مس�تقر در فنلاند، 
نمايندگان و هنرجويان فعال در اين 
س�بك، مي توانن�د از مزاي�اي 9گانه 
پتانسيل هاي س�بك و انجمن به شرح 

ذيل بهره مند گردند.

1- از آنج�ا كه س�بك كانگ فوت�وآ-21 يك 
رش�ته دانش�گاهي مص�وب در وزارت علوم 
مي باشد نمايندگان استاني و شهرستاني اين 
س�بك مي توانند مدارج علمي خود را )ادامه 
تحصيل( در مركز علمي- كاربردي شهربابك 
)دانش�گاه اختصاصي كانگ فوت�وآ-21( در 

مقط�ع كاردان�ي و مراحل 5گان�ه مربيگري 
مص�وب، اين رش�ته به ص�ورت افتخ�اري و 
رايگان ب�ا پرداخت 15 درص�د تعرفه دولتي 
تحصيل و با اخذ م�درك مربوطه مورد تاييد 
وزارت علوم در رش�ته هاي مورد علاقه خود 

ادامه تحصيل نمايند.

2- نمايندگاني كه هر كدام از تك پودمان هاي 
مصوب اين رش�ته را با موفقيت طي نمايند در 
صورت تمايل و درخواس�ت مي توانند مطابق 
تفاهمنامه هاي منعقده دانشگاه و فدراسيون 
جهاني، مدارك بين المللي خود را از فدراسيون 

جهاني كانگ فوتوآ-21 نيز اخذ نمايند. 

4– نمايندگان مي توانند به ص�ورت فوق برنامه، 
نمايندگي توزيع افشانه هاي آبياري زيرسطحي 
)تحت عنوان نجات آب ايران( كه توسط مهندس 
قرباني اختراع و با حمايت دانشگاه در سطح ملي به 
توليد انبوه رسيده است بعلاوه توليد تيرچه بلوك 
صنعتي كه تز آن توسط مهندس رياحي مطرح و با 
حمايت دانش�گاه درحال توليد است را به صورت 
افتخاري جهت كمك هزينه هاي زندگي خود اخذ 

و از درصد سود آن بهره مند گردند.

5– نمايندگاني كه استخدام ارگان خاصي نبوده 
و تمايل داشته باشند روزانه 4 ساعت در سيستم 
اداري براي انجمن و س�بك كان�گ فوتوآ-21 
فعاليت مستمر و مش�خص با دانشگاه داشته 
باشند در صورت تمايل با تنظيم قرارداد ساعتي 
با تراض�ي طرفين از يارانه دس�تمزد بهره مند 

خواهند شد.

6– نماين�دگان و مربي�ان كان�گ فوت�وآ-21 
مي توانند بنا به علاقه خ�ود در كليه دوره هاي 
كوتاه مدت عملي 70گانه در مشاغل زودبازده 
تدويني دانش�گاه از جمله دوره هاي فن بيان، 
مهارت هاي زندگي، صنايع دستي و... بصورت 
داوطلبانه شركت نموده و از80 درصد تخفيف 

شهريه هاي مصوب بهره مند گردند.

7- نمايندگاني كه برابر بند 8 اساسنامه انجمن 
و بن�د 9 اساس�نامه انجمن كان�گ فوتوآ-21 
مص�وب وزارت كش�ور در جه�ت توس�عه و 
گسترش سبك كانگ فوتوآ -21 )ايجادكلاس 
و بناي س�اختمان اختصاص�ي( اهتمام ورزند 
ازكم�ك هزينه ه�اي توافقي و قاب�ل توجيه 

برخوردار خواهند شد.

9- نمايندگان�ي ك�ه علاقه من�د ب�ه هم�كاري 
درحوزه هاي پژوهش باش�ند ضم�ن حمايت در 
جهت آم�وزش و همكاري مي توانند مقاله خود را 
در ژورنال هاي بين المللي يا اختصاصي انجمن با 

حمايت معنوي و مادي متناسب به چاپ برسانند.

10-  با توجه به ايجاد 22 مركز اختصاصي توسط اعضا 
در كل كش�ور، نمايندگان انجمن و كانگ فوتوآ -21 
طبق ماده 14 الي 16 آيين نامه سازمان هاي مردم نهاد 
مي توانند طب�ق مصوبه انجمن ب�ا مراجعه قانوني و 
مردمي جهت اح�داث مجموعه ورزش�ي با توليت 
خودش�ان به نهاد ها و خيرين مراجع�ه و در صورت 
توفيق اخذ زمين از تس�هيلات اهدايي كمك هاي 

 مردمي و انجمن بهره مند شوند.

11– نمايندگان اس�تان و شهرستان با عقد 
قرارداد مشخص و كتبي همكاري هاي خود 
را آغاز و با رعايت حق و حقوق طرفين تا زمان 
تصدي نمايندگي فعال ضم�ن برخورداري 
از امتيازات فوق و وي�ژه از پرداخت هرگونه 
وجه در مورد شال، آزمون ها، مدارك فني و 
مربيگري با افتخار به عنوان مردم يار و مدير 

ايثارگر معاف خواهند بود.

تسهيلات ويژه نمايندگان: 

محور هاي سه گانه سبك كانگ فوتوآ -21) طریقت دانایی( 
 )دانش - پویش- رویش( 

تقديرنامه رييس سازمان تربيت بدني از سبك 
در همايش تاسيس فدراسيون كونگ فو

مجمع عمومي انجمن
 با شركت هزاران نفر از اعضاء انجمن

حكم تاسيس سبك
پنجاه و چهارمين كنگره كانگ فوتوآ-21 دانشگاه ولي عصر)عج( رفسنجان- شهريور 96 از جانب فدراسيون سال 79

دانشنامه كارداني حرفه اي تربيت بدني-
مربيگري پايه كانگ فوتوآ-21

نمونه شش مرحله تك پودمان مربيگري 
كانگ فو توآ-21 از وزارت علوم

تفاهمنامه همكاري آموزشي في مابين 
دانشگاه علمي- كاربردي مركز شهربابك و 
انجمن كانگ فوتوآ-21 مصوب وزارت كشور

3– نمايندگان�ي ك�ه داراي ايده ه�اي علمي، 
اقتص�ادي، فرهنگي و اجتماع�ي قابل اجرا در 
قالب اس�تارتاپ ها و ايده هاي قابل توليد انبوه 
باش�ند مي توانند ب�ا حمايت خوش�ه فناوري 
دانشگاه با ارايه طرح و پروپوزال مورد حمايت 
قرار گرفته و از تسهيلات آن و سرمايه گذاران 

فرشته بهره مند شوند.
مجوز مركز رشد خوشه فناوري دانشگاه جامع علمي- كاربردي

رويداد شتاب )استارتآپي( مجازي فيروزه 
شهربابك- سال 1399

رويداد شتاب كشاورزي
 سال 1401

خط مونتاژ سيستم آبياری زيرسطحی

گواهي ثبت اختراع سيستم آبياري 
زيرسطحي

8-  باتوجه به گس�تره جهاني 
كانگ فوت�وآ - 21 و آماده بودن 
بس�تر فعالي�ت، مربيان�ي كه 
علاقه مند به فعاليت در س�اير 
كش�ورها باش�ند از حماي�ت 
فدراس�يون و انجم�ن جهاني 

برخوردار خواهند شد.

سايت فدراسيون جهاني كانگ فوتوآ-21 

نشريه رسمي سبك – شماره هفتمكتاب مثنوي توآ- 21 نوشته استاد اكبريان

ساخت تيرچه صنعتي
درج عنوان رشته كارداني كانگ فوتوآ21- در دفترچه سازمان سنجش 

آرم فدراسيون جهاني 
كانگ فوتوآ- 21

مراسم 
شالبندان 

سرخ 
در سالن 
حجاب

شهرستان سيرجانشهرستان رفسنجانشهرستان مياندوآبشهرستان اروميهشهرستان سياهكلشهرستان سلماس
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نظام رتبه بندي فرهنگيان يعني چه؟ رتبه بندي معلمان 
طرحي است كه برمبناي سند تحول بنيادين نظام آموزشي 
كش��ور و با هدف ارتقاي حرفه اي )كيفي��ت آموزش( و 
معيشتي فرهنگيان تدوين شده است. هدف از طرح اين 
نظام، بالا بردن س��طح كيفي آموزش و همچنين كمك 
به اقتصاد فرهنگيان بود كه درنهايت به بالا رفتن سطح 
سيستم آموزشي كشور ختم ش��ود، اما در عمل با فراز و 
نشيب هاي گوناگون روبه رو شد و اين روزها قانوني كه قرار 
بود با ارتقاي همه جانبه فرهنگيان همراه باشد در اجرا دچار 
چالش شده است و تقريبا كمتر معلمي را مي بينيم كه از 

ارزيابي آن رضايت داشته باشد. 
»اعتماد« با واكاوي نظام رتبه بندي فرهنگيان، به  جهت 
بررس��ي موانع پي��ش  رو و آنچه تاكن��ون رخ داده تلاش 
مي كند تصويري شفاف از اهداف اين قانون را ارايه دهد و 
در همين راستا به گفت وگو با محمدباقر نوبخت، معاون 
رييس جمهور و رييس س��ازمان برنام��ه و بودجه دولت 
يازدهم و دوازدهم و رامين كريمي نيا، عضو سازمان معلمان 
ايران و كارگروه بررسي نظام رتبه بندي فرهنگيان پرداخته 

است كه در ادامه مي خوانيد. 
رتبه بندي معلمان از حكم تا اجرا

محمدباق��ر نوبخت ب��ا توجه به 
سمتش در دولت گذشته )رياست 
س��ازمان برنامه و بودجه كشور( 
يكي از مسوولاني است كه به  طور 
مس��تمر پيگير نظام رتبه بندي 
معلمان بوده و نشست هاي بسياري 
را با تش��كل ها و كارگروه هاي فرهنگيان تشكيل داد. در 
همين خصوص، بخش نخست اين گزارش را با گفت وگو با 
او ش��روع كرديم. نوبخت در پاسخ به اين سوال كه »اولين 
جرقه هاي آغاز فرآيندي كه نهايتا منتهي به قانون رتبه بندي 
فرهنگيان شد چه زماني بود؟« به »اعتماد« گفت: در سند 
تحول بنيادين آم��وزش و پرورش، مصوب تاريخ 5/٧/90 
شوراي عالي انقلاب فرهنگي، »نظام رتبه بندي معلمان« 
به عنوان راهكار ١٠/٢ در فصل ششم جهت استقرار نظام 
س��نجش صلاحيت هاي عمومي، تخصصي و حرفه اي 
معلمان مطرح شد. در جزء )٢( بند الف ماده 63 قانون برنامه 
ششم توسعه )1409-1396( دولت مكلف شد، به منظور 
ايجاد تحول در نظام تعليم و تربيت، نسبت به تهيه نظام 
رتبه بندي معلمان و اس��تقرار نظام پرداخت ها، براساس 
تخصص ها و شايستگي ها و عملكرد رقابتي مبتني بر نظام 
رتبه بندي معلمان و مهندسي نيروي انساني براساس سند 
تحول و نقشه جامع علمي كشور با تصويب مجلس شوراي 

اسلامي در قالب بودجه سنواتي اقدام كند.
وي معتقد اس��ت براي بررس��ي بهتر نظ��ام رتبه بندي 
فرهنگيان باي��د آن را به دو بخش احكام و اجرا تقس��يم 
كرد و توضيح مي دهد كه تا سال 1400 نظام رتبه بندي 

فرهنگيان، در دو مرحله اجرا شده است.
رييس اسبق سازمان برنامه و بودجه كشور در پاسخ به اين 
سوال كه »آيا در قالب رتبه بندي اجرايياتي در دولت قبل 

انجام شده است؟« شرح داد: 
نظام رتبه بندي فرهنگي��ان تاكنون در دو مرحله به اجرا 

در آمده است؛ 
مرحله اول: دولت يازدهم در سال 1394 و قبل از تصويب 
برنامه ششم توسعه، با استفاده از ظرفيت قانون مديريت 
خدمات كش��وري در تعيين رتبه هاي مقدماتي، مياني، 
خبره و عالي براي شاغلين، بنا به پيشنهاد وزارت آموزش 
و پرورش و موافقت سازمان برنامه و بودجه كشور، مرحله 
اول اجراي نظام رتبه بندي معلم��ان را با اعتباري بالغ بر 
1350 ميليارد تومان براي ش��ش ماهه دوم سال 1394 
طي مصوبه شماره ه� 50510 ت/١٠٩٩٣ تاريخ 2/٢/94 

هيات وزيران آغاز كرد و با اختصاص مبلغ 3500 ميليارد 
تومان براي سال 1395 اجراي نظام رتبه بندي معلمان 

را ادامه داد.
   ب��ه عبارت ديگر فقط براي يك س��ال  و نيم اول اجراي 
رتبه بن��دي معلمان، اعتب��اري بالغ ب��ر 4۸50 ميليارد 
تومان معادل يك ميليارد و س��يصد ميليون دلار )كه به 
قيمت امروز بيش از 65 هزار ميليارد تومان خواهد بود( 

اختصاص يافت.
  ب��ا اين پايه، اعتبار مورد نياز اس��تمرار رتبه بندي براي 
سال هاي 1396 و بعد در بودجه هاي سنواتي پيش بيني و 

به تصويب مجلس شوراي اسلامي رسيد.
مرحله دوم: اجراي نظام رتبه بندي معلمان در سال ١٣٩٨ 

با ابلاغ مصوبه شماره 11۸50/ت 55724ه�
تاري��خ 139۸/9/7هي��ات وزي��ران و در س��ال ١٣٩٩ 
ط��ي مصوب��ه ش��ماره 21۸۸5/ت 576۸0ه��� تاريخ 

1399/3/6استمرار يافت.
   اعتب��ارات ريالي اين مرحله بالغ ب��ر ٢٣٧٠٨ ميليارد 

تومان بود.
 )به قيمت ١٣ هزار تومان، دلار در سال ٩٨ و ٢٣ هزار تومان 

قيمت دلار در سال ٩٩ معادل 1/3 ميليارد دلار( 
در يك جمع بندي كلي، طي س��ال هاي 1394-1400 

رتبه بندي معلمان، در دو مرحله؛ 
نخست، در س��ال هاي 1394 و 1395 با اعتباري بالغ بر 
4۸50 ميليارد تومان )معادل1/3 ميليارد دلار(  و مرحله 
دوم در سال هاي ١٣٩٨ و ١٣٩٩ با اعتباري بالغ بر ٢٣٧٠٨ 
ميليارد تومان )معادل 1/3 ميليارد دلار( جمعا معادل 2/6 

ميليارد دلار اجرا شد.
نوبخت در پايان اين گفت وگ��و در بيان علت ارايه لايحه 
رتبه بندي تش��ريح كرد: دول��ت در س��ال 1400 بنا به 
درخواست تشكل هاي فرهنگيان از سازمان برنامه و بودجه و 
با پيشنهاد وزارت آموزش و پرورش لايحه »نظام رتبه بندي 

معلمان« را به مجلس شوراي اسلامي ارسال كرد.
 در ادام��ه اي��ن گ��زارش رامين 
كريمي نيا، عضو سازمان معلمان 
ايران در گفت وگو با »اعتماد« به 
توضيح تفصيلي نظام رتبه بندي 
فرهنگي��ان پرداخ��ت و گفت: 
رتبه بندي اولين بار در نقشه جامع 
علمي كشور در سال ۸9 مطرح و سپس در آذر 1390 در 
سند تحول بنيادين به  طور واضح تر در راهكارهاي 10 و 12 
مورد اش��اره قرار گرفت. اولين لايحه رتبه بندي در سال 
1391 در زمان وزارت آقاي حاجي بابايي به مجلس ارسال 
ش��د كه در آن به تناس��ب ۸0درصدي حقوق معلمان با 
اس��اتيد دانشگاه اشاره و قرار ش��د معلمان در چهار رتبه 
مربي معلم/استاديار معلم/دانشيار معلم/استادمعلم قرار 
گيرند اما با وجود درآمد بي نظير دولت دهم از فروش نفت 

اين لايحه در مجلس مصوب نشد!

  چه زماني رتبه بندي وارد احكام فرهنگيان شد؟ 
در ارديبهش��ت س��ال 94 براي نخس��تين بار بخشنامه 
رتبه بندي به مناطق ارسال شد، اما با عنوان »حق شغل 
حرفه اي« وارد احكام ش��د كه براساس نمره هاي ارزيابي 

معلمان عمل مي كرد.
در آب��ان 1395 به دنبال تلاش ب��راي اجراي رتبه بندي 
معلمان؛ حق شغل حرفه اي آنان افزايش يافت و بخشنامه 
جديدي صادر شد كه علاوه بر ابقاي بخشنامه قبلي مزاياي 
فردي معلمان را افزايش داده بود. دومين بخشنامه اجرايي 
رتبه بندي در مورخ��ه 17 آذر 139۸ براي اجراي جزء 2 
بند الف ماده 63 قانون برنامه ششم توسعه كشور مبني بر 
اجراي رتبه بندي صادر و از اول مهر 9۸ براي معلمان اجرا 
شد كه به تناسب سابقه و تحصيلات بين 200 تا 500 هزار 
تومان به حقوق معلمان افزوده شد اما به دليل اينكه اين 

امر به عنوان قانوني پايدار و مستمر نبود ادامه آن متزلزل و 
لرزان بود. در 30 بهمن 139۸ با توجه به پايان مهلت قانوني 
قرار شد فصل دهم قانون مديريت خدمات كشوري اجرا 

شود يعني برقراري 50درصد فوق العاده ويژه!
با اجراي اين قانون، رتبه بندي يا همان حق شغل حرفه اي 
كاملا از احكام معلمان حذف ش��د لذا مبالغ افزوده شده 
قبلي محاسبه و از 50درصد فوق العاده ويژه كسر و به افراد 

با سابقه ميزان كمتري افزوده شد!
با اعتراضات گسترده معلمان و تشكل هاي آنان و به دنبال 
درخواست رييس وقت سازمان برنامه و بودجه پس از چند 
جلس��ه طولاني دولت در تاريخ 19 خرداد 99 شيوه نامه 
جديدي با نام ترميم رتبه بندي را ابلاغ كرد و طي جدولي 
از افزايش 10 الي 21درصدي حق شغل و شاغل با عنوان 
اجراي فصل 10 م��اده 6۸ نام برد كه البته به هيچ عنوان 

رتبه بندي نبود!
  سير قانون رتبه بندي فرهنگيان از زمان نگارش 
شيوه نامه ها تا تصويب در مجلس را توضيح دهيد. 
پس از درخواس��ت هاي مكرر فرهنگيان بالاخره در 25 
اسفند 99 لايحه رتبه بندي در چهار صفحه توسط دولت 
دوازدهم به مجلس ارايه ش��د كه اشكالاتي نظير بودجه 
بس��يار كم فاصله 6 س��اله ارتقاي رتبه ها شرط آزمون و 

غيره داشت.
در تاريخ 10 خرداد 1400 كليات آن در مجلس راي آورد. 
در تير 1400 با درخواس��ت معلمان و حضور نمايندگان 
آنان در كميس��يون آموزش مجلس لايحه قبلي اصلاح 
و مجددا بحث همسان س��ازي با حقوق اساتيد دانشگاه 
توس��ط كميسيون آموزش مطرح ش��د كه متاسفانه در 

مجلس راي نياورد!
به دنبال اعتراضات معلمان رييس كميس��يون آموزش 
مجلس با ه��دف آغاز حرك��ت ماش��ين رتبه بندي در 
مصاحبه ها و لايوهاي خود طرح افزايش درصدي از حقوق 
معلمان را به عنوان رتبه بندي مطرح كرد تا بعدا اصلاحات 

لازم انجام شود.
اين پروسه تا اسفند1400 به طول انجاميد و بالاخره در 15 
اسفند 1400 لايحه تغيير يافته رتبه بندي در مجلس با 
اكثريت آرا تصويب شد و پس از اينكه در 16 اسفند 1400 
به تصويب ش��وراي نگهبان رسيد با ابلاغ رييس مجلس 
به رييس جمهور عملا به عنوان قان��ون وارد مرحله اجرا 
شد. در اين قانون تصريح شده كه همه معلمان در 5 رتبه 
آموزشيارمعلم با كمترين امتياز تا استادمعلم با بيشترين 
امتياز قرار گيرند و به سه بند از احكام آنها يعني حق شغل؛ 
حق شاغل و فوق العاده شغل از 45 تا 90درصد افزوده شود 
)قابل ذكر است كه اين سه بند مجموعا حدود 60درصد از 

كل مبلغ حكم معلمان را تشكيل مي دهند(.
مرحله مهم و اساسي براي اجراي قانون رتبه بندي نوشتن 
آيين نامه اجرايي و سپس ش��يوه نامه آن بود كه به علت 
عدم اس��تفاده از نظرات معلمان و نمايندگان واقعي آنان 
و اعتراض گس��ترده آنان درنهايت اين آيين نامه بس��يار 
سختگيرانه پس از 27 بار تغيير، تصويب و شيوه نامه مشابه 

آن نيز به سياق فوق تدوين شد.
  قانون رتبه بندي از چه زماني اجرا شد؟ 

اين قانون به جاي اينكه از اول فروردين 1400 اجرا شود 
از 31 شهريور 1400 قابل اجرا بود!

اما درنهايت نه تنها در مهر سال 1400 مبالغ رتبه بندي 
پرداخت نشد، بلكه با تصويب مبلغ 3۸ همت در بودجه 
1401 پرداخت قطره چكاني و نامنظم آن در سال 1401 

آغاز شد!
جالب است بدانيد اكنون كه در ارديبهشت 1402 هستيم 
هنوز معوقات شش ماهه دوم سال 1400 پرداخت نشده 
است. در سال 1401 مقرر شد تا تعيين دقيق رتبه ها فعلا 
همه معلمان در رتبه آموزشيارمعلم يعني پايين ترين رتبه 

قرار گيرند و علي الحساب مبلغي را دريافت كنند.

  درنهايت نحوه اجراي اين قانون تا امروز چگونه 
بوده است؟ 

نهايتا با ابلاغ رسمي قانون رتبه بندي به ادارات آموزش و 
پرورش، معلمان ناچار شدند با صرف ساعت ها و روزها وقت 
گرانبهاي خود و باتوجه به مشكلات نت به دنبال  بارگذاري 
مدارك سال هاي قبل خود باشند البته اكثر آنها به علت 
عدم اط��لاع از اينكه اين مدارك زمان��ي به كار مي آيند، 
نتوانستند مدارك لازم مانند حضور در شوراهاي مدرسه 

و امثال آن را كه امتيازات بالايي هم داشتند فراهم كنند!
پس از تعيين ارزيابان در ادارات مناطق و استان ها و وزارت، 
احكام معلمان در اواخر سال 1401 صادر شد كه با نارضايتي 
۸0درصدي معلمان مواجه شد، چراكه اكثريت معلمان در 
رتبه هاي بسيار پايين تر از حق خود قرار گرفتند براي مثال 
معلم يا مديري با 29 سال سابقه و با داشتن اكثريت شرايط 
و امتيازات لازم در پايين ترين رتبه يعني آموزشيارمعلم قرار 
گرفت و برخي معلمان جوان هم با وجود امتيازات و شرايط 
لازم براي رتبه هاي بالاتر در همين رتبه ديده شدند؛ برخي 
معلمان باسابقه يا بازنشس��ته هم اصلا شامل رتبه بندي 

نشدند يا مشمول رتبه هاي پايين تر شدند! 
علت اين امر هم س��خت گيري زي��اد ارزيابان و عملكرد 
سليقه اي آنان بود كه ريشه در اشتباهات ساختاري تدوين 
آيين نامه، شيوه نامه، اصل قانون و همچنين كمبود بودجه 
داشت! اش��كال مهم ديگر در آيين نامه اختصاص امتياز 
بالا يعني 300 امتياز از 1000 امتياز به شايس��تگي هاي 
عمومي بود كه به علت اشتباه در اولويت ترتيب اعلام شده 
شايستگي ها در قانون انجام شده و از سوي ديگر عدم وجود 
متر و اشل اندازه گيري براي سنجش دقيق شايستگي هاي 
عمومي نظير ميزان اعتقاد و تدين و پايبندي به ارزش ها 
و... نيز موجب اختصاص امتياز كم به همكاران شده است.

به هر حال با تعيين نهايي رتبه ها هر چند نادرست؛ وزارت 
آموزش و پرورش در اقدامي مناسب در اواخر اسفند 1401، 
پرداخ��ت كامل معوقات رتبه بندي را از س��ازمان برنامه 
و بودجه درخواس��ت كرد كه اين سازمان به دليل تاخير 
اعلام و افزايش بودجه قبلي با آن مخالفت كرد در نتيجه 
براي اولين بار فاجعه عدم پرداخت حقوق اسفند معلمان 
تا 29 اسفند رقم خورد! كه با اعتراضات شديد معلمان و 
نمايندگان مجلس اين امر منجر به استعفاي نوري وزير 

آموزش و پرورش شد! 
در 11 فروردين 1402 معوقات س��ال 1401 به حساب 
فرهنگيان واريز ش��د، اما همچنان از معوقات شش ماهه 

دوم 1400 خبري نيست كه نيست! 
اين درحالي اس��ت كه قرار شده معلماني كه به رتبه هاي 
خ��ود اعتراض دارند در فرصت تعيين ش��ده نس��بت به 
بارگذاري مدارك لازم و جديد در س��امانه اقدام كنند تا 

مجددا مورد بررسي قرار گيرد.
كريمي نيا در پايان اين گفت وگ��و با اميد به اينكه دولت 
نسبت به تعهدات قانوني خود عمل كند، توضيح مي دهد: 
اميدواريم دولت نسبت به تعهدات قانوني خود مبني بر 
اجراي تبصره س��ه ماده 29 قانون برنامه ششم مبني بر 
همسان سازي حداقل ۸0درصدي حقوق معلمان با اساتيد 
دانشگاه، اجراي كامل فوق العاده ويژه 50درصد براي تنها 
دستگاه دولتي باقي مانده يعني آموزش و پرورش، اجراي 
سريع س��ازمان نظام معلمي كه يكي از زيربناهاي مهم 
رتبه بندي در تعيين صلاحيت ها و شايستگي هاست، رفع 
مسائل صندوق ذخيره فرهنگيان, پرداخت رفاهيات مانند 
ساير دستگاه ها، آزادي معلمان زنداني و اختصاص رتبه 
به آنها و ساير همكاراني كه به دلايلي مشمول رتبه بندي 
نش��ده اند، پرداخت معوقات رتبه بندي، پرداخت پاداش 
پايان خدمت سال 1401، پرداخت معوقات حق التدريس 
و امتحانات سال هاي گذشته و ده ها مورد ديگر اقدام عاجل 
مبذول كند تا مانند رتبه بندي ارزش ريالي مبالغ با گذشت 

زمان به صفر ميل نكند! 

غزل لطفي 

معلمان

»اعتماد«ازفرازونشیبهایرتبهبنديمعلمانگزارشمیدهد

نظامرتبهبنديدرسندتحولبنیادينآموزشوپرورش
مصوبسال90شورايعاليانقلابفرهنگيبرایاستقرارنظامسنجشصلاحیتمعلمانمطرحشد

۱۲ سال انتظار

گفتوگوباكارشناساندررابطهباباردارييوزمادهآسیايي

بايد در کتاب های درس��ی ما، به وي��ژه در دوران ابتدايی و 
دبيرستان، آموزش شاهنامه بسيار پر رنگ تر از وضعيت  
کنونی داشته باش��د. صدرالمتالهين از فردوسی در اسفار 
خود با عنوان:» فردوسی قدوسی« نام برده است، دنيايی 
در اين تعبير و در اين عنوان فشرده شده است. مثل همان 
که سيبستانی را در دانه سيبی می ديد.  در دوران کودکی 
ما،  در بسياری خانه ها  شاهنامه يا خلاصه شاهنامه ديده 
می شد. در قهوه خانه ها بساط جذاب شاهنامه خوانی بر پا بود، 
گاه در مراسم شاهنشاه خوانی هزاران نفر شرکت می کردند 
و در مراسم سهراب کشان زنان طلای خود را به پای مرشد 
می ريختند و مرشد می گفت: »بشارت بر شما که من قدر 
اين اشک ها را می دانم و اين طلا ها صرف کمک به نيازمندان 
می شود و تکه ای از آن به زندگی من راه نمی يابد.« رضوان 

و رحمت خداوند بر استاد استادان روانشاد دکتر اسلامی 
ندوش��ن که ايران را دوست داشت و نوشت: »چگونه ايران 
را دوست بداريم.« و نيز نوشت: » ايران را از ياد نبريم!« و به 
حق شاهنامه فردوسی را » ايران نامه« می خواند که حقيقتا 
چنين است، اگر ايران محور و مرکز شاهنامه نبود که رستم 
دستان بر کاووس شاه بی مغز نمی خروشيد و فرياد نمی زد:

چرا دارم از خشم کاووس باک
چه کاووس پيشم چه يک مشت خاک

و اما! روحانيت ما هم به دليل نقش��ی که در حاکميت بر 
ايران پيدا کرده، بيش از همه سزاوار آشنايی با شاهنامه 
اس��ت! اگر ايران را دوس��ت داريم، اگر نگران هويت ملی 
هستيم. اگر نگران فردای نسل نو می باشيم، با شاهنامه بلکه 

ايران نامه زندگی کنيم!

آياخبربارداري»ايران«درستدرزمانمرگ»پیروز«
برايآرامكردنجوبهوجودآمدهبودهاست؟

بارداري»ايران«درابهام

چگونهايرانرادوستبداريم؟!

ابهام در رابطه با بارداري يا عدم بارداري »ايران«، يوز ماده 
سايت توران ادامه دارد. ابهامي كه از بارداري گذشته او كه 
منجر به تولد »پيروز« و دو توله يوز ديگر ش��د، ادامه دارد. 
با اينكه مدي��ركل دفتر حفاظت و مديريت حيات وحش 
سازمان حفاظت محيط زيست به تازگي گفته است اين 
يوز ماده باردار نيست، اما كارشناسان با نگاه به خبرهاي ضد 
و نقيضي كه در اين مدت منتشر شده است، سوالات فراواني 
را مطرح مي كنند. »غلامرضا ابدالي« در اين باره گفته بود: 
»يوز ماده سايت توران )با نام ايران( در بهمن ماه سال قبل 
جفت گيري داشت و علايم بعدي و مخصوصا علايم ظاهري 
در اوايل ارديبهشت به گونه اي بود كه دامپزشكان، اعتقاد 
به احتمال بالاي بارداري داشتند ليكن در هيچ مرحله اي 
سازمان، خبر رسمي مبني بر قطعيت بارداري منتشر نكرد 
و همواره احتمال بارداري مطرح شد.« اما اين احتمالات 
در خ��أ اتفاق نيفتاده ب��ود. روزهايي كه هم��ه با نگراني 
پيگير سلامتي پيروز بودند »اميد مرادي«، رييس جامعه 
دامپزشكان ايران طي ويديويي كه سايت سازمان حفاظت 
محيط زيست آن را منتش��ر كرد از روند درمان »پيروز« 
حرف زد. مرادي گفته بود علت انتخاب روش دياليز صفاقي 
به جاي همودياليز بارداري ايران است: »تنها گزينه براي 
خوني كه با خون »پيروز« مطابقت داشته باشد، خون مادر 
او )ايران( اس��ت، اين در حالي اس��ت كه »ايران« در حال 
حاضر باردار است و خون گيري از او احتمال سقط جنين 
را در اين گونه افزايش مي دهد.« حالا در اين ميان بسياري 
از خود مي پرسند آيا خبر بارداري ايران درست زماني كه 
پيروز از بين رفت به نوعي براي آرام كردن جو به وجود آمده 
اطراف سازمان محيط زيست بوده است؟  ايران يوزپلنگي 
با نژاد آسيايي ۸ ماهه بود كه در همكاري مشترك پليس 
امنيت و يگان حفاظت محيط زيست از دست قاچاقچيان 
آزاد و به پرديس��ان منتقل ش��د. اما در پرديسان موفق به 
بارداري نش��د و به پارك ملي توران در س��منان فرستاده 
ش��د. ارديبهش��ت 1401 بود كه خبر بارداري ايران آمد. 
سازمان حفاظت محيط زيست در 11 ارديبهشت از تولد 
سه توله يوز سالم خبر داد و اين اولين زادآوري يوز آسيايي 
در اسارت بود. از آن سه توله كه تا چند روز سازمان موفق به 
تعيين جنسيت آنها نشد و گفته شد تعيين جنسيت توله 
يوز در زمان تولد بسيار سخت است، 2توله از بين رفتند و 
پيروز توانست قهرمانانه زنده بماند. همان روزها فعالان و 
كارشناسان اين حوزه از عدم اطلاع رساني دقيق گفتند. 
آنها انتظار داشتند اين پروژه بومي و ارزشمند در شفافيت 
اطلاع رساني اتفاق بيفتد، اما به نظر سياست هاي سازمان 
حفاظت محيط زيس��ت اين نبود. از آن روزها گذشت تا 
دوباره خبر احتمال بارداري ايران با تيترهايي قطعي راهي 
خبرگزاري و روزنامه ها شد. همه خبرها به گونه اي بود كه 
بسياري منتظر تولد يوزهايي كوچكي در ارديبهشت 1402 
بودند، اما به ناگاه خبري جديد از باردار نبودن ايران منتشر 
شد. سازمان از سونوگرافي توسط دكتر پيتر كالدول و عدم 
بارداري ايران خبر داد. خبري كه به سرعت در رسانه ها و 
شبكه هاي اجتماعي پيچيد و دوباره بحث عدم شفافيت 
سازمان را در اين پروژه سر زبان ها انداخت. »محمد الموتي«، 
دبير تشكل هاي مردم نهاد محيط زيستي در گفت وگو با 
»اعتماد« مشكل اصلي را نبود اطلاع رساني شفاف مي داند. 
يكي از انتقادات الموتي اين است كه سايت تكثير در اسارت 
پروتكل پيوست رسانه اي و اطلاع رساني ندارد: »حقيقت اين 
است كه اطلاعات خاصي نيست و اين بزرگ ترين انتقاد ما 
نسبت به سازمان محيط زيست است. در رابطه با بارداري 
قبلي »ايران« هم ما انتقاد داشتم كه چرا اطلاع رساني دقيقي 
وجود ندارد. اما علي س��لاجقه در 11 اسفند در همايش 
مجمع عمومي شبكه تشكل هاي محيط زيستي و منابع 
طبيعي اعلام كردند خطاها را مي پذيرند و ديگر اين روند 
را تكرار نمي كنند. اگر در اين زمينه خاص مي خواهند آن 
روند پرابهام تكرار نشود بايد پروتكل هاي استاندارد داشته 
باشند. بايد روي يك س��امانه و رويه منظم اطلاع رساني 

كنند.« الموتي معتقد است در كنار اين اطلاع رساني بايد 
به صورت هفتگي سايت تكثير مورد بازديد خبرنگاران و 
كارشناسان مستقل قرار بگيرد و نمايندگان تشكل هاي 
مردمي هم در جريان روندها قرار بگيرند. الموتي مي گويد: 
»در رابطه با انتقادات پيشين ما بارها در پاسخ گفتند اولين 
تجربه مستقيم و كامل س��ازمان بوده و به دانش بومي ما 
افزوده ش��ده اما امروز ديگر نمي شود بهانه ها را پذيرفت و 
اگر براي بار دوم اين اتفاقات بيفتد نش��ان از عامدانه بودن 
آن دارد. مجموعه اظهارنظرات بي ربط و متناقض توسط 
هر مسوولي كه مورد س��وال در اين زمينه قرار مي گيرد، 
نشان دهنده نبود يك سياست و سخنگوي واحد است.« 
الموتي با اشاره به سوالات بسياري كه در رابطه با زندگي 
و مرگ پيروز بي جواب مانده اين نظريه را مطرح مي كند 
كه شايد استراتژي سازمان محيط زيست مخفي كاري و 
اظهارات دوپهلو باش��د: »وقتي اين روند اطلاع رساني كه 
ابتدا رييس س��ازمان از احتمال بارداري مي گويد و بعد از 
آن يك پزشك معتمد هم از احتمال زايمان در چند هفته 
آينده حرف مي زند و پزشك ديگري مي گويد اصلا امكان 
بارداري وجود ندارد و در انتها گفته  مي شود توده چربي بوده 
ديگر بسيار سخت مي شود به اظهارات خوشبين بود.«  نبود 
اطلاع رساني دقيق و منتشر شدن مدام اظهاراتي كه حالا 
به نظر مي رسد هيچ كدام مبناي علمي و عيني نداشته اند و 
پيدا نيست با چه انگيزه اي منتشر شده اند به جايي رسيده ايم 
كه تماس هاي ما با كارشناسان و فعالان زيست محيطي 
بي جواب مي ماند. آنها از نبود اطلاع دقيق در مورد اين پروژه 
مي گويند. يكي از آنها »مرتضي پورميرزايي«، مديرعامل 
انجمن يوزپلنگ ايراني است كه در گفت وگو با »اعتماد« 
مي گويد: وقتي يك روند شفاف براي موضع روابط عمومي 
پيش بيني نمي شود، نمي توان اظهارنظر كارشناسي ارايه 
داد: »سازمان بايد يك گزارش مستقل بدهد تا ما بتوانيم بر 
اساس داده هاي دقيق و شفاف تحليل كنيم. در اين شرايط 
هيچ داده قاب��ل اعتمادي وجود ن��دارد.« علي رنجبران، 
روزنامه نگار و فعال محيط زيست هم در رابطه با خبر باردار 
نبودن ايران به »اعتماد« مي گويد: »تا جايي كه من مي دانم 
جفت گيري اتفاق افتاده اما نمي دانم به  صورت موفق بوده 
است يا نه؟« او معتقد است مي توانست در همان يك ماه 
اول پس از جفت گيري سونوگرافي روي ايران اتفاق بيفتد تا 
مشخص شود او باردار است يا نه: »خود سونوگرافي خطري 
براي ايران و هيچ موجودي ندارد. اما مساله اينجاست كه 
براي سونوگرافي نياز به بي هوشي بوده كه احتمال دارد نظر 
بر اين بوده كه بي هوشي مي تواند سلامتي حيوان را به خطر 
بيندازد. آن طور كه من در صحبت با دامپزشكان متوجه 
ش��دم در ماه اول پس از جفت گيري اين كار هم خطري 
ندارد.« او با اشاره به اينكه با ثبت رفتار حيوان و مقايسه آن 
با رفتارهاي سال قبل يا نمونه هاي جهاني مي شود ارزيابي 
كرد، مي گويد كه نتيجه نهايي و قطعي تنها با سونوگرافي 
مشخص مي شود. او با توجه به اطلاعاتي كه دارد، مي گويد: 
براي زايمان احتمالي ايران تمهيدات مناسبي ايجاد شده 
بود و دامپزشكي از آفريقاي جنوبي هم به ايران سفر كرده 
است. اين جملات شايد نشان دهنده اين باشد كه سازمان 
محيط زيست احتمال بالايي براي باردار بودن ايران قائل 
بوده است. پروژه تكثير در اسارت يوزپلنگ ايراني از ابتدا 
پروژه اي مورد بحث بود. اتفاقي كه بسياري در ايران با توجه 
به حساسيت هاي محيط زيستي سال هاي اخير با دقت و 
توجه آن را دنبال كردن��د. به دنيا آمدن »پيروز« و تبديل 
شدن او به يكي از چهره هاي تاثيرگذار در سال گذشته هم 
توجهات بيشتري را به اين پروژه جذب كرد. هر روز بسياري 
از ايرانيان به دلواپس��ي زندگي او را دنبال كردند و مرگ او 
باعث ايجاد واكنش هاي زيادي در شبكه هاي اجتماعي شد. 
پروژه اي كه بارها سازمان حفاظت  محيط زيست از آن دفاع 
كرد و تجربه اين پروژه را به نفع دانش بومي كشور دانست. 
حالا سوال اينجاست آيا نبايد براي پروژه اي كه اينچنين 
مورد توجه قرار گرفته سيستمي شفاف براي اطلاع رساني 
درست كرد تا اين گونه ابهامات هم مردم و هم كارشناسان 

را سردرگم نكند.

محمد معصوميان

ادامه از صفحه اول
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ترجمه كت��اب چهارم »قصه ه��اي كوليما« 
با عنوان »رس��تاخيز درخت كاج« نوش��ته 
وارلام ش��الاموف منتشر ش��د. كتاب چهارم 
»قصه ه��اي كوليم��ا« با عنوان »رس��تاخيز 
درخت كاج« نوشته وارلام شالاموف با ترجمه 
نازلي اصغرزاده در ۲۶۳ صفحه با ش��مارگان 
۳۳۰ نس��خه و قيم��ت ۱۶۰ ه��زار تومان در 
انتش��ارات مرواريد منتش��ر ش��ده است.  در 

نوشته پش��ت جلد كتاب مي خوانيم: »وارلام 
شالاموف )۱۹۸۲-۱۹۰۷( كه چندين سال 
از زندگي خ��ود را در اردوگاه هاي كار اجباري 
گذراند، از نويسندگان توانا و تاثيرگذار ادبيات 
روسي است. او با امتناع از سبك وقايع نگاري 
مرس��وم در ادبيات خاطره نويس��ي، س��نت 
معرفي شخصيت هاي مثبت با نام واقعي شان 
 و ش��خصيت هاي منف��ي ب��ا نام مس��تعار را 

زير پا مي گذارد و عمدا آن را معكوس مي كند. 
او باور دارد كه معرفي انسان هاي شرور و فاسد 
اهميت بيشتري دارد. شالاموف بعد از گذر از 
آزمون هاي دردناك در دوره استالين، نه فقط 
هويت و خصلت فردي اش را از دست نداد كه 
حتي موفق ش��د به رويكرد ادبي جديدي در 
زبان و ادبيات روسيه برسد.« »رستاخيز درخت 
کاج«، چهارمين کتاب از مجموعه »قصه های 

کوليما«، به معنای راستين درخت کاج سخن 
می گويد؛ درختی که در همه ذرات وجودش، 
اسرار هولناک بی شماری پنهان شده است. از 
نگاه نويسنده، زندگی سيصدساله اين درخت، 
نماد جاودانگی و تحول و بيداری آدمی است 
در راه نيل به فردای بهتر، نوع دوستی و عشق 
و انس��ان، و خاطره ميليون ه��ا قربانی که در 

يخبندان های ابدی کوليما خفته اند.

قصه هاي كوليما 

شنبه  ۱۶   ارديبهشت ۱4۰۲،  ۱5   شوال ۱444 ، ۶  مه  ۲۰۲۳،  سال بيستم، شماره  54۷۶
كتاب  روز

بيست و چهار سال پيش، گروهي 
بعضا تازه كار و جوان، در تحريريه 
يك روزنامه نوبنياد گرد هم آمدند 
تا نخس��تين روزنامه عصر، دوران 
جديد روزنامه نگاري را منتشر كنند. 
روزنامه اي فرهنگي -اجتماعي كه 
قرار ب��ود در همان مكان تحريريه 
»صبح امروز« ش��كل بگيرد. دو تحريري��ه در دو زمان، اما 
در يك مكان. تحريري��ه روزنامه » آفتاب امروز« صبح ها و 
تحريريه روزنامه »صبح امروز« بعدازظهرها، در همان مكان، 
گرد مي آمدند تا يك روزنامه ب��راي عصر همان روز و يك 

روزنامه براي فردا صبح آن روز منتشر كنند. 
دوران پرشوري بود. تلاش گروهي روزنامه نگار جوان براي 
اطلاع رساني به جامعه، اتفاق كمياب اما خوشايندي بود 
كه مرهون واقعه »دوم خرداد« بود. رخدادي كه همچون 
زلزله اي همه اركان حكومت و جامعه را تكان داده و دوران 
تازه اي را رقم زده بود. دوراني پرتحول كه قرار بود در بسياري 

امور تغييراتي در پي داشته باشد. 
سال ۷۸ اما سال رونق مطبوعات بود، سال تجديد حيات 
مطبوعات، سالي كه در آن نشريه هايي با رويكردهاي تازه 
و گفتماني تازه پا به عرصه اطلاع رساني گذاشته بودند تا در 
آن تغييرات بنيادين نقش ايفا كنند. شايد به همين دليل 
بود كه اين نشريات به نش��ريات »دوم خردادي« معروف 
شدند. البته كه آنها مولود آن فضاي سياسي بودند. فضاي 
شكل گرفته پرنشاطي كه »جامعه مطالبه گر« آن را با راي 
بيس��ت ميليوني اش در دوم خرداد۷۶، پدي��د آورده بود. 
روزنامه »آفتاب امروز« ام��ا در آن ميان، روزنامه متفاوتي 
ب��ود. هم از نظر رويكرد، هم قطع و اندازه و هم تيمي كه در 
آن كار مي كرد. »آفتاب امروز« متف��اوت بود، چون گروه 
تحريريه اش هم متفاوت بود. همه جوان، پرش��ور و البته 
اغلب كم تجربه. شايد همين كم تجربگي بيشتر به كار آن 
روزنامه آمد، چون همه مي خواستند در خلاقيت و نوآوري 
خودي نشان دهند و در صفحات روزنامه نقش پررنگ تري 
ايفا كنند. »آفتاب امروز« اما در مقايس��ه با »صبح امروز« 
كم تيراژ تر بود. كم تيراژتر به اي��ن دليل كه »صبح امروز« 
چندي پيش تر از »آفتاب ام��روز« روي دكه ها آمده بود و 
جاي خود را به دليل رويكرد يك سر سياسي اش باز كرده 
بود. جامعه تشنه آگاهي، با شعار آن روزنامه »دانستن حق 
مردم است«، عطش سياسي شان سيراب مي شد و ديگر 
مخاطبي از اين نظر براي روزنامه عصر باقي نمي ماند تا با آن 
سيراب شود. صفحات سرشار از مطلب، يادداشت و تحليل 
سياس��ي »صبح امروز« آن قدر مخاطب پيدا كرده بود كه 
ديگر روزنامه هاي دوم خردادي را هم از اين نظر پشت سر 
گذاشته بود! انبوه مطلب خواندني دست اول سياسي كه هر 
روز با »صبح امروز« در دسترس مخاطبان قرار مي گرفت، 
مجال تم��ام كردن تمام مطال��ب را هم به آنه��ا نمي داد! 
روزنامه اي رشك برانگيز و استثنايي در طول تاريخ مطبوعات 
ايران با صاحب امتيازي سعيد حجاريان و يك تيم استثنايي 
تحريريه كه بعدها هرگز تكرار نش��د. اما داستان »آفتاب 
امروز« يك سر متفاوت بود. تا پيش از انتشار اين روزنامه، 
فقط دو روزنامه عصر، يعني »اطلاع��ات« و »كيهان« در 
دسترس مخاطب قرار گرفته بود كه آنها هم عصرها منتشر 
مي ش��دند. دو روزنامه مصادره اي دولتي كه ديگر نه تيراژ 
قابل توجهي داشتند و  نه مخاطب قابل اعتنايي. ابتكار انتشار 
روزنامه عصر، آن هم در بخش خصوصي، هم مي توانست 
وجه تمايز برجس��ته »آفتاب امروز« با ديگر روزنامه هاي 
موجود باشد و هم پاشنه آشيل آن. وجه تمايزش البته به 
كار آمد و تا حدودي نگاه هاي بسياري را معطوف خود كرد. 
مخاطبان خود را در فرصت كوتاه به دست آورد و راه خود را 
در ميان آن همه روزنامه رنگارنگ پيدا كرد. اما پاشنه آشيل 
آن، در فرصت كوتاه فراهم آوري محتواي خبري روزنامه بود. 
فرصتي بسيار كوتاه و چند ساعته كه بايد همه صفحات رويي 
بسته مي شدند و تا ساعت ۱۰ صبح خروجي شان گرفته 
مي شد براي ارس��ال به چاپخانه »چاپ گستر« كه بيرون 
از ش��هر بود. صفحات لايي، البته از 4۸ ساعت قبل آماده 
بود. فشردگي وقت در يك بازه زماني دو يا سه ساعته براي 

گردآوري خبر دس��ت اول، فشار روي بخش هاي مختلف 
تحريريه را بالا مي برد و اضط��راب را در ميان افراد تازه كار 
افزايش مي داد. شتاب براي رس��اندن يادداشت، گزارش، 
خبر و عكس، در س��اعات اوليه صبح، تحريريه را به محلي 
پراضطراب و البته شاداب بدل مي كرد كه كلي موج از آن 
برمي خاست تا به صفحات بلند و  كشيده روزنامه سرريز شود. 
امواجي كه رفته رفته مخاطبان ثابت خود را پيدا و  آنها را به 
خوانندگان پرو پا قرص روزنامه اضافه مي كرد. صفحه بندي 
روزنامه هم متفاوت بود. محل يادداشت ها، ستون ها و حتي 
ابعاد عكس ها در »آفتاب امروز« متفاوت بود. توجه به عكس، 
يكي از ويژگي هاي بارز اين روزنامه بود. سردبير صميمي 
و خوش ذوق روزنامه از هر پيش��نهاد نوآورانه و خلاقانه اي 
اس��تقبال مي كرد و بلافاصله آن را در صفحات روزنامه به 

اجرا در مي آورد. 
در آن زمان قصد داشتم نخستين روزنامه تمام سينمايي 
كشور را منتشر كنم. اين امكان در مجموعه تحت مديريت 
»احمد س��تاري« بود. به همين خاطر ابتدا قرار شد درون 
روزنامه »آفتاب امروز« با يك لوگوي مس��تقل، »سينما 
آفتاب« را منتشر كنيم تا پس از جا افتادن، از سال بعد آن را 
مستقل كنيم. ايده لوگوي مستقل و پافشاري براي استقلال 
صفحات، آن بخ��ش از روزنامه را ش��لوغ ترين و به گمان 
بسياري جذاب ترين قسمت روزنامه كرد تا جايي كه بسياري 
از پيشكسوتان سينمايي نويس هم داوطلب كار در آن بخش 
شدند. افرادي نظير، طهماسب صلح جو، جواد طوسي، سعيد 
عقيقي، رضا درستكار و بسياري ديگر. »سينما آفتاب« به 
سرعت تبديل به بخش جذاب و پرخواننده »آفتاب امروز« 
شد. مخاطبان خود را يافت و بازتاب هايش تا حدي بود كه 
پاي بسياري از سينماگران مطرح را به دفتر روزنامه باز كرد. 
شرايط به گونه اي پيش رفت كه در مدت كوتاهي، بسياري 
در پي انتشار مطالب شان در آن صفحات بر آمدند. يك روز 
»مسعود كيميايي« با اشتياق به دفتر تحريريه مي آمد تا 
ناهار در كنار ما باشد، روز ديگر، »كيانوش عياري« و روز بعد 
»سيروس الوند« يا »احمدرضا درويش«. خبرها هم همه 
دست اول و توليدي خود اعضاي »سينما آفتاب« بود. اگر 
گفته شود كه »رضا درميشيان«، »اصغرنعيمي«، »عليرضا 
معتمدي«، »نازني��ن فراهاني« و گروه��ي از چهره هاي 
سرشناس س��ينما، روزگاري از اعضاي تحريريه پاره وقت 
يا تمام وقت »س��ينما آفتاب« بوده اند شايد براي بسياري 
باوركردني نباشد، اما واقعيت اين است كه روزنامه نگاري 
در آن بازه زماني جذاب تر از هر شغل ديگر بود، به گونه اي 
كه بسياري از چهره هاي سرشناس سياسي يا هنري، خود 
به روزنامه ها زنگ يا س��ر مي زدند. آنها بسيار علاقه مند به 
گفت وگو با همين روزنامه ه��ا بودند. تيراژ همه روزنامه ها 
بالا بود و مخاطبان ميليوني مجموع روزنامه ها، بسياري را 
در »حكومت« مي ترس��اند. روزنامه ها، در مقطعي از دهه 
هفتاد و هشتاد تبديل به يك »قدرت« براي پاسخگو كردن 
»حكومت« شده بودند. ضريب نفوذ روزنامه هاي موسوم به 
»دوم خرداد« بالا رفته بود و به رقم قابل توجهي رسيده بود 
تا جايي كه فهرست كانديداهاي روزنامه هاي »دوم خرداد« 
براي تصاحب كرسي هاي مجلس ششم تعيين كننده شد. 
»س��عيد حجاريان« نقل مي كند كه »كار به جايي رسيد 
كه محسن رضايي ش��خصا زنگ زد و خواس��تار درج نام 
خود در فهرست كانديداهاي مطلوب روزنامه نگاران شد. 
حجاريان هم در پاسخ گفته بود، اگر اصرار دارد بهتر است 
ابت��دا طي بيانيه اي از جناح خود تبري بجويد تا بعد س��ر 
فرصت در اين مورد با او صحبت كند.« بس��ياري شكست 
آقاي هاشمي رفسنجاني در آن دوره از انتخابات را متوجه 
نقدهاي صريحي مي دانند كه در دو روزنامه »صبح امروز« و 
»آفتاب امروز«، درباره او  منتشر مي شد. نقدهايي كه عمدتا 
توسط »اكبر گنجي« نوشته مي شدند و گاه از فرط تندي، 
از صفحه كنار گذاشته مي شدند. »آفتاب امروز« اما كمتر 
سياسي بود. هر چند »دوم خرداد« همه كشور را سياسي 
كرده بود. سينما، تئاتر، ادبيات، موسيقي، نقاشي و حتي 
عكاسي هم سياسي شده بود. طبيعي است كه همه در آن 
زمان از سياست حرف مي زدند. فيلم هاي سينمايي، لحن 
عريان تري پيدا كرده بودند. همه مي خواس��تند در رفتار 

سياسي از هم پيشي بگيرند. »قتل هاي زنجيره اي« هم كام 
همه هنرمندان و روشنفكران را تلخ كرده بود و همه در پي 
دستيابي به حقيقت بودند. در دوراني كه همه عرصه ها به 
اتاق شيشه اي دعوت مي شدند، پنهانكاري بخشي از دولت 
برتابيده نشد. به همين خاطر دولت ناچار به پذيرفتن خطاي 
خود شد و طي بيانيه اي مسووليت آن واقعه را بر عهده گرفت. 
اين شايد بزرگ ترين گام در دوران »دوم خرداد« بود. گامي 

كه بايد براي اصلاحات برداشته مي شد. 
اما قتل هاي زنجيره اي تنها حادثه ملتهب آن ماه ها نبود. 
حادثه تلخ كوي دانش��گاه هم همه ماه هاي پس از خود را 
تحت تاثير گرفته بود. ۱۸ تي��ر ۷۸، حادثه كوچكي نبود. 
هر چند كه ابت��دا كوچك بود. يك اعتراض س��اده با يك 
راهپيمايي كوتاه شبانه از كوي تا بزرگراه جلال آل احمد. 
اعتراض به توقيف روزنامه »س��لام« در پي انتش��ار نامه 
محرمانه »س��عيد امامي« كه حالا به عنوان متهم رديف 
اول قتل هاي زنجيره اي شناخته شده بود. گويا روز پيش 
از آن قرار بود نامه در روزنامه »صبح امروز« منتشر شود كه 
سعيد حجاريان، صاحب امتياز روزنامه با اين استدلال كه 
روزنامه به قدر كافي به دليل افشاگري درخصوص قتل ها 
زير ضرب است و بهتر است در روزنامه اي منتشر شود كه 
صاحب امتيازش فرد قدرتمندي است، از چاپ آن در صبح 
امروز جلوگيري كرده بود. آن روزها روزنامه هاي موسوم به 
دوم خردادي با هم ارتباطي نزديك داشتند. عمدتا صاحب 
امتياز همه آنها با هم در مواردي همس��ويي و مش��اركت 
داشتند، خصوصا »صبح امروز« و »سلام« كه سابقه آنها 
به س��ال ها همكاري گروهي از اعضاي شوراي سردبيري 
صبح امروز با روزنامه س��لام بازمي گشت. ازجمله سعيد 
حجاريان كه مقالاتش با نام مستعار در آنجا منتشر مي شد. 
هر چه بود، سيدمحمد موسوي خوئيني ها، پدر معنوي آن 
گروه از اصلاح طلبان بود كه رابطه شان از همان بدو انقلاب 
و اشغال سفارت امريكا شكل گرفته بود. حالا همان گروه، 
شاخص ترين گروه اصلاح طلبان حامي سيد محمد خاتمي 
بودند كه در يك اتفاق تاريخي به رياست جمهوري رسيده 
بود. س��عيد حجاريان هم مشاور او ش��ده بود. كسي كه به 
عنوان تئوريسين اصلاحات شناخته مي شد و تحليل هاي 
سياسي اش، كه متاثر از نگره اي فلس��في بود، او را از همه 
تحليلگران متمايز مي كرد. او فقه، علوم سياسي، فلسفه و 
ادبيات مي دانست. كتاب هاي فلسفي، سياسي و تاريخي را 
به زبان انگليسي و عربي مي خواند و در همان ابتداي انقلاب 
براي دانشجوياني به سن خود، كلاس نهج البلاغه داير كرده 
بود. او فردي به غايت باهوش و باس��واد بود كه همگان را به 
تحسين وامي داشت. او حالا مدت ها بود كه وزارت اطلاعات 
را به مقصد مركز تحقيقات استراتژيك ترك گفته بود. او 
س��ال ها وقتش را صرف پژوهش كرده بود و انبوهي جزوه 
و مقاله براي حل مس��ائل كلان كشور فراهم آورده بود كه 
همه دراختيار مسوولان بلندپايه كشور قرار گرفته بود. او 
با شناخت كامل از مسائل كشور و حساسيت هاي موجود، 
تصميمش را با سيدمحمد موس��وي خوئيني ها در ميان 
گذاشته بود. خوئيني ها هم پذيرفته و نامه سعيد امامي را 
منتشر كرده بود. همان روز، دستور توقيف روزنامه سلام 
صادر شده بود. گويا صاحب امتياز پرنفوذ و مقتدر »سلام« 
مانع توقيف روزنامه نشده بود. كسي كه سابقه دادستاني 
كل كشور داش��ت و از ياران نزديك رهبر انقلاب، آيت الله 
خميني به شمار مي آمد. حالا توقيف آن روزنامه واكنش 

مسالمت آميز گروه قليلي از دانشجويان كوي را برانگيخته 
بود و همان بهانه اي به دست گروه هايي تندرو داده بود تا آن 
اعتراض را ساختارشكن جلوه دهند. فرداي آن، همه تهران 
متاثر از فاجعه اي بود كه در كوي دانش��گاه تهران رخ داده 
بود. گروهي از دانش��جويان شهرستاني ساكن كوي مورد 
هجوم شبانه قرار گرفته بودند و به  شدت آسيب ديده بودند. 
روزنامه ها هم ابعاد آن رويداد را در تيراژي وسيع پوشش داده 
بودند. صبح امروز، اما فعال تر از ديگر روزنامه ها، موضوع را 
با عكس و شرح بيشتر منتشر كرده بود. به شكلي كه كار به 

چاپ هاي دوم و سوم هم مي رسيد.
»روزنامه آفت��اب« امروز كه مدتي پس از آن رخداد متولد 
شده بود، متاثر از همان فضا ناچار به انتشار برخي مطالب 
مرتبط با همان رويدادها بود. به همين خاطر هم، هر چند 
در آغاز، اصلا قصد پرداختن به موضوعات سياسي نداشت، 
اما ناگزير به دليل گرايش جامعه، همه صفحات، به سمت 
سياست ميل پيدا كرد، حتي »س��ينما آفتاب«. شايد به 
همين دليل بود كه در نهايت در يك روز بهاري ارديبهشت 
۱۳۷۹، خبر توقيف روزنامه به تحريريه رسيد. هر چند همه 
مي دانستيم به خاطر ترور سعيد حجاريان، فعلا از توقيف 
»صبح امروز« منصرف ش��ده بودند و ترجي��ح داده بودند 
به جاي آن، »آفتاب ام��روز« را توقيف كنند. آفتاب امروز 
فقط چند ماه، حتي كمتر از يك سال عمر كرده بود. اما در 
همان مدت كوتاه تاثيرش را بر بس��ياري از روزنامه نگاران 
گذاشته بود. در آن روزنامه نسلي پرورش يافته بود كه قرار 
بود، سال ها نشريات پس از آن را تغذيه كنند. همان ها كه 
برخي به سردبيري روزنامه هاي پرتيراژ رسيدند و برخي به 
عنوان روزنامه نگاراني پژوهشگر زبانزد شدند و گروهي هم 
به غربت كوچ كردند. »ژيلا بني يعقوب«، »عذرا فراهاني«، 
»زهرا مش��تاق«، »اكبر منتجبي«، »جواد روح«، »اميد 
پارس��انژاد«، »پژمان راهبر«، »كسري نوري«، »همايون 
خيري«، »علي اصغر رمضانپور«، »مانا نيستاني«، »نيك  
آهنگ كوثر«، »فرن��از قاضي زاده«، »رض��ا انصاري راد«، 
»ايرج اسلامي«، »محمد تنكست«، »سعيده اسلاميه«، 
»نس��رين مقدم«، »لاله عالم«، »زه��را حاج محمدي«، 
»فرانك آرتا«، »عيسي اسحاقي« و بسياراني ديگر همه از 
اعضاي فعال تحريري��ه آفتاب امروز بودند كه حالا هر يك 
در گوشه اي از اين كره خاكي به كاري مشغولند.  با توقيف 
»آفتاب امروز«، در »سينما آفتاب« هم بسته شد. ايده اي كه 
قرار بود در ادامه انتشار آن تحقق پيدا كند بعدها به شكل 
ديگري در دل روزنامه »ملت« تحقق پيدا كرد. چهار صفحه 
تمام سينمايي و تماما توليدي، با نام »سينما ملت« توسط 
من، با تيمي كاملا حرفه اي، چند م��اه مانده به انتخابات 
رياست جمهوري سال ۸۰، روي دكه مطبوعات رفت. اين بار 
آن ايده كاملا به شكلي مجسم تحقق يافته بود. هر چند كه 
عمر همكاري تيم ما با صاحب امتياز آن روزنامه كوتاه بود 
و ناچار به قطع همكاري با آن روزنامه نو تاسيس شديم، اما 
آنچه مرا خوشحال كرده بود، تحقق يك ايده بود كه بالاخره 
تجس��م يافته بود.  بعدها اما با انتشار يك روزنامه كه اتفاقا 
تماما سينمايي نبود، اين گونه ادعا شد كه نخستين روزنامه 
سينمايي كشور حالا منتشر شده است! در صورتي كه چند 
سال پيش از آن روزنامه چهار صفحه اي »سينما ملت« به 
شكل ضميمه همراه با روزنامه ملت در دسترس مخاطبان 
قرار گرفته بود. تاريخ مطبوعات را مي توان بارها مرور كرد، 

اسناد هيچ گاه دروغ نمي گويند.

از طلوع گرم تا غروب سرد آفتاب امروز!
يك اتفاق ساده ديگر

هشتگ  روز 

صبح جمع��ه براي اهالي كرج و غ��رب تهران با زلزله 
شروع ش��د. ش��دت زلزله زياد نبود اما هشتگ آن در 
توييتر فارسي داغ شد. آنچه مي خوانيد منتخبي از اين 

توييت هاست: 
»دوستان ببخشيد زلزله اون قدري شدتش زياد نبود 
كه ما س��اكنين تهران و حومه بميري��م! خدايي چه 
طرز سوال پرسيدنه؟! يعني قشنگ همه منتظرينا«، 
»كانال هاي تلگرامي در حال مخابره خبر زلزله تهران 
هستن. ش��ماها لرزيديد؟ ظاهرا كرج زلزله اومده«، 
»بله مهرشهر كرج قش��نگ حس كردم ولي مثل يه 
هل دادن بود ش��بيه زلزله نبود«، »بعد از زلزله، حالا 
درس��ته ضعيف و اندك بود ولي توييتر فارسي زودتر 
از سايت لرزه نگاري دانشگاه تهران به  روز شد«، »ستاد 
مديريت بحراني كه با بارون غافلگير ميشه گفته براي 
زلزله امروز صبح تهران تو آماده باشه«، »ملارد 4 ريشتر 
زلزله اومده، كرج احساس شده بعد طرف اون سر تهران 
توييت زده منم حس كردم لرزيد، مي ترسم«، »زلزله اي 
به قدرت ۳.۹ ريشتر در عمق ۸ كيلومتري زمين، ملارد 
در استان تهران را لرزاند. اين زلزله تا كرج از غرب و تا 
پرديس در ش��رق تهران احساس ش��د«، »ما تو كرج 

ديديم زلزله است دويديم از مجتمع بيرون ولي دريغ 
از يه نفر ديگه كه واكنشي نشون داده باشه فك كرديم 
توهم زدي��م«، »به گمونم زلزله فقط تهرون و كرج رو 
نلرزوند، لامصب وي پي ان رو هم لرزوند«، »كرج زلزله 
اومد خواب بودم، علاوه بر اين زلزله همه قبلي هارو هم 
خواب بودم«، »كرج زلزله اومد تو خونه مون يه سري 
فهميدن يه س��ري اصلا نفهميدن. طيف وسيعي از 
حساسيت به لرزش«، »كرج زلزله اومده، ولي نه خبري 
از صدا و سيماي البرز است و نه شبكه خبر اطلاع رساني 
مي كند، خدا روشكر كه بخير گذشت، ولي مسوولان 
البرز دقيقا كجاييد؟!«، »من خواب بودم، بيدار شدم 
گفتم زلزله رو حس كرديد. همه خنديدن به هم گفتن 
جووز زدي. ۲ دقيقه بع��د ديديم خبرش اومد ملارد 
۳.۹ اومده. تهران و كرج حواس جمع باشيد«، »جمعه 
صبح تو كرج با زلزله شروع كرديم«، »يكي زنگ بزنه 
شبكه خبر و بهش��ون اطلاع بده كه كرج  زلزله  اومده، 
هيچ خبري راجع به زلزله نرفته تا الان«، »از ديش��ب 
چندبار زلزله حس كردم، الانم كه ديگه كرج قشنگ 
لرزيد، مث سگ  مي ترسم از زلزله« و »زلزله چه جوري 

جرات كرد صبح جمعه كرج رو بلرزونه.«

زلزله چطور جرات كردي بيايي كرج؟!

مرتضي ميرحسيني

خبرگزاري ايس�نا با انتشار 
مجموعه عكس�ي گ�زارش 
داد: »بيست و ششمين دوره 
مس�ابقات قهرماني كش�ور 
ش�ناي معلولين، جانبازان، 
كم بيناي�ان  و  نابيناي�ان 
مل�ي  روز  بزرگداش�ت 
خليج فارس در روزهاي ۱۴ و 
۱۵ ارديبهشت ماه در استخر 
مجموعه ورزش�ي آزادي در 

حال برگزاري است.« 

عكس نوشت 

تيتر مصور| تاج گذاری چارلز
کا منسکی

نمي ش��ود انكار كرد بيش��تر 
فيلم ه��اي علمي-تخيلي كه 
بخش��ي از جذابيت ش��ان را 
مدي��ون جلوه ه��اي ويژه اند، 
بعد از گذش��ت چند س��ال -با 
پيشرفت امكانات فني سينما 
و بهبود جلوه هاي ويژه- رنگ 
كهنگ��ي مي گيرن��د و آن جذابيتي را ك��ه در زمان 
اكران داشته اند از دست مي دهند. چندان فرقي هم 
نمي كند كه داستان فيلم چقدر قوي و پركشش است 
و چه حرف هاي قابل اعتنايي در آن زده مي شود، تغيير 
نسل فناوري كه اتفاق مي افتد، فيلم هاي اينچنيني 
هم خواه ناخواه و متاثر از اين تغيير، »كهنه« مي شوند 
و مهم ترين ويژگي ش��ان، يعني سرگرم كنندگي را 
به نس��ل بعدي فيلم هاي اين ژان��ر واگذار مي كنند. 
يكي از فيلم هايي كه اي��ن واقعيت درباره اش صدق 
مي كند، فيلم »عنصر پنجم« س��اخته لوك بسون 
اس��ت كه س��ال ۱۹۹۷ در چنين روزي اكران شد. 
اين فيلم فرانس��وي كه البته به زبان انگليسي است، 
در آن زمان پرخرج ترين فيلم اروپايي بود و گروهي 
از بهترين هاي فني س��ينما در ساخت آن همكاري 
داش��تند. در فروش هم فيلم بسيار موفقي بود و سه 
برابر بودجه اي كه صرف توليدش شده بود، فروخت 
و تا س��ال ها پرفروش ترين فيلم فرانسوي محسوب 
مي ش��د. اما بعيد اس��ت مخاطبي را كه چش��م ها و 
ذهنش به فيلم هاي چند س��ال اخي��ر عادت كرده 
جذب كند و حتي ش��ايد جلوه ه��اي ويژه آن كمي 
مضحك و مسخره هم به نظر برسد. »عنصر پنجم« 
داستاني درباره نبرد خير و شر را در آينده اي دور، در 
س��ال ۲۲۶۳ ميلادي روايت مي كند و قهرمانان آن 
مي كوشند تا راه غلبه تاريكي و سيطره شرارت بر دنيا 
را ببندند. يكي از آنها كشيشي به نام ويتو كورنليوس 
است كه س��ال هاي طولاني منتظر فرارسيدن زمان 
اداي اين وظيفه بوده، ديگري زن جواني اس��ت كه 
گويا از كهكش��اني دور به زمين آمده و لي لو ناميده 
مي شود و سومي هم راننده تاكسي اي به نام كوربن 
دالاس اس��ت كه  -مثل بس��ياري از داس��تان هاي 
ماجراجويان��ه- ناخواس��ته در ماجرا گي��ر مي كند. 
البته لي لو در جايي از اواخر فيلم، با مرور تاريخ بشر، 
در حقانيت ماموريتش ش��ك مي كند و با اش��اره به 
جنگ ها و سركوب ها و نسل كشي ها و نابودي گسترده 
محيط زيست، اين پرسش را پيش مي كشد كه »چه 
فايده اي دارد نجاتش بدهيم، وقتي مي بيني )آدم ها( 
با آن چه مي كنند؟« بس��ون مي گفت حرف اصلي ام 
همين پرس��ش بود و مي خواستم مخاطبان فيلم را 
نيز به انديش��يدن درباره آن ترغي��ب كنم. خودش 

بيشتر توضيح نداد، اما برخي ها گفتند منظور او فساد 
گسترده در جهان و سوءاستفاده بسياري از رهبران 
سياس��ي از قدرت بود و برخي ديگر ني��ز از فيلم و از 
آنچه بس��ون درباره اش گفته بود نكوهش باورهاي 
تنيده شده در بافت نظام سرمايه داري و مصرف گرايي 
افراطي را برداشت كردند. راستش خودم در اين باره 
چيز بيش��تري براي گفتن ندارم. جايي خواندم كه 
بسون از دوران نوجواني به اين داستان فكر مي كرد 
و طرح اوليه آن را نيز همان سال ها نوشته بود. طراح 
اوليه اش، داس��تان مردي در آينده اي دور بود كه در 
بخت آزمايي، سفري تفريحي به سياره اي موسوم به 
بهشت را مي برد و در اين سفر با زني از جهاني ديگر، 
به  ظاهر جوان اما حدودا دوهزار ساله آشنا مي شود. 
دل مي بازد و ب��ا زن در ماموريتي پرمخاطره همراه 
مي شود. بسون بعدها، به مرور به داستاني كه در سر 
داشت شاخ و برگ داد، قصه دلباختگي دو شخصيت 
اصلي را به كوش��ش براي نجات دنيا و بشريت پيوند 
زد و حتي شهري را كه داستانش در آن اتفاق مي افتد 
شهري ش��بيه نيويورك، با همان شلوغي و برج هاي 
بلن��د و آلودگي اش تصور كرد. س��ال ۱۹۹4 بود كه 
نخستين گام هاي جدي در ساخت فيلم را برداشت، 
اما بودجه اي كه فيلمنامه اش نياز داشت آن قدر زياد 
بود كه تامين آن، حداق��ل در آن مقطع ناممكن به 
نظر مي رسيد. پروژه براي مدتي متوقف شد. بسون، 
چندي بعد، در همان سال، ش��اهكارش »لئون« را 
ساخت و متكي به موفقيت چشمگير آن، در همكاري 
با شركت كلمبيا پيكچرز، كوش��ش تازه اي را براي 
ساخت »عنصر پنجم« شروع كرد. فيلمنامه را از نو 
نوشت و چند صحنه پرخرج آن را كه نبودن شان به 
داستان لطمه نمي زد، حذف كرد. اين فيلم با اكران 
گسترده، تا چند هفته در صدر پرفروش ترين فيلم ها 
ديده مي ش��د و در آن زمان، اتفاق مهمي در صنعت 
سينماي اروپا به شمار مي رفت. البته براي بسياري از 
منتقدان، »عنصر پنجم« فيلم جدي و عميقي نبود و 
به نظرشان عبارت »سرگرم كننده، نه بيشتر« براي 

توصيف آن كفايت مي كرد.
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